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سردرگمی سیمانی ها با نرخ خوراک

در ســال 1401 نــرخ گاز صنعت ســیمان بــه ازای هر متر 
مکعــب 500 تومــان بود کــه بــا احتســاب ارزش افــزوده و 
عوارض گازرســانی به مناطق محروم این رقــم به 625 تومان 
می رســید. در 29 خرداد 1402 با مصوبه هیــات وزیران نرخ 
گاز با 100 درصد افزایش به 1250 تومان رســید تا بر اساس 
استعلامی که از شرکت ملی گاز صورت گرفت، تغییر قیمت از 
زمان ابلاغ قیمت های جدید محاسبه شــود و بنابراین  از  29 
خرداد به بعد بر اساس هر متر مکعب 1250تومان محاسبه و 

برای واحدهای تولید سیمان قبض صادر شد. 
در مــرداد ماه بــا اعــتراض صنایــع و ورود مجلس شــورای 
اســلامی مجددا هیات وزیران مواردی از مصوبه 29 خرداد را 
اصلاح کرد و با این مصوبه جدید نــرخ گاز کارخانه های تولید 
سیمان مشــمول 15 درصد نرخ خوراک پتروشــیمی ها شد و 
نرخ خوراک گاز به فرمول ابلاغی وزارت نفت در ســال 1394 
برگشت و مقرر شــد کف قیمتی خوراک پتروشیمی ها 5 هزار 
تومان و از میانگین ماه قبل قیمت صادراتی گاز ایران بیشــتر 
نشــود.  اخیرا در 10آبان ماه وزارت نفت بر اســاس ابلاغیه ای 
بهای هر متر مکعب گاز سیمانی ها را برای شهریور و مهر 732 
تومان تعیین کرد و برای سیمانی ها قبض اصلاحی صادر شد و 
مبنای اصلاح بودجه شرکت ها قرار گرفت اما 10 روز بعد یعنی 
20 آبان ابلاغیه ای صادر شــد که از فروردین ماه نرخ خوراک 
را 7هــزار تومان و از اردیبهشــت ماه نــرخ گاز مصرفی صنعت 
ســیمان را 1000 تومان اعلام کرد. این در حالی اتفاق افتاد 
که دولت نرخ تسعیر ارز را از 28 هزار و 500 تومان به 37 هزار 
و 500 تومان تغییر داد که در نرخ خوراک تاثیرگذار است. این 
تغییرات پی در پی ابلاغیه ها باعث سردرگمی صنعت سیمان 
و سهامداران شده است و متاسفانه آخرین جدول وزارت نفت 
با ابلاغیه 29 خرداد و ابلاغیه 10 آبــان و حتی 15 درصد نرخ 
خوراک همخوانی ندارد. امروزه نحوه محاســبه این ارقام برای 
ما نامشــخص اســت و به نظر می رسد بیشــتر با هدف اصلاح 
بودجه وزارت نفت عمل شده است و بر این اساس شرکت ها و 
نهایتا سهامداران ماهانه صدها میلیارد تومان متضرر خواهند 
شد و این ضرر از جیب ســهامداران پرداخت می شود. بدیهی 
است این گونه رفتار غیر شفاف باعث شده تا برای برخی افراد 
رانت اطلاعاتی ایجاد شود که با تصمیم گیری به موقع در بازار 
سرمایه به سود کلانی دست پیدا کنند و واحدهای تولیدی و در 
نهایت سهامداران مردمی دچار خسارت و ضرر و زیان می شوند 

و صنعت درخواست تجدید نظر و بازنگری این ابلاغیه را دارد.

پذیره   نویسی خودرویی »اتوآگاه« 
صندوق بخشی خودرویی »اتوآگاه« از امروز دوشنبه، 29 آبان 
تا یک آذرماه پذیره   نویسی می شود. این دومین صندوق بخشی 
کارگزاری آگاه محسوب می شــود که بر صنعت خودرو تمرکز 
دارد. به گزارش روابط عمومی کارگزاری آگاه   ، این صندوق که 
در دسته صندوق های بخشی قرار می گیرد، سازوکار مشخصی 
در اختصاص ســبد دارایی خــود دارد. این صنــدوق حداقل 
70 درصد دارایی خــود را به نمادهای گروه خــودرو و قطعات 
اختصاص خواهد داد. با توجه به ســهم بــالای نمادهای این 
صنعت از معاملات آپشن در بازار سرمایه، قسمت قابل توجهی 
از سبد این صندوق هم به معاملات آپشــن در گروه نمادهای 
خودرو اختصاص خواهــد یافت. صندوق بخشــی خودرویی 
»اتوآگاه« که توسط شرکت سبدگردان آگاه مدیریت می شود، 
به میــزان 1000 میلیارد تومان معــادل 1,000,000,000 
واحد به بازار عرضه می شود. همه افرادی که کد بورسی دارند 
می توانند با حداقل 100 هزار تومان از طریق همه سامانه   های 
آنلاین کارگزاری   ها واحدهای این صندوق را خریداری کنند. 
پذیره   نویســی صندوق اتوآگاه در تمامــی کارگزاری   ها بدون 

کارمزد و سایر هزینه   های معاملاتی انجام خواهد شد.

 بانک شهر
 در  همایش  بانکداری الکترونیک 

بانک شــهر با حضور پررنگ در دهمین همایــش بانکداری 
الکترونیــک و نظام   هــای پرداخــت؛ ضمــن معرفــی خدمات 
و رونمایــی از محصــولات جدیــد، میزبــان شرکت کنندگان، 
مدیران و فعــالان حوزه پولــی و بانکی خواهد بــود. به گزارش 
روابط عمومی بانک شــهر، دهمین همایش ســالانه بانکداری 
الکترونیک و نظام   های پرداخت از امــروز و به مدت 2 روز )29 
و 30 آبان( با موضــوع »گذار به بانکداری هوشــمند« در محل 
ســالن همایش   های بین   المللی صدا   وســیما برگزار می   شــود. 
از برنامه   های بانک شــهر در ایــن دوره از نمایشــگاه، برگزاری 
نشســتی با موضوع »انتظارات شــبکه بانکی از بانک مرکزی« 
اســت که طی آن دکتر ســیدمحمدمهدی احمدی مدیرعامل 
بانک شهر به بررســی چالش   های شــبکه بانکی و راهکارهای 
آن خواهد پرداخت. همچنین بانک شــهر در این نمایشــگاه، 
به معرفی نرم   افزار کاربردی شــهری و هوشــمند اسمارتیز )روز 
دوشنبه از ساعت 14:30 تا 16 در سالن شیخ بهایی( خواهد 
پرداخت. حســام حبیب الــه معاون فنــاوری اطلاعــات بانک 
شــهر نیز در روز سه شــنبه 30 آبان در یک نشست تخصصی با 
عنوان »بازآفرینی کســب وکار در بانکداری هوشمند« در سالن 
خواجه نصیر ســخنرانی می کند. بانک شــهر ضمن دعوت از 
شرکت   کنندگان، مدیران و فعــالان حوزه پولــی و بانکی برای 
بازدید از این نمایشــگاه؛ در غرفه این بانک )ســالن خورشید( 
به معرفــی توانمندی   های خود در نظــام بانکــی و رونمایی از 

محصولات جدید می   پردازد.

کانونبانکهایخصوصیبهابلاغیهمرتبطبامسکنملیواکنشنشانداد

جریمه برای تقاضای »صفر«
دنیایاقتصاد: هفته گذشته بانک    مرکزی بانک   ها را بابت استنکاف 
در مشارکت در طرح جهش ملی مسکن، 26 هزار میلیارد تومان 
جریمه کرد. به موجب این رخداد بانک   ها با هجمه زیادی از ابعاد 
مختلف مواجه شــدند و این موضوع تا جایی پیش    رفت که سهام 

این صنعت در بازار بورس تهران رنگ قرمز به خود گرفت. اما پس 
این ماجرا، بانک   ها یکی پس از دیگری برای دفاع از خود دســت 
به کار شدند. به نظر می رسد که براساس گفته بانک   ها، کم کاری 
از ســوی این بخش وجود نداشته و بخشــی از کم کاری از سوی 

دولت بوده است. در حال حاضر موضوع کم کاری پس از گذشت 
نزدیک به 6 روز، بین    بانک   ها و دولت درحال پاسکاری است.پس 
از قول ریاســت جمهوری درخصوص ساخت ســالانه 4 میلیون 
مسکن، قانون جهش ملی مسکن به تصویب رسید. به موجب این 

قانون بانک   ها مکلف بودند سالانه 20 درصد از تسهیلات خود را 
به حوزه مسکن اختصاص دهند. در تبصره 5 ماده 4 قانون جهش 
مسکن در مورد تسهیلات بانکی که باید بانک   ها برای حوزه مسکن 

صفحه28بپردازند، یک ضمانت اجرایی در نظر گرفته شد.
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دنیایاقتصاد:حسین ابراهیمی   نسب، مدیرعامل 
شرکت توسعه معادن و صنایع مس جانجا در تشریح 
فعالیــت محــدوده معدنی مــس جانجا در اســتان 
سیستان و بلوچستان گفت: معدن مس »جانجا« به 
وسعت اکتشافی 90 کیلومترمربعی در اختیار شرکت 
تهیه و تولید مواد معدنی ایران قرار دارد که بخشی از 
آن طی مزایده   ای در سال 1400، به کنسرسیومی با 
محوریت شرکت سرمایه گذاری توسعه معادن و فلزات 
و متشــکل از شرکت های معدنی و صنعتی گل   گهر، 
گهرزمین، معدنــی و صنعتــی چادرملــو، صنایع و 
معادن غدیر و تجلی توســعه معادن و فلزات واگذار 
و بهره   برداری از معدن و احــداث کارخانه 130 هزار 
تنی کنســانتره آن در دســتور کار این کنسرســیوم 
قرار گرفت. ابراهیمی   نســب در ادامه گفت: شرکت 

توســعه معادن و صنایع مس جانجا در ابتدای سال 
1401 با ابلاغ قــرارداد احداث و فعالیــت خود را با 
جــذب نیروهای متخصــص برای ســاخت کارخانه 
و زیرســاخت آغاز کرده است.  او با اشــاره به وسعت 
محدوده گفت: منطقه   ای به وسعت 8 کیلومترمربع در 
اختیار مس جانجاست که با درنظر گرفتن مساحتی 
برای احداث ملزومات تولید از قبیل زیرساخت دامپ 
باطله، کارخانه، تاسیسات و…، توپوگرافی پهپادی 
محــدوده 195 کیلومترمربــع با دقت بــالا به مدت 
دو ماه با تراکم نقاط بالا برداشــت شــده و با ساخت 
مدل سه   بعدی توپوگرافی، جانمایی سایت و قرارداد 
حفاری اســتریل انجام شــده. به گفته وی، یکی از 
مشــکلات معادن در حال کار، نبود حفاری استریل 
در معادن اســت کــه به این واســطه، ممکن اســت 

بخشی از ماده معدنی در محدوده سایت و تاسیسات 
کارخانه واقع شده باشد که موجب از دست رفتن آن 
می شود یا شرکت ها با پرداخت هزینه گزافی ناچار به 
دامپ مجدد باطله برای برداشت ماده   معدنی مذکور 
می   شــوند اما در محدوده مس جانجا برای اولین   بار 
در کشــور در وســعت 13 هزار و 500 مــتر حفاری 
استریل انجام شده است. بر اساس آخرین اطلاعات 
مشاور ذخیره معدن بالغ   بر یک میلیارد تن با عیار حد 
0.2 درصد ذخیره زمین   شناســی گزارش شده است 
که از این میزان، بالغ    بر 300 میلیون تن آن ماینبل 
)ذخیره قطعی قابل اســتخراج برای معدن کاری( با 
عیار 0.26درصد اســت. ابراهیمی نسب با اشاره به 
ســاخت کارخانه با تولید 130 هزار تن کنسانتره در 
ســال با عیار 26 درصد و با ظرفیت خــوراک ورودی 

16میلیون تن، افزود: ســاخت کارخانــه در یک فاز 
با سرمایه گــذاری 400 میلیون یورو بــه مدت زمان 
5سال از ابتدای پروژه، پیش بینی شده است که طبق 
برنامه، ابتدای ســال 1406 به بهره   برداری خواهد 
رســید و از این رهگذر میزان اشــتغال زایی کارخانه 
و معدن بیش از  هزار نفر به صورت مســتقیم خواهد 
بود. مدیرعامل شرکت توســعه معادن و صنایع مس 
جانجا تامین ماشین   آلات معدنی را از جمله مشکلات 
معادن برشمرد و با اشاره به تصمیم   های رو به جلویی 
که در خصــوص واردات ماشــین   آلات معدنی در دو 
ســال گذشــته گرفته شــده، ابراز امیدواری کرد که 
در آینده نزدیک، معادن کشــور از مزیت استفاده از 
ماشین   آلات به روز دنیا بهره   مند شوند. او با بیان اینکه 
مس جانجا از معادن بزرگ پورفیری کشور با ذخیره 

بالا و عیار نسبتا پایین است که مستلزم هزینه بیشتر 
و تکنولوژی پیشرفته   تری برای پرعیارسازی آن است، 
افزود: تاکنــون کارخانه   ای برای فــرآوری این حد از 
عیار احداث نشده و ســایر معادن مس کشور با عیار 
کمینه 0.35 درصد مشغول به کار هستند، اما امید 
است با راه   اندازی کارخانه مس جانجا، مسیر فرآوری 
سایر ذخایر با عیار پایین در کشور که رها شده یا دپو 

شده   اند، نیز هموار شود.
گفتنی است، معادن با عیار بالا در دنیا رو به اتمام 
اســت و فرآوری معادن با عیار پایین در دنیا در حال 
حاضر صورت می گیرد، اما در ایران موضوع نســبتا 
جدیدی است که پیش بینی می شــود با راه   اندازی 
معدن مس جانجا، ســایر معادن کشور نیز وارد مدار 

شوند.

رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران و یونان گفت: 
در برنامه   هایی که در اتــاق بازرگانی دنبال کردیم 
امیدواریم به زودی زمینــه برقراری خط هوایی بین 
تهران و آتــن را فراهم کنیم. همچنیــن، راه   اندازی 
دفتر تجاری ایران در یونان یکی از برنامه   های مهمی 
است که در دستور کار اتاق بازرگانی مشترک ایران 
و یونان قرار دارد. نشســت »ایــران و یونان؛ معرفی 
فرصت   های تجاری و اقتصادی بین دو تمدن بزرگ« 
با حضور هیات بزرگ تجــاری و اقتصادی ایران در 

هتل گرند حیات آتن برگزار شد. مهدی جهانگیری، 
رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران و یونان، با اشاره 
به این نشســت صمیمی و دوست   داشتنی بین دو 
ملت گفت: ایران و یونان دو کشــور بزرگی هستند 

که تمدنی دیرینه و فرهنگ غنی و پرباری دارند. 
وی بــا توصیف جلســات هیات بــزرگ تجاری و 
اقتصــادی ایــران در آتــن، تصریــح کرد: بســیار 
خوشحالیم که نشست   های بسیار ارزشمندی را در 
اتاق   های بازرگانی آتن برگــزار کردیم. اهمیت این 

هیات تجاری همراهی سفیر محترم یونان در تهران 
و ســفیر محترم ایران در آتن است که از همکاری با 

هیات تجار ایران لحظه   ای دریغ نکردند.
ایــن فعال اقتصــادی با اشــاره بــه ظرفیت   های 
سرمایه گذاری کنونــی در ایران گفــت: ایران یک 
کانون نوظهور در سرمایه گذاری است. نعمت   های 
خدادادی بسیار زیادی در حوزه نفت و گاز و انرژی 
و معادن در ایران وجود دارد که کشور ما را به عنوان 

یک قطب صنعتی بزرگ به دنیا معرفی کرده است.

رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران و یونان ادامه 
داد: در حوزه صنعت گردشــگری، ایــران به دلیل 
تمدن دیرینه    و موقعیت چهار فصلی که دارد یکی از 

کشورهای بااهمیت دنیاست. 
جهانگیری با ابراز تاسف از کاهش روابط تجاری 
دو کشــور در دهه   های اخیر تاکید کــرد: مبادلات 
تجــاری ایــران و یونــان در مقطعی بیــش از 400 
میلیون دلار بوده که امروزه بــه کمتر از 40 میلیون 
دلار رســیده اســت. این ظرفیت به صورت طبیعی 

قابل افزایش اســت و راه این افزایش هم به دســت 
ما بــه عنوان سربــازان اقتصــادی وطن اســت که 

می توانیم کار را پیش ببریم.
وی با اعلام آمادگی برای سرمایه گذاری مشترک 
تجار ایرانی در کشور یونان و دعوت از طرف یونانی 
برای سرمایه گذاری در ایــران تصریح کرد: طبیعتا 
حضور هیات بزرگ تجاری و اقتصادی ایران در آتن 
می تواند یک آغاز بسیار خوب برای دو کشور باشد و 

همراهی دو دولت را نیز به دنبال خود دارد.

پیشتازیمس»جانجا«درفرآوریمعادنعیارپایین

رئیس کل بیمه مرکزی با اشــاره به افتتاح ساختمان جدید 
شعبه سرپرستی استان کردســتان بیمه رازی، گفت: یکی از 
مهم ترین پوشــش های بیمه ای در مقابله با ورود آسیب های 
اجتماعی و اقتصادی، بیمه مسوولیت، مهندسی و آتش سوزی 

ساختمان است.
به گــزارش روابط عمومــی و امــور بین الملل بیمــه رازی، 
ساختمان جدید شعبه سرپرستی استان کردستان بیمه رازی 
روز27 آبان ماه همزمان با سالروز ولادت حضرت زینب )س( و 
روز پرستار توسط علی استاد هاشمی، رئیس کل بیمه مرکزی 
و علی جباری، مدیرعامل بیمه رازی با حضور بزرگان صنعت 

بیمه به بهره برداری رسید.
در این مراسم که هیات عامل بیمه رازی نیز حضور داشتند، 
استادهاشــمی با اشــاره به افتتاح ســاختمان جدید شــعبه 
سرپرستی اســتان کردســتان بیمه رازی، اظهار کرد: یکی از 
مهم ترین موضوعات مرتبط با ساخت و ساز، پوشش بیمه ای 
ساخت و ساز است که در همکاری جدید بیمه مرکزی و بانک 
مسکن مقرر شد، مشتریان بانک مســکن در جریان دریافت 
خدمات، بیمه پوشش های ساخت و ســاز و حوادث مرتبط با 

ساختمان را دریافت کنند.

رئیس کل بیمه مرکزی خاطرنشان کرد: خرید پوشش های 
بیمه ای از ضرر و زیان های میلیــاردی جلوگیری خواهد کرد 
و این موضــوع از ورود آســیب های اجتماعــی و اقتصادی به 

خانواده و جامعه جلوگیری خواهد کرد.
همچنین علی جباری، مدیرعامل بیمه رازی یادآور شــد: 
شرکت بیمــه رازی در ســال های اخیــر طرح پرهیــب را که 
تلفیقی از پوشش های مسوولیت و مهندسی است رونمایی 
و به جامعه هدف که ســازندگان ســاختمان اســت، معرفی 

کرده است.
او طرح پرهیــب را طرحی نــو و تاثیرگذار دانســت و گفت: 
طرح پرهیب به صورت آزمایشی در سال های انتهایی دهه 90 

اجرایی شد و به دیگر استان های کشور تسری یافته است.
براســاس این گزارش، ساختمان جدید شــعبه سرپرستی 
استان کردستان بیمه رازی در مساحتی بالغ بر 176 متر مربع  
در یکی از مناطق اصلی داد و ستد و کسب وکار شهر سنندج به 
بهره برداری رسیده و این در حالی است که شرکت بیمه رازی 
با توجه به پنج چرخش استراتژیک خود توجه ویژه ای به شعبه 
و نماینده محوری دارد و در کنار آن بازاریابی هجومی از طریق 

شعب و نمایندگان را با جدیت پیگیری می کند.

»توسعه فن  افزار توســن« با برند تجاری »توسن  تکنو« و نماد 
بورسی »فن  افزار« با سه محصول جدید خود در دهمین همایش 
سالانه بانکداری الکترونیک و نظام  های پرداخت حضور خواهد 
یافت. به گــزارش روابط عمومی شرکت توســن تکنو، دهمین 
همایش ســالانه بانکــداری الکترونیک و نظام  هــای پرداخت 
با محوریت »گذار به بانکداری هوشــمند« روزهای دوشــنبه و 
سه  شــنبه، 29 و 30 آبان  ماه در مرکز همایش  های بین المللی 
صداوســیما برگزار خواهد شــد. محصول اول »راهکار کنترل 
کیفیت هوشــمند مرکز تماس« است که توســط »آرتین«، تیم 
هوش مصنوعی توسن  تکنو توسعه یافته است. این راهکار یک 
سیستم ارزیابی عملکرد هوشمند مرکز تماس است که سرعت 
شناسایی و رســیدگی به درخواست  های مشــتریان را افزایش 
می دهد، به نگهداری مشتریان فعلی و کاهش هزینه در جذب 
مشتری جدید کمک می کند و در بهبود مستمر عملکرد سازمان 
در حوزه  های مختلف تاثیرگذار است.محصول بعدی »راهکار 
نرم  افزار ماشــین  های بانکی« با نام »TECHNO ITM« اســت. 
این راهکار، نرم  افزاری است که روی تمامی ماشین  های بانکی 
نصب می شود و کلیه خدمات بانکی و سرویس  های ارزش افزوده 
مرتبط را از طریق رابط کاربری مدرن خــود، به کاربران نهایی 

ارائه می دهد. محصول آخر »سامانه مدیریت پایانه  های پرداخت 
الکترونیک و ماشین  های بانکی« است که »TECHSTORE« نام 
دارد. ســامانه جامع مدیریت پایانه  های پرداخت الکترونیک، 
وضعیت کارکردی سخت  افزار دستگاه  ها را بررسی می کند، در 
هر لحظه آمار فعالیت آنها را نشان می دهد و کاربران می توانند 
از راه دور آخریــن نســخه نرم  افزارهــا و Firmware مربوط به 
دستگاه را به  روزرسانی کرده، دستگاه  هایی که مدتی غیرفعال 
بوده  اند را بررســی و از آخرین موقعیت مکانی دســتگاه اطلاع 
پیــدا کنند. شرکت ســهامی عام »توســعه فن  افزار توســن« با 
نشــان تجاری »توســن  تکنو« و نماد »فن  افزار«، در حوزه  هایی 
نظیر راهکارهای پرداخت الکترونیک هوشــمند، راهکارهای 
بانکداری دیجیتال و تحول شعبه، راهکارهای جامع و یکپارچه 
فروشگاهی شاپ، شــبکه امن و مستقل ماشــین  های بانکی 
مانی  تک، خدمات نگهداری و تعمیــرات پوینت و راهکارهای 
هوش مصنوعــی آرتیــن ارائه خدمــات می کنــد. این شرکت 
به  عنوان بزرگ ترین تولیدکننده دانش  بنیان پایانه  های پرداخت 
الکترونیک و ماشــین  های بانکی کشــور، تجربــه همکاری با 
بیش از 16 بانــک و 20 شرکت ارائه  دهنــده خدمات پرداخت 

الکترونیک کشور را در کارنامه خود دارد.

توسن  تکنو با ۳محصول جدید در همایش بانکداری الکترونیک افتتاح ساختمان جدید بیمه رازی

دفترتجاریایراندریونانراهاندازیمیشود

علیاکبرالوندیان
دبیرانجمنصنفیکارفرمایانصنعتسیمان

دنیایاقتصاد:احداث پــل خلیج   فارس پس از 13 ســال هنوز به 
پیشرفت ملموســی نرسیده اســت. این در حالی اســت که وعده   ها 
برای اتمام آن همچنان پی در پی داده می شــود. یک روز از تصمیم 
قطعی دولت برای اجرای این طرح می   شــنویم. روز دیگر خبر حذف 
ردیف اعتباری این طرح منتشر می شــود. درخــبر دیگر حجت   الله 
عبدالملکــی مشــاور رئیس   جمهــوری و دبیر شــورای عالی مناطق 
آزاد و ویــژه اقتصادی، تکمیل این طــرح را از تاکیدات رئیس   جمهور 
می   داند. از سویی دیگر عادل پیغامی، مدیرعامل سازمان منطقه آزاد 
قشم در اظهاراتی از دست   های پنهان برای به سرانجام نرسیدن پل 
خلیج   فارس پرده برمی دارد. آیا این طرح نیز رها خواهد شد؟احداث 
پل خلیج   فارس که جزیره قشم را به سرزمین اصلی )استان هرمزگان( 
متصل کند از ســال 1351 مطرح بود تا آنکه محمــود احمدی   نژاد 
رئیس   جمهور وقت 23 اسفند 1389 در ســفر به قشم، آغاز احداث 

این پل را اعلام کرد. 
صفحه27
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سال بیست و یکم  شماره 5878

رئیس اتحادیه تولیدکنندگان و صادرکنندگان داروهای گیاهی  در گفت وگو با ایران فود اعلام کرد 

افت 40 درصدی صادرات گیاهان دارویی 
دنیای اقتصاد- سعیده نبی زاده: تنوع اقلیمی 
و اکولوژیک)بوم شناسی( جغرافیایی، وجود ریز 
اقلیم های متعدد در پهنه جغرافیایی، کشورمان 
را تبدیل بــه گنجینــه ای از گیاهــان دارویی 
با حداکــر مواد موثره کرده اســت کــه به رغم 
اقدامات انجام شده در این زمینه که قانع کننده 
نیســت به معنای واقعی نتوانســتیم برای این 
محصول اقتصادی نقشــه راه علمــی  تولید را 
متناسب با جغرافیای استان های کشور تهیه و 
تدوین کنیم. این در حالی است که بسیاری از 
گیاهان دارویی ایران از لحاظ کیفیت، شهرت 

جهانی دارد. 

سهم ایران در بازار های جهانی �
طبق برآورد های معتبر بانک جهانی تا سال 
۲۰۵۰ تجــارت گیاهــان دارویــی بــه ۵ هزار 
میلیــارد دلار می رســد، ایــن میزان در ســال 
۲۰۲۰ نزدیک به ۲۰۰ میلیارد دلار بوده است 
به طوری که طبق اعلام سازمان تجارت جهانی 
۷ تا ۱۰ درصد تجارت دنیــا متعلق به گیاهان 

دارویی خواهد بود.
در حال حاضر میزان تجارت گیاهان دارویی 
در سراسر جهان ۱۰۰ میلیــارد دلار بوده که با 
وجود منابع عظیم گیاهان دارویی کشــورمان 
تنهــا در ســال ۳۵۰ میلیــون دلار از این بازار 
به ایران تعلــق می گیرد. این در حالی اســت 
که طی ســالیان گذشــته کشــور های مطرح 
دنیا تمایــل زیادی بــرای سرمایه گــذاری در 
واردات و صــادرات گیاهان دارویی داشــته و 
ایران می تواند این فرصت را غنیمت شمرده و 
گیاهان متنوع دارویی خود و فرآورده های آن را 
با دیپلماسی اقتصادی مناســب صادر کند تا 
از این طریق ارزآوری بخش کشــاورزی بیشتر 
شده و کشاورزان نیز از این حرفه منتفع شوند.

میزان تولید گیاهان دارویی و اشتغال  در آن  �
کشورمان ظرفیت بســیار زیادی برای تولید 
گیاهان دارویــی دارد به طوری کــه ۱۱ اقلیم 
از ۱۳ اقلیم جهانی در ایران وجود دارد، ۳۰۰ 
روز در ســال آفتاب به طور مداوم بــر گیاهان 
می تابد و تنــوع گیاهان دارویی نیــز با وجود 
۸ هزار و ۵۰۰ گیاه دارویی در کشــور بســیار 
بالاســت و جزو بهتریــن کشــور های جهان از 
این لحاظ محســوب می شــود. با این حال در 
ســال جاری حدود ۲۷۰ هزار هکتار از اراضی 
کشور به کشت گیاهان دارویی اختصاص یافت 
که میانگین عملکــرد تولید گیاهــان دارویی 

۳۶۰هزار تن بوده است.
هم اکنون ایران ۷۰ درصد تولید گل محمدی 
و ۹۰ درصد تولید زعفران جهــان را در اختیار 
دارد، در تولیــد زیره هــم پس از هندوســتان 
کشور دوم تولید کننده این محصول ارزشمند 
هســتیم و همچنین هم اکنون طبق آمار های 
منتشر شده در تولید گیاهان دارویی ۴۰۰ هزار 
نفر، در بسته بندی ۳۲ هزار نفر، در شرکت های 
خلاق ۷ هزار نفر، در بخــش بازرگانی ۲ هزار 
و ۴۰۰ نفر، در بخش پزشــکان ۵۰۰ نفر و در 
بخش سلامتکده ها ۶۰۰ نفر مشغول فعالیت 

هستند.

موانع توسعه کشت گیاهان دارویی �
یکی از اصلی تریــن موانع کشــت گیاهان 
دارویی خام فروشــی اســت به طوری که طی 
ســال های گذشــته تاکنون همــواره گیاهان 
دارویی به قیمت بســیار پایینی از کشاورزان 
خریداری می شــد و دلالان آن را به کشور های 
همسایه می فروختند و این کشور ها توانستند با 
برندسازی و بسته بندی مناسب گیاهان دارویی 
ایران را با چندین برابر قیمت نســبت به خرید 

آن روانه بازار های جهانی کنند. بدون شک در 
دراز مدت این امر سبب خواهد شد کشاورزان 
نسبت به کشت گیاهان دارویی دلسرد شوند. 
همچنین موضوع کاهش صادرات محصولات 
کشاورزی زیر سایه چالش رفع تعهدات ارزی 
همچنان یکــی از موضوعات عمــده در میان 
فعالان بخش های مختلف است که حکایت از 
دغدغه این گروه در قبال سیاست های دولتی 
دارد. دولت می گوید به دلیل کاهش درآمدهای 
ارزی، صادرکننــدگان بایــد ارز صادراتــی را 
برگردانند و صادرکنندگان معتقدند در مقابل 
صــادرات محصــولات پتروشــیمی  و معدنی 
و نفتی، ســهم گروه کشــاورزی بســیار ناچیز 
اســت، درحالی که فعالان ایــن حوزه ها اغلب 
کشاورزانی هســتند که ثمره یک سال زحمت 
خود روی مــزارع و باغات را عرضــه می کنند و 
ســختگیری های دولت در این رابطه منصفانه 

نیست.  

رفع تعهد ارزی بخش کشاورزی را فلج کرد �
در این راستا رئیس اتحادیه تولیدکنندگان 
و صادرکنندگان داروهای گیاهی در گفت وگو 
با برنامه ایران فود با اشــاره به اینکه در خلال 
سال های اخیر کاهش درآمدها و ذخایر ارزی 
کشــور در پی تحریم های متعدد باعث اتخاذ 
سیاست های سختگیرانه ناگزیری توسط دولت 
شده می گوید: موضوع بازگشت ارز صادراتی 

یکــی از ایــن سیاست هاســت که 
متاسفانه باعث شده نزدیک به ۴۰ 
درصد از صادرکننــدگان فعال در 
این حوزه دست از فعالیت صادراتی 
بکشند و توسعه گیاهان دارویی در 
کشــور تحت تاثیر ایــن موضوع به 

کندی و سختی به پیش برود.
محمدعلی رضایی با بیان اینکه تغییر مداوم 
تیم های مدیریتی در وزارتخانه های اقتصادی 
باعث شــده تا فعالیــت بلندمــدت و مدیریت 
کلان کشور در این حوزه آســیب ببیند معتقد 
اســت مدیران دولتی بــه صــورت کوتاه مدت 
و میان مــدت به موضوعــات توجــه می کنند 
درحالی که در مقایســه بلندمدت - مثلا ســه 
دهه پیش -می توان آثار سیاســت های موقتی 
و کوتاه مدت را در افت شــدید ســهم صادرات 
کشــاورزی به وضوح مشــاهده کــرد و بر این 
اساس بســیاری از آمارهای رشد سالانه ای که 
توســط دولت ها اعلام می شود ناشــی از نگاه 

کوتاه مدت است. 
وی در توضیح این مطلب با اشــاره به رشــد 
۳۷ درصدی صــادرات زعفران در ســال قبل 
با تاکید بر اینکه این آمار در مقایســه با ســهم 
صــادرات زعفــران در دهه هــای قبــل حائــز 
اهمیت نیست، ادامه داد: سه دهه پیش میزان 
صادرات محصــول کتیرا در هر ســال نزدیک 
به ۳ هزار تــن بود و این رقــم در حال حاضر به 
کمتر از ۱۰۰ تن رســیده اســت، لذا آمارهای 

رشد سالانه ای که توسط ســازمان های آماری 
و وزارتخانه هــا عنوان می شــود در مقایســه با 
حجم کلی صادراتی که در دهه های قبل انجام 
می شد وزن ناچیزی دارد و وزارتخانه ها بیش از 
هر چیز به دنبال بزرگنمایــی عملکرد خود در 

حوزه های مختلف هستند.
این فعال حوزه گیاهان دارویی با اشــاره به 
اینکه صــادرات زعفران و گیاهــان دارویی در 
۱۴۰۱ رقمی  در حدود ۵۵۰ میلیون دلار بوده 
کــه ۳۵۰ میلیــون دلار از این رقم بــه زعفران 
اختصاص دارد، گفت: جذب بازارهای جهانی 
زحمت بســیار زیــادی دارد و به عنــوان مثال 
برگزاری یــک نمایشــگاه چهــار روزه در اروپا 
لااقل ۱۵ هزار یــورو هزینه در بــر دارد و نبود 
ارتباط تجاری به دلیل تحریم ها باعث می شود 
کارآفرینی صادراتی در ایران کار آسانی نباشد. 
به گفته وی به دلیل تحریم ها و نبود مدیریت 
درست در بخش کشــاورزی، نزدیک به ۴ دهه 
اســت که ادوات کشــاورزی به طــور منظم و 
درست وارد نشــده و آموزش های لازم در زمینه 
کشاورزی، کار تیمی  در حوزه تعاون روستایی 
و ســایر موضوعــات صــورت نگرفته کــه این 
موضوعات باعث عدم توازن و تعادل در عرضه 

محصولات کشاورزی شده است. 

بخشــنامه های محدودیت زا بــرای بخش  �
کشاورزی

بــه گفتــه رضایی، بــا توجــه به 
هزینه هــای ســنگین صــادرات و 
بازگشت ارز که باعث شده بخشی 
از ارز صادراتــی در مســیر نقــل و 
انتقال پول از بین بــرود، صادرات 
توجیه پذیری خود را از دست داده 
و درنتیجه کل صادرات محصولات 
کشاورزی در زمینه خشکبار، گیاهان دارویی 
و زعفران بــه ۴ میلیارد دلار هم نمی رســد که 
در مقابــل ارز صــادرات پتروشــیمی ها رقــم 
بسیار ناچیزی است، اما دولت با تمرکز بر این 
بخش ضربات جبران ناپذیری را به فعالان این 
حوزه که اغلب از طبقه کشــاورز هســتند وارد 
کرده اســت.  رئیس اتحادیــه تولیدکنندگان 
و صادرکننــدگان داروهــای گیاهی در بخش 
دیگری از این گفت وگو با اشاره به مصوبه های 
محدودیــت زای دولتــی در بخش کشــاورزی 
گفت: در ســال ۹۷ پنــج بخشــنامه در ۶ ماه 
توســط بانک مرکزی صادر شــد؛ تصمیمات 
مختلف و اعلام جرایم بــرای تولیدکنندگان و 
صادرکنندگان باعث شد از همان زمان تا کنون 
میلیون ها دلار از ارز صادراتی برنگردد و دولت 
کارت بازرگانــی بخشــی از صادرکنندگان را 
ابطــال کــرد، درحالی کــه بــه دلیــل همین 
سیاست ها، بخش زیادی از برخی محصولات 
کشاورزی به صورت قاچاق از کشور خارج شده 
و دولت نه تنها ارزی از این محصولات دریافت 
نکرده که عملا قاچاق را تشــویق کرده است؛ 

به طوری که لااقل ســالانه ۱۰۰ تن زعفران به 
صورت قاچاق به خارج از کشور صادر می شود 
و به دلایل متعدد با قیمت های زیر قیمت های 
داخل با محصول صادرکنندگان قانونی ایرانی 
رقابت می کند و مســبب همه این مشــکلات 
تصمیمات خلق الساعه دولت ها بوده و هست. 
رضایی با اشاره به هزینه های متعدد صادرات 
مانند بسته بندی، نگهداری و بازاریابی و فروش 
گیاهان دارویــی که حــدود ۶۰ درصد قیمت 
پایه محصول را شــامل می شــود بــه موضوع 
قیمت گذاری پایه نادرســت ایــن محصولات 
اشــاره کرد و گفت: نکته غم انگیز دیگر شکل 
قیمت گذاری محصولات توســط دولت است؛ 
دولت قیمــت پایه صادراتــی محصولی مانند 
زعفــران را هــزار و ۲۵۰ دلار در نظر می گیرد 
و این در حالی اســت که قیمــت این محصول 
در اســپانیا ۹۰۰ دلار بیشــتر نیســت و در 
نتیجه صادرکننده ناچار بــه بازگرداندن اصل 
و مابه التفــاوت ناشــی از بیش بــرآورد قیمت 
توسط دولت است و هزینه های فوق الذکر نیز 
لحاظ نمی شود و این موضوعات باعث شده تا 

صادرات این محصول کاهش یابد. 

سهم نیم درصدی از بازار دنیا  �
به گفتــه رضایی در کشــور ۲۳۰ نــوع گیاه 
دارویــی داریــم کــه قیمت های پیشــنهادی 
صادراتــی کنونی توســط تولیدکنندگان اعم 
از کشــاورزان و تولیدکننــدگان عمــده اعلام 
و تلفیقی از قیمت هــا در گمــرک وارد مرحله 
کارشناســی و حــک و اصــلاح می شــود تــا 
قیمت هــای پایه به صورت درســت محاســبه 
شود، اما پروسه قیمت گذاری بر این مبنا بسیار 
طولانی است و ممکن است بین دو تا شش ماه 
طول بکشــد و از آنجا که کارشناســان گمرک 
بعضا به دلیل تخصصی بودن کالا از تخصص 
کافی برخــوردار نیســتند، این مســاله باعث 

طولانی تر شدن مسیر می شود. 
وی ســهم صــادرات داروهــای گیاهــی از 
کل گــردش مالی ایــن محصــولات در دنیا را 
کمتر از نیــم درصد اعلام کــرد و افــزود: بازار 
گیاهان دارویی در دنیا اغلب در اختیار آلمان، 
انگلیس، چین، هند و آمریکا اســت و انگلیس 
در دهه های اخیر تلاش کرده گوی ســبقت را 
از آلمان برباید، اما ایــن اتفاق نیفتاده و آلمان 
در صدر کشورهای تولیدکننده و صادرکننده 
این محصولات است. در ۲۰۲۲ گردش مالی 
گیاهان دارویی در ســطح دنیــا ۱۳۰ میلیارد 
دلار بوده که پیش بینی می شــود تا ۲۰۵۰ به 
۵۰۰ میلیارد دلار خواهد رســید، درحالی که 
ایــران به رغم تنوع بســیار زیــاد در این حوزه، 
حداکــر ۵۰۰ تا ۶۰۰ میلیــون دلار و زیر نیم 
درصد از سهم بازارهای دنیا را در اختیار دارد. 

به گفته وی در دهه ۷۰ رتبــه ایران در میان 
کشورهای صادرکننده دنیا ۱۳ بود که اکنون 

به ۳۲ و پایین تر نزول کرده است. 
وی در ادامــه افــزود: در کنــار تحریم هــا و 
سیاست های بازدارنده دولت، مشکل دیگری 
که باعث کاهش صادرات محصولات کشاورزی 
شده، ســموم و فلزات ســنگین در محصولات 
کشــاورزی اســت و متاســفانه بایــد بگویــم 
۹۰درصد محصولات مــا بالاتر از اســتاندارد 
جهانی دارای فلزات ســنگین و سموم هستند 
و این موضوع باعث شده بسیاری از محصولات 
برای صادرات با مشکل روبه رو باشند؛ این در 
حالی است که استفاده از بسیاری از این سموم 
نیم قرن است در دنیا ممنوع شده، اما استفاده 
از آنها در گذشته باعث شده تا خاک کشاورزی 
کشور آلوده و تولید محصول در آن با مشکلاتی 

از این دست روبه رو باشد. 

یادداشتبین الملل

چقدر به خواب نیاز دارید؟
دنیای اقتصــاد: کیفیت خواب همیشــه براســاس میزان 
ساعت های سپری شده محاسبه می شود. به طور متوسط هر 
شب چند ســاعت می خوابید؟ برای اکر بزرگسالان سالم، 
کارشناسان حداقل هفت ساعت خواب را پیشنهاد می کنند. 
اما اینهــا توصیه هــای کلی هســتند و قوانین ســختگیرانه 
نیســتند. اریک ژو، از بخش پزشــکی خواب در دانشــکده 
 هاروارد در این خصوص می گوید: برخی افراد به خواب کمتر 
از هفت ســاعت نیاز دارند، در حالی که برخی دیگر ممکن 

است به بیشتر نیاز داشته باشند.

آیا به خواب بیشتر یا کمتری نیاز دارید؟ �
شما ممکن است افرادی را بشناســید که قسم می خورند 
فقط به پنج ساعت خواب در شــب نیاز دارند، این در حالی 
اســت که شــما با این میزان احســاس کم خوابی می کنید، 
مگر اینکه ۸ تا ۹ ساعت خواب را بر سیستم بدن خود تجویز 
کنید. دلیل اصلی تفاوت های فردی این است که ما اغلب به 
شیوه ای اشتباه به خواب نگاه می کنیم. ژو می گوید: به جای 
تمرکز انحصاری بر تعداد ساعاتی که در شب می خوابیم، باید 
کیفیت خواب خود را نیز در نظر بگیریم. کیفیت خواب به این 

معناست که در طول شب چقدر خوب می خوابید.
 آیا بــدون وقفه خوابیده ایــد؟ یا دوره هایی داشــتید که از 
خواب بیدار شدید؟ اگر چنین اســت، آیا زمان زیادی طول 
کشــید تا مجدد بخوابیــد؟ وقتی از خواب بیدار شــدید چه 
احساسی داشتید؟ ژو می گوید: اگر سرحال از خواب بیدار 
شــوید و احســاس کنید انرژی لازم برای گذراندن روزتان را 

دارید، کمتر نگران میزان دقیق ساعات خوابتان باشید.  

کیفیت خواب چه تاثیری بر سلامتی شما دارد؟ �
کیفیت خواب برای سلامت کلی ما حیاتی است. تحقیقات 
نشان داده اســت که افرادی که کیفیت خواب پایینی دارند 
بیشــتر در معرض خطر ابتلا به دیابت، بیماری قلبی، سکته 
مغزی و مســائل مربوط به ســلامت روان ماننــد اضطراب و 
افسردگی هســتند و این تمــام ماجرا نیســت. ژو می گوید: 
خواب ضعیف همچنیــن می تواند خســتگی روز را افزایش 
دهد و لذت بردن از زندگی را دشوارتر کند. با این حال، تغییر 
الگوی خواب افراد در طول زمان طبیعی است. ژو می گوید: 
بســیاری از مردم در دهه ۵۰ و ۶۰ زندگی خود دقیقا مانند 

دهه ۲۰ خود نمی خوابند.
بســیاری از این تغییرات مربوط به ســن اســت. به عنوان 
مثال، ضرباهنگ شبانه روزی شما که بسیاری از عملکردهای 
بدن، از جملــه چرخه خواب و بیــداری را تنظیــم می کند، 
می تواند به طور طبیعی در طول زمان مختل شود. این بدان 
معناست که افراد هر شب زمان کمتری را به خواب ترمیمی 
 با موج آهســته می گذرانند. تولید ملاتونین، هورمون خواب 
نیز با افزایش سن به تدریج کاهش می یابد.  ژو می گوید: در 
نتیجه این تغییرات، وقتی بزرگ تر می شــویم، ممکن است 
زودتر از جوان ترها از خواب بیدار شویم یا در طول شب بیشتر 

از خواب بپریم.

چگونه می توانید کیفیت خواب خود را پیگیری کنید؟ �
چگونه می توانید عوامل موثر بر کیفیت خواب را بهتر درک 
کنید؟ یکی از راه ها این است که یک دفتر ثبت فرآیند خواب 
داشته باشید که در آن خواب خود را ارزیابی و ثبت کنید. هر 
روز، زمانی را که به رختخواب رفتید، مدت زمانی که به خواب 
رفتید، بیداری های شبانه )و اگر چنین بود، مدت زمانی که 
بیدار بودید( و ساعتی که از خواب بیدار شدید را یادداشت 
کنید. همچنین احساس خود را پس از بیدار شدن و در پایان 

روز در آن بیان کنید.
ژو می گویــد: پس از یــک یا دو هفتــه، اطلاعــات را مرور 
کنید تا ببینیــد آیا می توانید الگوهــای خاصی را که ممکن 
است بر کیفیت خواب شــما تاثیر بگذارد، شناسایی کنید، 
ســپس تنظیمات را انجام دهید. به عنوان مثــال، اگر در به 
خواب رفتن مشکل دارید، نیم ساعت دیرتر از حد معمول به 
رختخواب بروید اما همان زمان از خواب بیدار شــدن قبلی 
را حفظ کنید. ژو می گویــد: معمولا افرادی که با خواب خود 
دست و پنجه نرم می کنند سعی می کنند با ماندن طولانی تر 
در رختخواب بیشــتر بخوابند، اما این الگوی خــواب آنها را 

مختل می کند و کیفیت خواب آنها را کاهش می دهد.

سه استراتژی کلیدی برای حمایت از کیفیت خواب شما �
راهبردهای دیگری که می تواند به حمایت از کیفیت خواب 
خوب کمک کند شامل حفظ زمان بیداری ثابت، به ویژه در 
تعطیلات آخر هفته، محدود کردن چرت های روزانه به ۲۰ تا 
۳۰ دقیقه و حداقل ۶ ساعت قبل از زمان خواب مورد نظر و 

فعالیت بدنی است.
وقتی نوبت به کیفیت خواب می رســد، ثبات بســیار مهم 
اســت. ژو می گوید: افراد با کیفیت خــواب خوب اغلب یک 
پنجره خواب قابل پیش بینی دارند کــه در آن خواب آنها رخ 
می دهد. افرادی که خوب می خوابند احتمالا به همان تعداد 
ساعت همیشــگی می خوابند و در طول شب نیز این خواب 

اتفاق می افتد. 

نکته اصلی در داشتن خوابی آرام �
انتظار داشــتن خواب کامل هر شــب غیر واقعی است. ژو 
می گوید: اگــر در طول هفته یــک یا دو شــب در خوابیدن 
مشکل دارید، این می تواند به جزر و مدهای طبیعی زندگی 
مربوط باشــد. ممکن اســت آن روز یک وعده غذایی حجیم 
خورده باشید، در حین تماشای فوتبال زیاد نوشیدنی قندی 
نوشیده باشید، یا با کسی مشاجره استرس زا داشته باشید. 
هنگام ردیابــی کیفیت خواب، به ســلامت کلی خواب خود 
هفته به هفته نــگاه کنید، نه اینکه چگونه این سه شــنبه در 

مقایسه با سه شنبه گذشته خوابیدید.
اگر همه کارها را برای خواب خود انجام می دهید، اما هنوز 
پس از بیدار شدن احساس آرامش نمی کنید، با پزشک خود 
صحبت کنید. این می تواند به شما کمک کند اختلال خواب 
مانند وقفه تنفسی در خواب یا ســایر مشکلات سلامتی که 
می تواند با خواب شما تداخل کند مانند رفلکس اسید یا فشار 
خون بالا را رد کنید. ســایر عواملی کــه می توانند بر کیفیت 
خواب شــما تأثیر بگذارند عبارتند از مــرف چندین دارو، 
افسردگی، اضطراب، تنهایی و تغییرات محیطی مانند دما، 

سروصدا و قرار گرفتن در معرض نور.

هوش مصنوعی؛  حلقه گمشده صنعت دارو 

گسترش دامنه فعالیت ها در زمینه هوش مصنوعی پای این 
فناوری را به عرصه های مختلف از جمله داروسازی باز می کند 
و مسیر را برای توسعه و ارتقای این حوزه هموارتر خواهد کرد؛ 
اما اینکــه صنایع داروســازی در ایران تا چه حــد می توانند از 
این فناوری بهره ببرند و برای آن برنامه داشــته باشند، موضوع 
دیگری اســت.  به طور کلی جوامعی می توانند در حوزه کاربرد 
هوش مصنوعی در صنعت داروســازی داعیه داشته باشند که 
در شرایط فعلی، در این صنایع زیرساخت ها و برنامه ریزی های 

خود را به شکل مطلوب اعمال کرده باشند.
هوش مصنوعی امروز در دنیا به طور معمول در حوزه مدیریت 
زنجیره تامین، آنالیز داده های مربوط به آن و طراحی داروهای 
جدید مورد اســتفاده قرار می گیرد.  حوزه هایــی مانند پرونده 
ســلامت الکترونیک، بیوانفورماتیک و فرمولاســیون هدف دار 
داروها از دیگر موارد اســتفاده هوش مصنوعی در داروسازی 
دنیا است. هوش مصنوعی در داروسازی دنیا بیشتر به عنوان 
یک فناوری کمکی به کار گرفته می شــود؛ وگرنه اســتفاده از 
روش هایی مانند کیوسار و فرمولاسیون هدفمند در این صنایع 
حدود سه دهه است که انجام می شود. درواقع آنچه امروز از آن 
به عنوان هوش مصنوعی یاد می شود، در این مدت عمدتا در 
قالب شــبکه عصبی مصنوعی )ANN(، قابل بیان بوده و مورد 
بررسی قرار گرفته اســت.  در ایران وقتی گردش آزاد اطلاعات 
و دیتا هنوز به شــکل معمول اتفاق نمی افتــد و در اغلب موارد 
ماهیت امنیتی یا مالکیتی پیدا می کند، نمی توان به استفاده 
از هوش مصنوعی در داروســازی و ارتقای نظام دارویی کشور 
با اســتفاده از آن -حداقل در کوتاه مدت- امیدوار بود.  در حال 
حاضر مبالغــه در پرداختن به ایــن موضوع در حــد تبلیغات، 
شعار و سخنرانی های علمی محدود می شود. در این زمینه به 
نظر می رسد پررنگ شدن موضوع هوش مصنوعی در محافل 
عمومی کشور در ماه های اخیر، بیشتر یک مبالغه و جوزدگی 
گذرا است. ما امروز در حوزه دارویی کشور دغدغه های بنیادی 
و مهمی مانند کیفیت دارو، اثربخشــی دارو، رگولاتوری دارو و 
تامین دارو داریم که مجال پرداختن به مقوله هایی مانند هوش 

مصنوعی را نمی دهد.

در سه ماه سوم سال 202۳ رخ داد 
جذب ۱۳ میلیارد دلار سرمایه در صنعت 

بیوتکنولوژی
دنیای اقتصاد: صنعت بیوتکنولوژی در ســه ماه ســوم سال 
۲۰۲۳، موفق به جذب بیــش از ۱۳ میلیــارد دلار سرمایه در 
سرتاسر جهان شــده اســت.  رصد صنعــت بیوتکنولــوژی در 
انگلستان نشــان می دهد این صنعت در ســال جاری روندی 
افزایشی داشــته و موفق شده در ســه ماه منتهی به سپتامبر، 

بیش از ۷۰۰ میلیون دلار سرمایه خارجی جذب کند.

رئیس سازمان غذا و دارو: 
بایوتک، صنعت پر افتخار کشور است

دنیای اقتصاد: دستاوردهای بایوتک در این سال ها درخشان 
بوده، به طوری که امروز تولید  این فرآورده ها  برای کشور  قابل 
تقدیر  است. سیدحیدر محمدی رئیس سازمان غذا و دارو  در 
نشســت با مدیران عامل شرکت هــای تولیدکننده محصولات 
بایوتک با اعــلام این مطلب گفت: ســازمان غــذا و دارو تمام 
تلاش خــود را برای حمایــت از تولیــد داخل انجــام می دهد 
اما موارد متعددی ماننــد نیاز جامعه، اســتانداردها و کیفیت 
فرآورده ها حتما باید در نظر گرفته شــود. به گفته وی در زمینه 
قیمت گذاری نیز با یک تناقض بزرگ مواجهیم زیرا از یکسو برای 
حمایت از تولید  نیاز به افزایش قیمت داروها داریم و از ســوی 
دیگر برای حمایت از بیماران، باید قیمت دارو را کنترل کنیم. 
یادآور می شود  موضوع واردات از ســوژه های داغ این نشست 
بود و تولیدکنندگان بر این موضوع تاکید داشــتند که به رغم 
توان تامین داخلی برخــی فرآورده ها )همچون واکســن( این 

محصولات همچنان از طریق واردات تامین می شوند.

 واکنش سازمان غذا و دارو
 به قیمت گذاری مکمل 

دنیای اقتصاد: ســازمان غذا و دارو به مصوبه مجلس درمورد 
قیمت گذاری محصولات با فناوری بالا و زیست فناوری ایرادات  
زیادی وارد کرد. به اعتقاد مدیر کل این ســازمان، این مصوبه، 
محصولات با فناوری بالا را از قیمت گذاری مستثنی کرده و در 
 هاله ای از ابهام قرار داده است و بدون تردید نبود  کنترل قیمت 
مولکول های انحصــاری )بر مبنای روش هــای قیمت گذاری 
مرجع( منجــر به افزایــش غیرمنطقــی هزینه هــای بیماران 
می شود. همچنین به گفته این مسوول  الزام به قیمت گذاری 
مکمل که سرریز ســود حاصل از آن صرف توسعه صنعت دارو 
می شد، می تواند باعث توقف توسعه صنعت دارو در بلندمدت 
شود و در مجموع این مصوبه لبریز از خطاهای راهبردی است.

خدمات درمانی دیابت تحت پوشش 
صندوق حمایت از بیماران 

دنیای اقتصاد: داروهای خوراکی، درمان مشــکلات چشمی 
ناشی از دیابت )لیزر درمانی(، تجهیزات پزشکی و انسولین ها 

تحت پوشش صندوق حمایت از بیماران خاص قرار گرفت.
مدیرکل دفتر خدمات تخصصی سازمان بیمه سلامت ایران  
با بیان این مطلب درباره میزان پوشش خدمات درمانی بیماران 
دیابتی از ســوی بیمه ســلامت افزود: ۷۰ درصــد هزینه های 
درمانی بیماران مبتلا به دیابت توســط صندوق صعب العلاج 
پرداخت می شــود و بیمه شــدگان صرفا ۳۰ درصد را پرداخت 
می کنند. به گفته  مجید اسماعیل کاملی برخی از داروها مانند 
انسولین قلمی هم که قبلا تحت پوشش بیمه پایه بودند بخشی 
از پرداختی بیمه شده توسط صندوق حمایت از بیماران خاص 
تقبل می شود. دستگاه قند خون به همراه نوار و سوزن مربوطه 
نیز برای بیمه شــدگان مبتلا به دیابت تحت پوشــش صندوق 

قرار گرفته است.

خام فروشی و موانع صادراتی چالش اصلی بازار گیاهان دارویی 

دنیای اقتصاد: در طول سال   ها، داروهای ضدمیکروبی شامل 
داروهای ضد باکتری، ضد ویروس، ضد قارچ و ضد تک یاخته   ها 
به   عنوان یک ابزار بسیار مهم و کارساز برای درمان بیماری   های 
عفونی در انسان   ها، حیوانات و گیاهان به کار رفته است، اما بروز 

پدیده مقاومت میکروبی کارآیی این ابزار را مختل کرده است.
معاون بهداشت وزارت بهداشــت با بیان مطالب فوق بر لزوم 
آگاهی   رســانی به مردم درخصوص تبعات مــرف خودسرانه و 
بی   رویــه آنتی   بیوتیک   ها تاکید کرد و گفــت: مقاومت میکروبی 
یکی از مهم ترین مخاطرات تهدیدکننده ســلامت عمومی قرن 
بیست   و   یکم محسوب می شود. مقاومت میکروبی تبدیل به یک 
منبع مهم بیماری   زایی و مرگ و میر در سراسر جهان شده است.

به گفته حسین فرشیدی، آنتی   بیوتیک   های موثر در حال اتمام 
هستند، این درحالی است که تولید یک آنتی   بیوتیک جدید به 

۱۰ تا ۱۵ سال زمان و بیش از یک میلیارد دلار هزینه نیاز دارد.
حسین فرشیدی در ادامه افزود: طبق برآورد سازمان جهانی 
بهداشــت، در ســال ۲۰۱۹ حدود ۱.۲۷میلیون مــرگ در اثر 
مقاومت به داروهای ضد میکروبی و ۵ میلیون مرگ در ارتباط با 
آن رخ داده است. همچنین طبق گزارش CDC در آمریکا سالانه 
بیش از ۲.۸ میلیون عفونت مقاوم به دارو و در نتیجه آن ۳۵ هزار 

مورد مرگ اتفاق می   افتد.
وی گفت: برآورد می شــود که تا ســال ۲۰۵۰ میلادی شاهد 
ســالانه نزدیک به ۱۰میلیون مورد مرگ و کاهش سالانه تولید 

ناخالص ملی به میزان ۳.۸درصد باشیم.

به گفته فرشیدی، سازمان جهانی بهداشت در سال ۲۰۱۴ با 
چاپ اولین گزارش جامع خود در مورد مقاومت میکروبی تاکید 
کرد که این تهدید جــدی دیگر تهدیدی برای آینده محســوب 
نمی شــود، بلکه هم اکنون در تمام مناطق تهدیدی برای تمام 

افراد در هر سن و در هر کشوری محسوب می شود.
این مقام مســوول ادامه داد: در ســال ۲۰۱۹، دو شــاخص 
ارزیابی میزان AMR در چارچوب شــاخص   های اهداف توسعه 
پایدار )SDG( گنجانده شــد که این شاخص   ها عبارت است از، 
فراوانی عفونت جریان خون ناشی از استافیلوکوکوس اورئوس 
مقاوم به متی ســیلین )MRSA( و فراوانی عفونت جریان خون 

ناشی از E.coli مقاوم به سفالوسپورین   های نسل سوم.
وی گفــت: در مــوارد عفونــت خونــی ناشــی از کلبســیلا 
پنومونیه و عفونت ادراری ناشی از E.coli و کلبسیلا پنومونیه، 
 میزان مقاومت نســبت به سفالوســپورین   های نســل ۳ حدود

۵۰-۴۰ درصد گزارش شده است.
 به گفته فرشیدی براســاس گزارش سازمان جهانی بهداشت 
در ســال ۲۰۲۱ میــزان مقاومــت بــه سیپروفلوکساســین، از 
۸.۴ تا ۹۲.۹ درصد بــرای E.coli و از ۴.۱ تا ۴.۷۹ درصد برای 
کلبسیلا پنومونیه گزارش شــده است. وی گفت: پیشرفت   های 
عرصه ســلامت در دهه   های اخیر توســط ارگانیسم   های مقاوم 
HIV/ ،به درمان تهدید می   شــوند؛ در این رابطه به سل، مالاریا

AIDS، عفونت   های آمیزشــی، عفونت   های ادراری، پنومونی و 
عفونت   های خونی می توان اشاره کرد. تجویز و توزیع نامناسب 

داروها منجر به مرف بیش از حد یا نادرســت شــده و زمینه را 
برای ایجاد و گســترش مقاومــت دارویی فراهــم می   کند. این 
مقام مسوول ادامه داد: بهداشت ناکافی و رعایت   نکردن اصول 
کنترل عفونت زمینه ابتلا به بیماری و تجویز آنتی   بیوتیک را فراهم 
می   کند. مراجعه به پزشــک در زمان بیــماری، پرهیز از مرف 
خودسرانه دارو، تکمیل دوره درمان حتــی در صورت بهبودی، 
رعایت اصول پیشگیری با انجام واکسیناسیون   های لازم، شست 
و شوی مرتب دست   ها، پرهیز از روابط جنسی ناایمن و مواردی از 
این قبیل، راهکارهای مناسبی برای مقابله با مقاومت میکروبی 

به شمار می   آیند.
معاون بهداشت وزارت بهداشت به نقش موثر اطلاع   رسانی و 
اگاهی   بخشی به مردم اشاره کرد و افزود: هفته جهانی آگاه   سازی 
مقاومت میکروبی یک بســیج اطلاع   رســانی فراگیر اســت که 
به   صورت سالانه برگزار می شــود و عموم مردم، سیاستگذاران و 
تمامی دست   اندرکاران را برای همیاری در این امر مهم تشویق 

و ترغیب می      کند.
به گفته وی آموزش، افزایش آگاهی و فرهنگ   سازی باید مورد 
توجه قرار گیرد. رســالت رسانه   ها بســیار کلیدی و مهم است. 
ضروری است رسانه   ها با برنامه واحد و همگام با مسوولان پویایی 

این حرکت را تداوم بخشند.
فرشیدی به برنامه کشــوری مهار مقاومت میکروبی در کشور 
اشاره و این برنامه را از جمله اقدامات حوزه بهداشت در راستای 

مقابله با این معضل بهداشتی عنوان کرد.

اکبر عبداللهی اصل
رئیس هیات مدیره انجمن تولیدکنندگان و 

صادرکنندگان محصولات بیوتکنولوژی پزشکی ایران

خبر

تبعاتمصرفخودسرانهآنتیبیوتیکها
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تقابل دولتی   ها در مصوبه 13 سال پیش دولت؛ خبرنگار »دنیای اقتصاد« از قشم گزارش می دهد

پلخلیجفارسبهچینیهامیرسد؟
دنیای اقتصاد – بندرعبــاس - محمد خداکریمــی: احداث پل 
خلیج   فارس پس از 13 ســال هنوز به پیشرفت ملموســی نرسیده 
است. این در حالی اســت که وعده   ها برای اتمام آن همچنان پی 

در پی داده می شود.
یک روز از تصمیم قطعی دولت برای اجرای این طرح می   شنویم. 
روز دیگر خبر حــذف ردیف اعتبــاری این طرح منتشر می شــود. 
درخبر دیگر حجت   الله عبدالملکی مشــاور رئیس   جمهوری و دبیر 
شــورای عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی، تکمیــل این طرح را از 
تاکیــدات رئیس   جمهور می   داند. از ســویی دیگر عــادل پیغامی، 
مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم در اظهاراتی از دست   های پنهان 
برای به سرانجام نرســیدن پل خلیج   فارس پرده برمی دارد. آیا این 

طرح نیز رها خواهد شد؟

از دیروز تا امروز �
احداث پل خلیج   فارس که جزیره قشم را به سرزمین اصلی )استان 
هرمــزگان( متصل کند از ســال 13۵1 مطرح بود تــا آنکه محمود 
احمدی   نژاد رئیس   جمهور وقت ۲3 اسفند 13۸۹ در سفر به قشم، 
آغاز احداث این پل را اعــام کرد. در همان زمان گفته شــد، طرح 
شبکه جامع ارتباطی خلیج فارس شــامل پل خلیج فارس به طول 
ســه هزار و ۴3۰ متر، عرض 3۲ و ارتفاع ۲۵ متر از ســطح آب دریا، 
توسعه بندرکاوه، چهارخط عبور خودرو و یک خط عبور قطار است 
و برآورد مى   شد تکمیل این طرح سه ســال به طول انجامد. اما این 
وعده مسوولان محقق نشد و احداث پل پس از سه سال با 1۵ درصد 
پیشرفت متوقف شــد. ســال ها طرح متوقــف ماند تا آنکــه با روی 
کارآمدن دولت سیزدهم، رئیس   جمهور در ۲۴ دی 1۴۰۰ از محل 
احداث پل خلیج   فارس در جزیره قشم بازدید کرد و این چنین پس از 
هشت سال وقفه، عملیات اجرایی این طرح در 1۷ بهمن 1۴۰1 با 

دستور رئیس جمهور از سرگرفته شد.

حرکت تازه در دولت سیزدهم �
اما داستان این طرح در دولت ســیزدهم این گونه آغاز می شود. 
حدود ۶ماه پس از آغاز دوباره این طــرح )بهمن1۴۰1(، در مرداد 
ســال جاری و در بازدید عبدالملکی مشــاور رئیس   جمهــور و دبیر 
شورای عالی مناطق آزاد از پل خلیج فارس، علیرضا زارع مدیرطرح 
شبکه جامع ارتباطی خلیج   فارس گفت: متاسفانه ردیف بودجه ملی 
پل خلیج فارس که در ســال 1۴۰1 ایجاد شــده بود امسال حذف 
شده است. تاکنون از محل این ردیف بودجه 1۰۰ میلیارد تومان به 
طرح اختصاص داده شده بود و در تاشیم این ردیف بودجه دوباره 
تعریف شود. سازمان منطقه آزاد قشم نیز از محل تعهدات مالی خود 

1۰۰ میلیارد تومان به طرح تزریق کرده است.
مدیر طرح شبکه جامع ارتباطی خلیج فارس افزود: پس از شروع 
دوباره ساخت پل خلیج فارس، 3۰ تیر3۰ متری مربوط به عرشه پل 
ساخته شده است. تا پایان امسال نیز 1۵۰ تیر باقی مانده تکمیل 

و 3۹۰ متر از طول کل پل به مرحله آسفالت و ریل   گذاری می   رسد. 
بخش تامین مالی نیز در مرحله ارائه ضمانت   های موردنیاز از سوی 

دولت قرار دارد. 
بنابر اعام مدیر طرح شبکه جامع ارتباطی خلیج   فارس، برای این 
طرح ۴۶۰ میلیون یورو اعتبار موردنیاز است که ۶۰ میلیون یورو در 
سال های گذشته هزینه شــده و تکمیل طرح به ۴۰۰ میلیون یورو 

اعتبار نیاز دارد.

احداث پل، یک اشتباه �
اما عادل پیغامی، مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم در تشریح 
آخریــن وضعیت طرح پــل خلیج   فــارس می   گوید: ایــن طرح یک 
مجموعه چهارگانه و ذیل طرح شــبکه جامع ارتباطی خلیج   فارس 
شامل پل خلیج   فارس، توسعه بندرکاوه، احداث چهار لاین بزرگراه 
از بندرکاوه تا سرزمین اصلی و خط راه   آهــن بین سرزمین اصلی و 
جزیره قشم بوده است. چون اذهان عمومی پل خلیج فارس را بیشتر 
دوست داشته   ، این طرح با ساخت پل آغاز شده    است اما معتقدم باید 
با اسکله شروع می   شد. آغاز طرح با پل خلیج   فارس، یک اشتباه بوده 
زیرا پل به تنهایی هیچ توجیه اقتصادی نداشته و هیچ سرمایه گذاری 
از آن استقبال نمی   کند. اگر ابتدا اسکله کاوه و خط   آهن آغاز می   شد 
اســکله کاوه به تنهایی منابع مالی پل را تامین می   کرد. هرچند به 
لحاظ استراتژیک و ژئوپلیتیک داشــن پل و اتصال آن به سرزمین 
اصلی بسیار مهم اســت، ولی فقط اســکله اســت که این طرح را 
اقتصادی می کند. با توجه به درآمدزایی بالای اســکله، در صورت 
اجرای چهارگانه این طرح در هفت یا هشت سال قابلیت بازگشت 

سرمایه را خواهد داشت.

جنگ موافق و مخالف �
او به نکته مهمی اشاره می کند: دولت های یازدهم و دوازدهم 
به کلی احداث پل را قبول نداشتند. در سازمان برنامه و بودجه 
دولت ســیزدهم نیــز دوگانگــی وجــود دارد. در این ســازمان 
عده   ای می   گویند نیازی به ســاخت پل نیســت و عده   ای دیگر 
پل خلیج   فارس را طرحی بسیار حیاتی می   دانند که کل منطقه 
جنوب کشور را متحول می کند. این دو نظریه مخالف رو به روی 
هم قرار دارند و گاهی یکی بر دیگری برتری پیدا می کند با وجود 
این نظر رئیس   جمهور بر این است که احداث پل خلیج فارس لازم 
است و نظر برخی این است که پل ضرورتی ندارد. نظر آنهایی که 
می   گویند پل خلیج   فارس لازم نیست همسو با کشورهای رقیب 
است که دوست ندارند پل خلیج فارس ساخته شود و پول خرج 
می کنند تا این طرح متوقف شود. جالب است بدانید ده، دوازده 
ســال پیش در شــورای اقتصاد یک بار اولویت این پل تصویب 
می شود ولی اباغ نمی شود یعنی عده   ای که موافق بودند در آن 
جلسه می توانند تاییدیه بگیرند اما عده ای دیگر نمی   گذارند اباغ 

شود و این دوگانگی همیشه در کشور وجود دارد.

تامین اعتبار با تهاتر �
پیغامی همچنین می   گوید: آخرین جمع   بندی   ها در سال 1۴۰1 
این بود که با دستور رئیس   جمهور، بخش خشکی از بخش دریایی 
جدا شود. در بخش دریایی، پل باید با استفاده از فاینانس خارجی 
احداث شــود و ۲ هزار و ۵۵۰ میلیارد تومان اعتبار موردنیاز بخش 
خشــکی به این صورت تامین مالی شود که ۵۵۰ میلیارد تومان را 
سازمان منطقه آزاد قشــم و ۲ هزار میلیارد تومان را دولت از محل 
تهاتر نفت به قرارگاه خاتم   الانبیا پرداخت کند. از آن ۲ هزار میلیارد 
تومان که قرار شــد از محل تهاتر نفت پرداخت شــود فقط دستور 
پرداخت ۷۵ میلیارد تومان در یک سال و نیم گذشته اباغ شده و 
1۷ میلیارد تومان آن واریز شده که آن هم برای نگهداری سالانه از 
ستون   های پل بوده است. آنچه در سال 1۴۰1 به آن عمل شده این 
است که سازمان منطقه آزاد قشم ۸۰ میلیارد تومان از تعهد خود را 
به طرح تزریق کرد و دولت بسیار کمتر از این رقم را تخصیص داده و 
عما تهاتر نفت توسط دولت انجام نشد. سازمان منطقه آزاد قشم 
تاکنون نزدیک به 1۰۰ میلیارد تومان از ۵۵۰ میلیارد تومان را برای 
احداث این طرح هزینه کرده که این مبلغ برای این ســازمان عدد 
بزرگی اســت. باید بگوییم که این مبلغ یک پنجم کل درآمدهای 
عملیاتی این سازمان است. در بخش خارجی )فاینانس( طرح هم 
متاسفانه پیگیری   های لازم نشده و فعا تامین کننده مالی مناسبی 

پیدا نشده است.

چین مشتری همیشه حاضر �
سفر مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم به همراه دبیر شورای عالی 
مناطق آزاد کشور و جمعی از مدیران عامل سازمان های مناطق آزاد 
به چین و بازدید از عملیات اجرایی یکی از 1۰ طرح برتر پل      ســازی 
جهان در گوانگجو، این موضوع را در افکارعمومی تقویت می کند که 
ایران برای ساخت پل خلیج   فارس دست به دامان چین خواهد شد. 
همچنین در حاشیه بیست و سومین رویداد تجارت و سرمایه گذاری 
چین،  در جلسه   ای بین مسوولان ایرانی و چینی در راستای تکمیل 
طرح شــبکه جامع ارتباطی خلیج   فارس )شــامل توســعه بندر کاوه 
- جاده و راه   آهن و احداث پــل خلیج فارس( مذاکراتی انجام شــد. 
مدیرعامل ســازمان منطقــه آزاد قشــم در تازه   ترین اظهــارات خود 
از مذاکره با خارجی   ها بــرای احداث این پل خــبر می   دهد. به نظر 
می رسد با توجه به تعامات سیاسی و اقتصادی ایران با چین به عنوان 
شریک تجاری، پرونده این پل که ســاخت آن معلق مانده، به دست 

چینی ها بسته خواهد شد.
پل خلیج   فــارس، همچــون خیلــی از طرح   هــای دیگــر درگیر 
کشمکش   های بی   پایان شده و هرکدام از گروه   ها، غفلت در اجرای 
این طرح را به گردن دیگری می   اندازد. اما به نظر می رسد دست   های 
پشــت پرده داخلی و خارجی کــه در نبود پل منافعــی دارند مانع 
ســاخت این پل شــده   اند که مدیرعامل منطقه آزاد قشم نیز به آن 

اشاره داشته است.

دنیای اقتصاد: ساخت دریاچه چیتگر از همان 
ابتدا حرف    و حدیث   هایی داشــت، برخی معتقد 
بودند این دریاچه به نفع بساز و بفروش هاست و 
برخی دیگر معتقد بودند که دریاچه چیتگر حوض 
برج   های اطراف خواهد شد و آن طور که مسوولان 
وقت ادعا می کنند، نمی تواند بر اقلیم تهران تاثیر 
بگذارد اما با همه اینها بالاخره رویای دریاچه   دار 
شدن تهران، محقق شد و حتی برای رد ادعاهایی 
مبنی بر خشــک شــدن دریاچه، حق آبــه   ای از 
رودخانه کن برای تامین آب این دریاچه با سازمان 

آبفا منعقد کردند.
امــا بعد از گذشــت یــک دهــه از بهره   برداری 
این دریاچه یکــی از مدیران ســابق بهره   برداری 
از دریاچه هشــدار داده اســت که ممکن اســت 
سرانجام دریاچــه چیتگر مانند دریاچــه ارومیه 
شود. او اخیرا گفته سال گذشته به بهانه کمبود 
آب تهران مســیر آبرســانی دریاچــه تغییر کرده 
و ســهمیه آب دریاچه را بــه تصفیه   خانــه تهران 
فرســتادند. این خبر در حالی اعام شــده که تا 
چند روز دیگر آب در بســتر رودخانــه کن جاری 
خواهد شــد و زمان آن رسیده است که شهرداری 
تهران و شرکت آب منطقه   ای بــرای فراهم کردن 
شرایط آبگیری بــه دنبال برنامه   ریــزی برای رفع 
مشکات و موانع اداری و فنی این فرآیند باشند. 
امســال دریاچه برای زنده مانــدن ۲.۵ میلیون 
مترمکعب آب نیاز دارد و با توجه به ظرفیت خطوط 
انتقــال و تصفیه   خانه دریاچه ضروری اســت هر 
چه سریع   تــر تمهیدات ایــن کار فراهم شــود به 
گونه ای که پیش بینی می شــود که اگر امســال 
هم حق آبه دریاچه را ندهند، کاهش ارتفاع آب به 
بیش از 3.۵ متر برسد که به لحاظ زیست   محیطی 
خطر بالقوه   ای برای غرب تهران و شاید برای کل 

تهران باشد.
با این حال محسن صالحی، مدیرعامل شرکت 
نوسازی و عمران چیتگر به »دنیای اقتصاد« ضمن 
پذیرش عدم جاری شدن حق آبه دریاچه از رایزنی 
با آبفا در سطوح بالای مدیریتی شهرداری تهران 
خبر داد و گفــت: در مدیریت شــهری، مجموعه    
۲۵۰ هکتاری دریاچه، به مثابه یک موجود زنده 
و دارای اکوسیســتمی ویژه شناخته می شود که 
نگهداشت و توســعه فضای سبز، کنترل کیفیت 
آب ورودی بــه دریاچــه، حفاظت و حراســت از 
اموال شهر، رفتار گردشگران با پرندگان و آبزیان، 
نظارت بر اســتاندارد لــوازم شــهربازی و ارتقای 
خدمات   رســانی در سرویس   های بهداشتی تنها 

بخش کوچکــی از وظایــف مدیریــت مجموعه 
دریاچه شــهدای خلیج   فارس است که با گروهی 
از کارشناسان متخصص و با ســابقه شهری، در 
حال انجام آن هستیم. اما این همه    ماجرا نیست.

وی ادامــه داد: بخــش عمــده   ای از وظایــف 
مدیریتی شرکت، معطوف به تعامات فی   مابین 
مجموعه   هــای شــهری و ســایر ارگان   هــای 
خدمات   رســانی و عمرانی است. به عنوان مثال، 
در طرح جامع دریاچه، پیش بینی شده است که 
بعد از آبگیری کامل دریاچــه در زمان افتتاحیه، 
هرساله به میزان ۲ میلیون مترمکعب از رودخانه 
کن، حق آبه بــه دریاچه اختصاص یابــد. لازم به 
توضیح است که گنجایش مخزن اصلی دریاچه، 
۷ میلیــون مترمکعب اســت و در فصــول گرم به 
دلیل تبخیر آب، نیاز اســت که سالانه ۲ میلیون 
مترمکعب آب، از رودخانه کن، بعد از گذر از مسیر 
۷کیلومــتری و تصفیه در تصفیه   خانــه دریاچه، 
وارد دریاچه شــده تا تراز آب در سطح استاندارد 
باقی بماند. امــا بنا به دلایلی این مهم در ســال 
1۴۰1 محقق نشد و ســطح آب دریاچه به مقدار 
قابل ماحظه   ای پایین آمده که این موضوع بسیار 

نگران   کننده است.
صالحی تاکیــد کرد: با توجه بــه تحلیل اثرات 
پایین آمدن ســطح آب دریاچه بر محیط زیســت 
و تبعــات احتمالی آن بر شــهر و شــهروندان، با 
همکاری اعضای شــورای اســامی شهر تهران، 
شــهردار تهران و مدیران ارشد شــهری بالاخص 
معاونت خدمات شهری شهرداری تهران درصدد 
هستیم که امسال با تعامل سازنده با وزارت نیرو 
و شرکت آب منطقه   ای، نســبت به تحقق حق آبه    
مقرر سالانه دریاچه و رفع دغدغه بحق شهروندان 

و ساکنان محله   های اطراف دریاچه اقدام کنیم.
صالحی با اشــاره به سرعت گســترش منطقه 
۲۲ اظهار کرد: آمار و ارقام، نشــان دهنده رشــد 
منطقه    شهری بعد از افتتاح دریاچه است و پر بیراه 
نیســت اگر بگوییم رشــد سریع منطقه    ۲۲ شهر 
تهران، مدیون وجود دریاچه است. پس به نوعی، 
اختصاص حق آبــه    دریاچــه، ادای حق شــهر و 
شهروندان است و باید در زمان مناسب این مهم 

به اجرا درآید.
همچنین در ادامه، مدیرعامل شرکت نوسازی 
و عمران چیتگر با اشــاره به اکوسیســتم دریاچه 
خلیج   فارس که وابسته به آب است، افزود: اکنون 
چند گونه ماهی و لاک   پشــت، قسمتی از چرخه    
اکوسیستم دریاچه را شکل می دهند که هر ساله 
با فرا رسیدن فصل مهاجرت، از اوایل آذر تا انتهای 
اسفند، پذیرای گله   های پرشمار پرندگان مهاجر 
از جمله کاکایی   ها، قره غازها و اردک   ها هســتیم 
که کاهش آب دریاچه، مطمئنا بر کیفیت زندگی 

آنها تاثیرگذار خواهد بود.
صالحی افزود: مجموعه فرهنگی گردشــگری 
دریاچه شهدای خلیج فارس دارایی استراتژیک 
شهر تهران به شــمار می   آید و شهروندان تهرانی 
و گردشــگران گرانقــدر، در این دارایی ســهیم 
هستند. دریاچه چیتگر از ابتدای بهره   برداری با 
هدف ترویج گردشــگری ارزان قیمــت و با تمرکز 
بــر گســترش گردشــگری خانوادگی بــه عنوان 
یکی از مجموعه   های گردشــگرپذیر شهر تهران 
بین شهروندان و گردشگران شناخته شده و اگر 
بنا بر هر دلیلــی معضل کم آبــی گریبانگیر این 
مجموعه گردشگری شود، تبعات زیست محیطی 
و شــهری آن می تواند تاثیر نامطلوبی بر اقتصاد 

گردشــگری شــهر بگذارد. وی در مورد وضعیت 
اقبال گردشــگران به این دریاچه و ضرورت حل 
مشــکل بی   آبــی و کم   آبی ایــن مجموعــه تاکید 
کــرد: در نوروز ســال جاری، به صــورت روزانه ما 
میزبان بیش از ۲۰۰ هزار نفر از شهروندان تهران 
و گردشــگران بودیــم و همچنیــن در تابســتان 
روزانه به طور متوســط بین ۲۰ تا 3۰ هزار نفر از 
شــهروندان برای گذران اوقات فراغــت و تفریح 
به مجموعــه دریاچه مراجعه کردند کــه این آمار 
در روزهــای پایانی هفته به بیــش از ۵۰ هزار نفر 
در روز هم رســید اما بــا توجه به رویکــرد جدید 
شهرداری تهران، بهره   برداری از دریاچه شهدای 
خلیج   فارس به سازمان فرهنگی هنری شهرداری 
واگذار شــد. از این رو هرگونه توسعه و بارگذاری 
در مجموعه، عــاوه بر لــزوم مطابقت طرح   های 
پیشــنهادی با اسناد بالادســتی، نیازمند جذب 
سرمایه گــذار بر مبنای سیاســت   های ســازمان 
فرهنگی هنری شهرداری است و شرکت نوسازی و 
عمران چیتگر به عنوان نماینده سازمان فرهنگی 
هنری شــهرداری، آمادگی دارد تــا ظرفیت   های 
سرمایه گــذاری در مجموعــه دریاچــه را بــرای 

مخاطبان و سرمایه گذاران ارائه کند. 
ناگفته نمانــد فرصت   هــای سرمایه گذاری در 
مجموعه دریاچه شــهدای خلیج فــارس فقط به 
جزایر و غرف محدود نمی شود و در سایر زمینه   ها 
به ویژه در حــوزه نــوآوری شــهری و محصولات و 
خدمــات دانش بنیــان در زمینه تفریــح، اوقات 
فراغت و گردشــگری شــهری پذیرای طرح   های 

سرمایه گذاری و مشارکت است.
وی با اشــاره به ویژگی   هــای مجموعه دریاچه 
چیتگر همچون پیست استاندارد دوچرخه   سواری 
به طــول تقریبــی ۶ کیلومتر، رینــگ پیاده   روی 
پیرامــون دریاچه به طــول تقریبــی ۵ کیلومتر، 
دو آمفی تئاتــر روبــاز بــزرگ، رســتوران شــناور 
و... گفت: با ایــن ویژگی   ها مجموعــه فرهنگی 
گردشگری دریاچه شهدای خلیج   فارس به یکی 
از محبوب   ترین و شــاخص   ترین مراکز تفریحی و 
گردشگری شهر تهران تبدیل شده است. مضافا 
استقبال ویژه    شــهروندان از برنامه   های ورزشی، 
دریاچــه را به کانون گردشــگری ســامت   محور 
و گردشــگری تندرســتی مبدل ســاخته است. 
همکاری بــا فدراســیون ورزش   هــای همگانی 
و انجمن   های ورزشــی، بســتر مناســبی را برای 
شناســایی اســتعدادهای محلی و ترویج ورزش 

همگانی فراهم آورده است.

خبرگزارش

کویرلوتدرمیان۱۰۰پدیدهزمینشناسی
دنیای اقتصاد – یزد: معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت و رئیس 
سازمان زمین   شناسی و اکتشافات معدنی کشور گفت: میانگین 
بهره   برداری معــدن در دنیا حدود هفت ســال و در ایران کمترین 
مدت زمان بهره   برداری از معادن ۵۵ سال است  که این زمان بسیار 

فرسایشی است. 
علیرضا شهیدی در مراســم افتتاح طرح تحول زمین   شناسی و 
اکتشافات    ذخایر معدنی استان یزد با حضور ابراهیم علی مولابیگی 
مدیرکل دفتر اکتشاف وزارت صمت با اشاره به جزئیات طرح تحول 
زمین   شناسی گفت: اکنون در استان یزد حاضر هستیم تا بتوانیم 
طرح تحول زمین   شناسی و اکتشاف ذخایر معدنی کشور را در این 
استان آغاز کنیم. وی افزود: از این رو همکاران ما از ابتدای آبان در 
این استان مستقر شدند و با استقرار محققان سازمان زمین   شناسی 
و اکتشافات    معدنی کشور در یزد طرح   های تحول زمین   شناسی در 
این استان شروع شده اســت. وی با اشاره  به ظرفیت   های معدنی 
کشور بر اساس تاکیدات مقام   معظم   رهبری، اظهار کرد: ایران یک  
درصد از جمعیت جهان را دارد و یک  درصد از خاک دنیا متعلق به 
ایران است ضمن آنکه هفت  درصد از ذخایر معدنی جهان در ایران 
وجود دارد. معاون وزیــر صمت با بیان اینکه این ذخایر از ســوی 
محققان این سازمان شناسایی شده، خاطرنشان کرد: با توجه به 
موقعیت و جایگاه کشور در کمربند متالورژنی آلپ -هیمالیا، قطعا 
میزان ذخایر معدنی ایران بیشــتر از این موارد اســت و امیدواریم 
با اقدامات جدی که از سوی ســازمان زمین   شناسی و اکتشافات 
   معدنی کشور در حال اجراست، بتوانیم در رتبه   بندی   های جهانی 

به رتبه بالاتری برسیم.
وی یادآور شد: سال گذشته سازمان یونسکو بهترین پدیده   های 
زمین   شناســی دنیا را معرفی کــرد و در میــان 1۰۰ پدیــده برتر 
زمین   شناســی کــه در دنیا مــورد داوری قــرار گرفــت، دو پدیده 

زمین   شناسی متعلق به ایران بود.
شهیدی این دو پدیده زمین   شناســی ایرانی را کویر لوت و غار 
نمکی جزیره قشــم اعام کرد و افزود: این نشان   دهنده این است 
که ما چه به لحاظ زیبایی   های زمین   شناســی و چه به لحاظ مواد 
معدنی در دنیا چه جایگاهی داریم. رئیس سازمان زمین   شناسی 
و اکتشــافات    معدنی، تولید ثروت برای کشور از طریق اکتشافات 
و صیانــت لازم ثروت تولیــدی از طریق شناســایی و پایش دقیق 
مخاطرات طبیعی را دو ماموریت اصلی سازمان متبوع خود دانست 
و گفت: سازمان با اجرای این دو ماموریت می تواند در 1۵ درصد از 
تولید ناخالص ملی تاثیر گذار باشد. وی اضافه کرد: معتقدیم ثروت 
اصلی سازمان نیروی انسانی آن است و ما با داشن نیروی انسانی 
متخصص، یکی از سازمان های فوق تخصصی وزارت صمت هستیم 
که با برنامه   ریزی   هایی که انجام شده می توانیم سیاست   هایی را که 

در بخش معدنی کشور حاکم است محقق کنیم.
شــهیدی با بیــان اینکه از ســوی دیگر مــا در حــوزه معدنی با 
چالش   هایی مواجه هســتیم، گفــت: منابع انســانی یکی از این 
چالش   هاســت و متاسفانه در برنامه پنج ســاله ششم حدود 1۵۰ 
نفر از نیروهای متخصص سازمان خارج شدند و در عوض آن هیچ 

نیروی انسانی    جایگزین نکردیم.
معاون وزیر صمــت ادامــه داد: البته تاش   هایی بــرای تامین 
نیروی انسانی انجام شد به گونه   ای که با رایزنی   هایی که با سازمان 
مدیریت انجــام دادیم، مجوز اســتخدام حــدود ۴۰۰ نفر نیروی 
متخصص را اخذ کردیم ولی در زمینــه بودجه، تامین اعتبار برای 
آن اتفاق نیفتاده است. رئیس سازمان زمین   شناسی و اکتشافات    
معدنی کشــور با ابراز تاســف از اینکه داوطلب ورود به رشته   های 
زمین   شناسی و معدن در کشور کاهش یافته، ادامه داد: به همان 
میزان خروجی از دانشــگاه   ها کاهش یافته اســت و نه تنها بخش 
دولتی بلکــه در بخش   های خصوصــی در یافن نیروی انســانی 
متخصص با چالش مواجه هســتند و این موجب شــد تا با کمبود 
نیروی انســانی متخصــص چه در بخــش دولتی و چــه در بخش 
خصوصی مواجه شــویم. وی تاکید کرد: پیش بینی ما این اســت 
که اگر در این ســازمان نتوانیم یک نیروی متخصص جذب کنیم، 
تا ۵ سال آینده که 1۵۰ نفر دیگر از نیروهای متخصص از سازمان 
زمین   شناسی و اکتشافات    معدنی کشور خارج می شوند،     حداقل 
در حوزه اکتشاف، برنامه   های ما روی زمین باقی می   ماند که مجبور 

به همکاری با خارج هستیم.
شهیدی چالش دیگر در این حوزه را منابع معدنی نام برد و افزود: 
ما باید بدانیم در کشور چه منابع معدنی داریم، چقدر آن را مصرف 
می   کنیم و همچنین نیاز به یک برنامه   ریزی مناســب داریم تا اگر 
ماده معدنی را بیش از نیاز کشور در اختیار داریم، آن را صادر کنیم 
و اگر در ماده معدنی کمبود داریم، سیاستگذاری برای واردات آن 
صورت گیرد. شــهیدی با تاکید بر نقش دولت و بخش خصوصی 
در اکتشــافات    معدنی اظهار کرد: در کشــورهای پیشرفته بخش 
خصوصی اکتشــافات عمقی را انجام می دهد ولی در ایران هنوز 
دولت انجام می دهد و در بهره   برداری نیز رد پای دولت وجود دارد.

رئیس سازمان زمین   شناسی و اکتشــافات    معدنی کشور درباره 
چالش راه   اندازی معادن گفت: از زمانی که یک معدن شناسایی 
می شــود تا به بهره   بــرداری برســد و تبدیل به معدن شــود، زمان 

طولانی نیاز دارد.
شــهیدی خاطرنشــان کرد: میانگین این بهره   بــرداری در دنیا 
حدود ۷ سال است ولی در ایران کمترین مدت زمان بهره   برداری 
از معادن ۵۵ سال است که  این زمان بسیار فرسایشی است. وی 
با تاکید بر اینکه این زمان باید کاهش یابد، افزود: بر اساس آمارها 
ذخایر اثبات شده معدنی کشور تا ســال ۹۸ در بخش سنگ   آهن 
حدود 3 میلیارد تن و مس حدود 3 میلیارد تن است و این در حالی 
است که در کشور سالانه 1۰۰ میلیون تن آهن مصرف می   کنیم و 
با این آمار چالشی در تولید ســنگ آهن داریم و تمرکز طرح تحول 

زمین   شناسی بر کاهش زمان اکتشاف است.
معاون وزیر صمت با بیان اینکه عاوه بر اینکه به دنبال اکتشاف 
ذخایر مواد معدنی در کشور هستیم به دنبال کشف منابع جدید 
معدنی هســتیم، گفت: معتقدیم ذخایر بیشتری در کشور داریم 
و شــاهد ما مطالعات انجام شده در خراســان جنوبی است که در 
جایی پیرامون بیرجند، حدود 11۷ محدوده معدنی را شناسایی 
کردیم و نشان می دهد که این استان ظرفیت معدنی بالایی دارد.

وی شناســایی ذخایر پنهان معدنی را از دیگــر برنامه   های این 
ســازمان اعام کــرد و افزود: ذخایــر پنهان ذخایری هســتند که 
شواهدی بر روی زمین ندارد و اکتشاف آن را انجام می دهیم چون 

قطعا ذخایر عمقی حجم قابل توجهی خواهد داشت.
رئیس سازمان زمین   شناسی و اکتشافات    معدنی کشور با بیان 
اینکه عمق اکتشــافات    معدنی در ایران کم اســت، خاطرنشــان 
کرد: عمق اکتشاف در آمریکا ۴۰۰ تا ۵۰۰ متر است و برای اینکه 
بتوانیم اکتشــاف را به این اعداد برســانیم نیاز به تکنولوژی   های 
پیشرفته داریم و یکی از آنها ژئوفیزیک هوایی است که از سال ۸۰ 

در این زمینه اقداماتی انجام شده است.

ساختبوستانوپارکینگزیرسطحی
درزمین»قالیشویی«

محمدامین ســالاری   پور، شــهردار منطقه 1۶ با بیان اینکه 
محله جوادیه از نظر سرانه فضای سبز وضعیت مناسبی ندارد؛ 
به گونه   ای که سرانه فضای ســبز در این محله کمتر از یک متر 
است، گفت: زمین ۵۸۰۰ متری موسوم به زمین قالیشویی در 
این محله وجود داشت که این زمین توسط شهرداری تملک شد 
و بر اســاس برنامه   ریزی   های انجام شده در این زمین بوستانی 

احداث خواهد شد.
وی با بیان اینکه محله جوادیه دارای بافتی فرســوده اســت 
و کمبود فضای پارک حاشــیه   ای نیز ســبب شــده که شــاهد 
معضل نبودن فضایی برای جای پارک خودرو باشــیم، افزود: 
با برنامه   ریزی   های انجام شده مقرر شد که حدود 3۰۰۰ متر از 
زمین قالیشویی به احداث یک پارکینگ زیرسطحی اختصاص 
داده شود که فونداســیون این پارکینگ برای احداث دو طبقه 
پارکینگ منفی ریخته شده است و مقرر شده در فضای سطحی 
و روی زمین این پارکینگ نیز سرانه های موردنیاز یک بوستان 
همچون اتاق مادر و کودک، زمین بازی و سرویس بهداشــتی 
ایجاد شــود. شــهردار منطقه 1۶ با اشــاره به اینکه بر اساس 
برنامه   ریزی   های انجام شــده طرح پارکینگ زیرسطحی محله 
جوادیه کــه اکنون پیشرفــت ۵۰ درصدی دارد تا پایان ســال 
افتتاح خواهد شد، افزود: همچنین فضای بوستان نیز در حال 
تکمیل است؛ به گونه   ای که با نصب مبلمان و وسایل بازی این 

بوستان نیز تا پایان سال افتتاح  خواهد شد.

اعلامارزشاسقاط
تاکسیهایفرسودهپایتخت

امین رهبر، مدیر نوسازی ناوگان تاکســیرانی شهر تهران از 
افزایش قیمت و انتخاب مراکز از طریق سامانه    ستاد نوسازی 
ناوگان و اسقاط خودروهای فرســوده توسط تاکسیرانان خبر 
داد و گفت: انتخاب مراکز اسقاط تاکسی   های فرسوده از طریق 
سامانه نوسازی ناوگان که توسط ستاد نوسازی ناوگان و اسقاط 

خودروهای فرسوده راه   اندازی شده است، فراهم شد.
وی افزود: تاکسیرانان می توانند برای مشاهده مراکز اسقاط 
منتخب با مراجعه به سایت nnhk.ir از ارزش اسقاط و کسورات 
اطاع پیدا کنند. مدیر نوسازی ناوگان تاکسیرانی تهران ضمن 
اعام افزایش ارزش اسقاط گفت: پس از فراخوان از سوی ستاد 
نوسازی و اسقاط خودرو در 1۲ مرکز اسقاط مورد تایید با اعام 
قیمت واحد برای خودروی فرسوده و کسورات در سامانه مربوطه 
برای انتخاب توســط تاکسیرانان درج شــده اند. وی در پایان 
اظهار کرد: برای جایگزینی تاکســی   های فرســوده، خودروی 
»سمند سورن پاس دوگانه ســوز« در نظر گرفته شده است که 
تسهیات ۲۰۰ میلیون تومانی برای مالکان ون    فرسوده و وام 
1۵۰ میلیونی با کارمزد ۸ درصد ۶۰ ماهه با سه ماه تنفس برای 

تاکسیرانان سایر خودروها فراهم آمده است.

تدابیرشهرداریتهرانبرایمقابلهبا
سیلابهایاحتمالی

هــادی حق   بین، معــاون فنــی و عمرانی شــهرداری تهران 
برنامه   هــای مرتبــط با معاونــت بــرای مقابله با ســیاب   های 
احتمالــی در پایتخت را تشریح کــرد و گفت: در حــوزه فنی و 
عمرانــی، آن چیزی که جــزو فعالیت   های حوزه اســت، بحث 
نگهداشت و توسعه شبکه آب   های سطحی و کانال   های اصلی 
اســت که این موضــوع در دســتور کار شرکت خاکریــز آب از 

شرکت های زیرمجموعه قرار دارد.
وی با بیان اینکه بــا برنامه   ریزی   هــای صورت گرفته قرارداد 
جدید طرح   های هفت گانه درباره نگهداشــت و توسعه شبکه 
آب   های سطحی و کانال   های اصلی منعقد و عملیات اجرایی 
طرح   ها آغاز شده است، خاطرنشان کرد: یک یا دو طرح را ظرف 

یک ماه آینده در منطقه غرب تهران آماده افتتاح خواهیم کرد.
حق   بین ادامه داد: طرح   هایی هم در سطح مناطق به دلایلی 
معطل مانده و در حال مذاکره با شرکت خاکریزآب هســتند تا 

با کمک حوزه فنی و عمرانی، این پروژه   ها نیز تکمیل شوند.
وی با اشاره به طرح   های یاد شده گفت: در رابطه با طرح   هایی 
مانند کانال زرین گاب در مناطــق ۴ و ۷ که جزو کانال   های 
فرسوده شهر محسوب می   شوند و تهدیدی برای مناطق مذکور 
است، جلســات بســیار خوبی را برگزار کردیم و برای انتخاب 
پیمانکار در حال برنامه   ریزی هستیم تا وارد فاز قرارداد و اجرایی 

این پروژه   ها شویم.

افزایشناوگانحملونقل
معلولانوجانبازانپایتختتاپایانسال

مهدی علیــزاده، مدیرعامل شرکت واحد اتوبوسرانی شــهر 
تهران از افزایش تعــداد ناوگان ســامانه حمل ونقل معلولان و 
جانبازان تا پایان سال خبر داد و گفت: اکنون بیش از ۴۸۰۰ 
نفر جانباز و معلول از استفاده کنندگان این سامانه هستند که 
در طول روز به این افراد از طریق سامانه ۶3۰۵ خدمت رسانی 
می   کنیم که بیش از ۸۰ دســتگاه ون و اتوبوس در شهر تهران 
در سامانه   ها مســتقر هســتند و طی تماس مشترک خدمات 

حمل ونقلی در اختیار آنها قرار می گیرد. 
وی در مورد ساعات طولانی انتظار معلولان و جانبازان برای 
دریافت سرویس بــا تاکید بر اینکه ۴۸۰۰ نفر در این ســامانه 
ثبت نام کردنــد در حالی که ۸۰ دســتگاه ون و اتوبوس داریم 
و به همین دلیل زمان بندی ارائه سرویس باید مدیریت شــود، 
در مورد وضعیت نــاوگان و میزان خرابی آنهــا تصریح کرد: در 
گذشته ۲۰ تا 3۰ دســتگاه ون این ســامانه نیاز به تعمیرات و 
سرویس دهی داشت که رفع شد و همچنین با رفع مشکل جذب 
راننده، می توان گفت که اکنون تمام ۸۰ دستگاه ون، اتوبوس 
و مینی بوس سامانه معلولان فعال هستند و ما خودرویی تحت 
عنوان غیرفعال نداریم، مگر اینکه در طول روز نیاز به تعمیرات 

داشته باشند که بافاصله به تعمیرگاه   ها اعزام می   شوند.
علیزاده در پاسخ به این پرســش که آیا امکان افزایش تعداد 
ناوگان سرویس ویژه معلــولان و جانبازان وجــود دارد یا خیر؟ 
گفت: طبق بودجه 1۴۰۲ باید تا پایان سال 3۰ دستگاه ون به 
این سامانه اضافه می   کردیم که با حمایت آقای زاکانی و بودجه 
اختصاص داده شده، در شرکت واحد اتوبوسرانی قرارداد خرید 
۴۰ دستگاه ون سامانه جانبازان را منعقد کردیم و امیدواریم تا 

پایان سال این ۴۰ ون به سامانه اضافه شود.

آیا اکوسیستم منطقه 22 در خطر است؟

تنش آبی در »چیتگر«
گفت   و   گو با مدیرعامل شرکت نوسازی و عمران چیتگر درباره بحران تامین آب دریاچه

دی
حم

ی م
:عل

س
عک

 



28
روزنامه صبح ایران 

sherkat@den.ir بانک و بیمهگروه شرکت ها: 42710410

آقایفردنیاخانممعروفخانیآقایاحمدیتاییددبیرپایانشروعصفحهآرا
+++++++++++++++اسدی

دوشنبه  29 آبان ماه 1402
سال بیست و یکم  شماره 5878

کانون بانک های خصوصی به ابلاغیه مرتبط با مسکن ملی واکنش نشان داد

جریمه برای تقاضای »صفر«

پس از آنکه به ادعای مسوولان، بانک   ها نخواستند یا به بیان بهتر 
نتوانســتند این تســهیلات را پرداخت کنند، مقامات سیاستگذار 
تصمیم به جریمه بانک   ها گرفتند. در همین راســتا، هفته گذشته 
احسان خاندوزی، وزیر  امور اقتصادی و دارایی، در نشستی خبر از 
جریمه بانک   ها داد. او در این رابطه گفت: برای سال اول این قانون، 
از مهر ۱۴۰۰ تا شهریور ۱۴۰۱، سازمان امور مالیاتی رسیدگی   های 
لازم را انجــام داد که حدود ۵۹ هزار میلیارد تومــان رای اولیه برای 
محکومیت بانک   های متخلف در نظر گرفته شد که از این رقم حدود 
۲۶ هزار میلیارد تومان در مرحله تجدیدنظر قطعی شد. امیدواریم 
ظرف روزهای آینده به محض اینکه هیات هم عرض ابلاغ و مطالبه 

نهایی و قطعی را صادر کند، بانک   ها این جریمه را بپردازند.
خانــدوزی توضیح داد: در واقع بر اســاس گزارش تهیه شــده از 
عملکرد ۲۵ بانک تا ۱۵ آبان ماه ســال جاری بر مبنای رای تجدید 
نظر دادرسی انجام شده، ۲۶ هزار و ۲۶۳ میلیارد تومان جریمه برای 
بانک   های متخلف نهایی شده است. وزیر اقتصاد اظهار کرد: تاکنون 
برای موسســه اعتباری نور، بانــک دی، بانک صادرات، موسســه 
اعتبــاری ملل، بانک ایران   زمین، بانک ســامان، بانــک کارآفرین، 
بانک پاسارگاد، بانک سینا، بانک شــهر، بانک گردشگری، بانک 
پارسیان، بانک کشاورزی، بانک ســپه، بانک سرمایه و پست   بانک 
رای تجدیدنظر صادر شده است. او ادامه داد: درباره بانک مسکن، 
بانک توسعه تعاون، بانک ملی، بانک خاورمیانه، بانک آینده، بانک 
اقتصاد نوین، بانک ملت، بانک رفاه و بانک تجارت هنوز رای نهایی 
صادر نشــده اســت که این موضوع به   سرعت انجام می شود و عدد 

جریمه نهایی تمامی بانک   ها به   زودی اعلام خواهد شد.

جریمه مالیاتی بانک ها �
در رابطه با میزان مشارکت بانک   ها در این طرح، شاهین مستوفی، 
مدیرکل دفتر حسابرسی مالیاتی سازمان امور مالیاتی اظهار کرد: 
برای سال ابتدایی اجرای این طرح یعنی از بازه زمانی ۳۱ شهریور 
سال ۱۴۰۰ تا همین بازه زمانی در سال ۱۴۰۱ نزدیک به ۲۵ بانک 
کشــور به میزانی که بانک مرکزی برای آنها تعیین کرده اســت، در 
مجموع ۳۶۰ هزار میلیارد تومان برای پیشبرد طرح مردمی نهضت 

ملی مسکن تسهیلات ارائه دهند.
مستوفی در ادامه به جزئیات جریمه بانک   های متخلف پرداخت 
و گفت: از مجموع ۳۶۰ هزار میلیارد تومــان بانک   ها در این مدت 
زمانی فقط حدود ۶۰ هزار میلیارد تومان به پروژه نهضت ملی مسکن 
اختصاص دادند و از پرداخت بیش از ۳۰۰ هزار میلیارد تومان دیگر 
خودداری کردند. مدیرکل دفتر حسابرســی مالیاتی سازمان امور 
مالیاتی در ادامه اشاره   ای به جریمه برخی بانک   ها داشت و گفت: 
بر اســاس اطلاعات بانک مرکــزی به عنوان نمونــه بانک صادرات 
هشت   هزار و ۴۰۰ میلیارد تومان، بانک ملی ۶ هزار و ۳۰۰ میلیارد 
تومان، بانک پاسارگاد پنج   هزار میلیارد تومان، بانک   های کارآفرین 
و سامان نیز هر کدام ۲ هزار و ۱۰۰ میلیارد تومان بدهی مالیاتی در 

خصوص پروژه نهضت ملی مسکن دارند.

دفاعیه بانک   ها �
مســتوفی به دلایل بانک   ها برای عدم پرداخت این تسهیلات به 
پروژه نهضت ملی مسکن پرداخت و خاطرنشان   کرد: بیشتر بانک   ها 
ناقص بودن سامانه های وزارت راه و شهرسازی را دلیل این امر عنوان 
کردند، از طرف دیگر برخی از متقاضیانی که به بانک   ها معرفی شده 
بودند به این بانک   ها مراجعه نکردند و برخی دیگر شرایط دریافت 

تسهیلات را نداشتند.
اولین بانکی که نســبت به ایــن موضوع واکنش نشــان داده و 
شفاف سازی را در سامانه کدال منتشر کرد، بانک خاورمیانه بود. 
این بانک در شفاف سازی خود، به نبود هیچ تقاضایی در سامانه 
مربوطه که توســط وزارت راه و شهرســازی راه   اندازی شده اشاره 
کرده اســت. در این شفاف سازی ذکر شــده: طبق دستورالعمل 

اجرایی اعطای تســهیلات موضــوع قانون جهش تولید مســکن 
که با همکاری بانک مرکزی و وزارت راه و شهرســازی مصوب و به 
بانک   های عامل ابلاغ شده هرگونه تقاضا برای دریافت تسهیلات 
باید در سامانه وزارت راه ثبت شود. بنابراین از جمله الزامات این 
قانون تقاضا محور بودن آن اســت و تحقق و اجرای این قانون در 
وهله نخســت مســتلزم وجود تقاضای موثر در چارچوب ثبت نام 
متقاضیان و طی ترتیبات مقرر در دســتورالعمل اجرایی اســت. 
این بانک هیچ محدودیتی برای اختصاص منابع نداشــته اما در 
ســال اول اجرای قانون که موضوع صدور بــرگ مطالبه مالیاتی 
اســت به دلیل عدم معرفی متقاضی از طریق ســامانه وزارت راه و 
شهرســازی، امکان انجام تکالیف قانونی برای بانک میسر نبود. 
بنابراین سازمان مالیاتی بدون توجه به اینکه امکان اجرای حکم 

قانونی ناشــی از عدم معرفی افراد واجد شرایط از طرف وزارت راه 
و شهرســازی بوده و بانک در این زمینه مستنکف از اجرای قانون 
نیست، مبادرت به صدور برگ مطالبه مالیات کرده و اعتراض بانک 

در مراحل دادرسی مالیاتی در جریان است.
کوروش پرویزیان، رئیس شورای عالی کانون بانک   ها و موسسات 
اعتباری خصوصــی، در خصــوص جریمــه پرداخت وام مســکن 
بانک های خصوصی گفت: در مقطعی برگه های تشخیص مالیاتی 
ناحق و دســتوری کشــیده شــده، که وزیر محترم اقتصاد دستور 
توقف به دلیل اختلاف دادند. در سیزدهمین جلسه شورای عالی 
مسکن، رئیس جمهور دستور برداشت جریمه از بانک های مستنکف 
را دادند. او ادامه داد: نکته اینجاســت که بانک مســتنکفی وجود 
ندارد چرا که در ســال ۱۴۰۰-۱۴۰۱ اصلا کســی را به بانک های 
خصوصی معرفی نکردند و تا آخر سال ۱۴۰۱ بر اساس نامه وزارت 
مسکن ســامانه در بانک ها راه اندازی نشــده بود. پرویزیان افزود: 
بانک   ها فقط برای کســانی که پرونده شان تکمیل شــده، باید وام 
پرداخــت کنند نه بودجــه ای که برایشــان مشــخص کردند. پس 
بانک ها به میزان پرونده های تکمیلی که وام آنهــا را نداده اند باید 
جریمه بشوند. تسهیلات در راســتای قانون جهش مسکن موکول 
به تشکیل پرونده و تکمیل مدارک از طرف متقاضیان بود که تعداد 
زیادی، پرونده را کامل نکردند، بنابراین استنکافی از طرف بانک ها 

انجام نشده است.
محمدرضا جمشیدی، دبیر کانون بانک   ها و موسسات اعتباری 
خصوصی کشور، از ارسال شکایت کتبی بانک   ها در همین خصوص 
به معاون اول رئیس جمهور خبر داد و تاکید کرد: دیروز این شکایت 
را در قالب نامه   ای به دفتر معاون اول رئیس جمهور ارســال کردیم. 
قبلا هم شــکایتی را به وزیر اقتصاد داده بودیم، ولی باوجود اینکه 
ایشان نامه را دست نویس به ســازمان مالیاتی ارسال کردند بازهم 

برای بانک   ها جریمه لحاظ شد.
به نظر می رسد که در خصوص موضوع تسهیلات مربوط به قانون 
جهش مســکن فعلا بحث کم   کاری میان بانک   هــا و دولت درحال 
پاسکاری است و فعلا مشخص نیست دقیقا استنکاف از سوی کدام 

یک از دو جبهه صورت گرفته است.

دنیای اقتصاد: هفته گذشــته دولت بانک   ها را بابت اســتنکاف در مشــارکت در طرح جهش ملی 
مســکن، 26 هزار میلیارد تومان جریمه کرد. به موجب این رخداد بانک   ها با هجمــه زیادی از ابعاد 
مختلف مواجه شدند و این موضوع تا جایی پیش    رفت که سهام این صنعت در بازار بورس تهران رنگ 
قرمز به خود گرفت. اما پس از این ماجرا، بانک   ها یکی پس از دیگری برای دفاع از خود دســت به کار 
شدند. به نظر می رسد که براساس گفته بانک   ها، کم کاری از سوی این بخش وجود نداشته و بخشی 
از کم کاری از سوی سایر نهادها بوده اســت. در حال حاضر موضوع کم کاری پس از گذشت نزدیک 
به 6 روز، بین    بانک   ها و دولت درحال پاسکاری است. پس از اظهار  نظرریاست جمهوری درخصوص 

ساخت سالانه 4میلیون مسکن، قانون جهش ملی مســکن به تصویب رسید. به موجب این قانون 
بانک   ها مکلف بودند سالانه 20 درصد از تسهیلات خود را به حوزه مسکن اختصاص دهند. در تبصره 
۵ ماده4 قانون جهش مسکن در مورد تسهیلات بانکی که باید بانک   ها برای حوزه مسکن بپردازند، 
یک ضمانت اجرایی در نظر گرفته شد. بر این مبنا که اگر بانک ها نسبت به سهمیه   ای که بانک مرکزی 
معرفی می   کند، سهم 20 درصدی از تسهیلات خود به مسکن را نپردازند، به جریمه   ای معادل همان 
یک پنجم عدد تعهدشده از سمت سازمان امور مالیاتی باید جریمه شوند و مبلغ این جریمه هم وارد 

صندوق ملی مسکن خواهد شد تا مجدد در حوزه ساخت و عرضه و تولید مسکن به کار گرفته شود.

معاون نظارت بانک مرکزی با بیان اینکه کاستن از مشکلات مردم در حوزه مسکن از دغدغه های 
اصلی بانک مرکزی و شبکه بانکی است گفت: بانک ها در صورت استنکاف از پرداخت تسهیلات 
به متقاضیان معرفی شــده طرح نهضت ملی مســکن، در چارچوب قواعد تعریف شده مشمول 

پرداخت مالیاتی می شوند.
به گزارش روابط عمومی بانک مرکزی، فرشاد محمدپور معاون نظارت بانک مرکزی افزود:  جهش 
تولید مسکن از دغدغه  های اصلی دولت ســیزدهم و تمامی ارکان بانک مرکزی است. بنابراین 
تلاش نظام بانکی همواره در راستای تســهیل و تسریع فرآیند تسهیلات دهی در این زمینه بوده 
و مشکلات این حوزه به طور مستمر در جلســاتی که با حضور نمایندگان وزارت مسکن، سازمان 
امور مالیاتی و سایر نهادهای ذی ربط برگزار می شود، مورد بررسی قرار می گیرد. او افزود: یکی 
از موضوعات مورد تاکید بانک مرکزی طی دو ســال گذشته تسهیل گری در پرداخت تسهیلات 
جهش مسکن  بوده است و بانک مرکزی و نظام بانکی بیشترین جلسات و رایزنی ها را در این زمینه 
با سایر دستگاه های ذی ربط داشته است و در جلسات شورای پول و اعتبار این موضوع همواره 
به عنوان مهم ترین محور مباحث مطرح بوده است. معاون نظارت بانک مرکزی با اشاره به قواعد 
تعریف شده اخذ مالیات از بانک ها در طرح نهضت ملی مسکن گفت:  بانک ها متناسب با استنکاف 
از پرداخت تسهیلات در قبال متقاضیان معرفی شده مشمول پرداخت جرایم مالیاتی هستند و 
بدیهی است در صورتی که متقاضی برای تسهیلات وجود نداشته باشد، بانک ها مشمول جریمه 

مالیاتی نخواهند بــود. محمدپور تصریح کرد: برخی اعداد و ارقام به صورت غیر رســمی منتشر 
شده است اما ارقام جریمه باید متناسب با استنکاف بانک ها از پرداخت تسهیلات به متقاضیان 
معرفی شده و بر اساس قانون باشد. معاون نظارت بانک مرکزی با اشاره به روند قانونی تعریف شده 
برای معرفی متقاضیان تسهیلات طرح نهضت ملی مسکن به شبکه بانکی  گفت: براساس شرایط 
تعریف شــده، متقاضیان ابتدا باید در سامانه طراحی شده از ســوی وزارت راه و شهرسازی ثبت 
نام کنند و پس از تشکیل پرونده و معرفی به بانک به عنوان متقاضی تسهیلات شناخته خواهند 
شد و در این صورت است که بانک در صورت استنکاف از پرداخت تسهیلات به متقاضی معرفی 
شده، مشمول جرایم مالیاتی است و این نص صریح قانون است. او افزود:  طی دو سال گذشته 
به دلیل مشکلاتی همچون آماده نبودن سامانه ثبت نام و عدم معرفی متقاضیان واجد  شرایط به 
بانک ها، فرآیند پرداخت تسهیلات به طور کامل طی نشده است و لذا با توجه به متقاضی محور 
بودن این تسهیلات، بعضا شاهد هستیم که تکالیف تعیین شده برای بانک ها بیش از متقاضیان 

معرفی شده بوده است.
معاون نظارت بانک مرکزی در ادامه تاکید کرد: بانک ها با توجه به متقاضیان معرفی شــده از 
سوی وزارت راه و شهرســازی موظف به پرداخت تسهیلات هســتند و طبق قانون ، استنکاف از 
پرداخت تسهیلات مشمول پرداخت جریمه مالیاتی اســت؛ این درحالی است که به تعدادی از 

بانک ها متناسب با تکالیف تعیین شده متقاضی معرفی نشده است.

نحوه اخذ مالیات از بانک ها
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بنگاه های صنعتی و معدنی

صنعت سیمان از تنگناهای تجاری پنهان آسیب می بیند

ضربات پنهان به صنعت خاکستری
دنیای اقتصــاد – ســید ســجاد موســوی: 
واســطه   هایی کــه بعضا به اشــتباه بــه عنوان 
مصرف کننــده تعییــن شــده   اند، از ســیمان 
ارزان سود بالایی کسب می کنند در حالی که 

چندان هم پاسخگو نیستند. 
در دنیای امروز هر واحد تولیدی که تحقیق 
و توســعه مداوم را در دســتور کار قرار ندهد، 
محکوم به شکســت اســت چــرا کــه نیازها با 
گذشت زمان تغییر می کنند؛ در کشور ما برخی 
صنایع توانســته   اند همگام بــا پیشرفت   های 
جهانی ماشــین   آلات و تولیدات خــود را به   روز 
کنند و برخی دیگر همچنان به سبک و سیاق 
چند دهه پیش تولید می کنند؛ صنعت سیمان 
از جمله صنایعی اســت که در دهه ۸۰ رشــد 
کمــی و کیفی چشــمگیری را تجربــه کرد اما 
در ادامه، فقدان ســود   آوری لازم باعث شــد تا 
تحقیق و توســعه به فراموشی ســپرده شود تا 
جایی که امروز از 1۰۰ نوع سیمان کمتر از 1۰ 
نوع در ایران تولید می شود و از طرفی رشد چند 
برابری هزینه ها نسبت به درآمدها باعث شده 
تا حتی سرپا نگه داشــن برخی کارخانه   ها و 
پرداخت حقوق پرسنل با اما و اگر همراه باشد.

این در حالی است که سرمایه گذاری صورت 
گرفته در این صنعت و ارزش روز کارخانه   های 
تولیــدی شانه به شــانه ســودآور   ترین صنایع 
کشــور می   زند. آنچه بیش از هر عامل دیگری 
صنعت سیمان را دچار چالش کرده، بهای این 
ماده زیر   بنای توســعه اســت که در بورس   کالا 
با سیاســت   های وزارت صمت و البته با هدف 
جلوگیــری از افزایــش بهای مســکن بــا نرخ 
ارزان در اختیــار خریداران قــرار می گیرد که 
البته ایجاد ایــن شرایط هیچ گونــه تاثیری بر 
کنترل تورم مســکن نداشــته و شــاهدیم که 
این نیــاز اولیه برای بســیاری از مــردم تبدیل 
به یک آرزوی دست نیافتنی شــده و در سمت 
دیگر هم واحد   های ســیمانی درگیر مشکلات 
ابتدایی مانند نبود نقدینگی برای جایگزینی 
قطعات فرسوده هســتند. جدید ترین مشکل 
این صنعت، تامین مازوت است که شرکت ملی 
پخش فرآورده هــای نفتی یک هفــت خوان را 
پیش پای شرکت ها قرار داده است و در حالی 

که شرکت ها برای خرید مازوت به نرخ گاز اقدام 
می کنند که باید به قیمت محموله مازوت کرایه 
حمل ونقل بپردازنــد و از طرفی چنانچه میزان 
تولید آنها متناســب بــا الگوی بهینــه مازوت 
مصرفی نباشد، میزان مازوت مازاد را باید به نرخ 
فوب خلیج فارس محاسبه کنند؛ اتفاقی که در 
سال گذشته هم افتاد و برخی شرکت ها تا 55 

میلیارد تومان جریمه شدند.
مدیرعامل ســیمان آباده گفت: متاسفانه به 
سیاق سال گذشته این بار هم قوانین سفت و 
ســختی را در رابطه با مازوت برای شرکت های 
ســیمانی تعیین کرده اند کــه می تواند ادامه 
حیــات شرکت ها را بــا اما و اگرهای بســیاری 

تهدید کند. 
پیونــد زین العابدینــی ضمن اشــاره به این 
مطلــب افزود: برخــی از شرکت ها بــا توجه به 
قوانیــن در مورد مــازوت عنــوان می کنند که 
حاضر به خرید سوخت و ادامه تولید در زمستان 
نیســتند اما این واقعیــت را نبایــد از نظر دور 
داشــت که شرکت ها به هر حــال هزینه هایی 
ثابت مانند حقوق کارگران را پرداخت می کنند 
و از طرفــی اخراج کارگران گذشــته از نگرانی 
کارفرمایان برای زندگی و معیشت آنها، تبعات 

اجتماعی نامطلوبی در جامعه به همراه دارد. 
وی با اشاره به مشکلات ملی صنعت سیمان 
تصریح کــرد: قطعــا چنانچه یکــی از قطعات 
اصلی کارخانه های ســیمان مانند گیربکس 

دچار مشکل شــود، تامین این قطعات با توان 
مالی فعلی شرکت هــا ماه ها زمان نیــاز دارد. 
چرا که هزینه هــای اســتهلاک در نظر گرفته 
نشده و صرفا درآمدها صرف هزینه های جاری 

شده است. 
مدیرعامل ســیمان آبــاده با بیــان اینکه در 
صــورت تجدیــد ارزیابی تمامــی شرکت های 
ســیمانی زیــان ده هســتند، اظهــار کــرد: 
ســودی کــه برخــی از شرکت های ســیمانی 
در صورت حســاب های دفــتری خود نشــان 
می دهنــد، بــدون در نظــر گرفن بهــای روز 
شرکت های سیمانی است و در صورتی که این 
ســود به صورت واقعی محاسبه شود، خواهیم 
دید کــه تمامی شرکت های ســیمانی زیان ده 

هستند. 
زین العابدینی افزود: در دهه ۸۰ هر کیســه 
ســیمان 2۰ دلار بود و امروز بهای هر کیســه 
سیمان به یک دلار رســیده است. با وجود این 
برخی با کمترین افزایش قیمت سیمان فریاد 
وامصیبتا سر می دهند. این در حالی است که 
تمامی قطعات باید با دلار و به نرخ روز در شرایط 
تحریم خریداری شــوند. بنابراین در حالی که 
قیمت تجهیزات نســبت به دهه ۸۰ به نسبت 
دلار 5۰ برابر رشد داشته، شــاهدیم که بهای 

سیمان به کمتر از یک بیستم رسیده است. 
وی در مــورد عملکــرد بــورس کالا در زمینه 
افزایش بهای ســیمان نیز گفــت: در ابتدای 

ورود ســیمان به بــورس کالا مکانیــزم عرضه و 
تقاضا تعیین کننده قیمت هــا بود اما رفته رفته 
با دخالت های دولت در این بازار اجازه افزایش 
قیمت ها بر اســاس مکانیزم بازار داده نشــد. 
از ســوی دیگــر ســازمان حمایــت هــم صرفا 
تولیدکننده را تحت فشار قرار می دهد و کاری 
به عرضــه و تقاضا نــدارد. متاســفانه دولت نه 
حاضر است در فاز قیمت اجازه افزایش را صادر 
کند و نــه در بخــش هزینه هــا از شرکت های 

سیمانی حمایت کند. 
زین العابدینی تصریح کرد: مصالح فروش ها 
و بن فروش هــا کــه بــه اشــتباه بــه عنــوان 
مصرف کننــده تعییــن شــده اند، از ســیمان 
ارزان ســود بالایــی کســب می کننــد در 
حالی که محصــول نهایی یعنی بن توســط 
همین ســازندگان بن بــا قیمت بــالا تولید و 
عرضه می شــود اما کســی یقه فعــالان بازار و 

تولیدکنندگان بن آماده را نمی گیرد. 
مدیرعامــل ســیمان آبــاده تصریــح کــرد: 
متاسفانه صنعت سیمان با شتاب بسیار بالایی 
به سمت ورشکستگی و از بین رفن بخشی از 
تولید حرکت می کند چرا کــه هزینه های این 
صنعت به هیچ عنوان تناسبی با درآمدهای آن 
ندارد و انتظار ما این اســت که انجمن صنفی 
کارفرمایــی صنعت ســیمان عمدتا مســائلی 
را پیگیری کند کــه قادر به ورشکســتگی این 

صنعت هستند.
وی ادامــه داد: در گذشــته وزارت صنعت و 
معدن برای بهره وری تســهیلاتی را در اختیار 
شرکت ها قــرار می داد اما امــروز خبری از این 
تسهیلات نیست و در واقع مشوقی برای صنعت 

سیمان وجود ندارد. 
زین العابدینی با اشاره به قرار گرفن سیمان 
در گروه مواد خام و نیمه خام عنوان کرد: ارتقای 
تکنولوژی و کارهــای نو بســیار حائز اهمیت 
اســت اما باید واحدهای تولیدی برای اجرای 
این طرح   ها از توان مالی لازم برخوردار باشند؛ 
بنابراین لازم اســت مســائلی ماننــد معافیت 
مالیاتی صادرات سیمان را با جدیت پیگیری 
کند چــرا که ایــن مســاله تمامــی صنعت را 

تحت   الشعاع قرار می دهد.

گزارشخبر

فراخوان عمومی شناسایی پیمانکار و دعوت به مزایده
فروش ضایعات کابل سایت توسعه پتروشیمی کنگان

KPDC-H-23/176 به شماره مزایده
شـرکت توسـعه پتروشـیمى کنـگاندرنظـرداردخدمـاتمـوردنیـازخـودرامطابقبـااطلاعاتتکمیلیذیـل،ازطریقبرگـزاریمزایدهعمومی
بـهشـرکت/اشـخاصواجـدشـرایطواگـذارنمایـد.لـذاازکلیـهشـرکتکننـدگاندعـوتمـیگـرددحداکثـر3روزازتاریـخدرجآگهـینسـبتبـه
اعـلامآمادگـیحضـوردرمزایـدهازطریـقآدرسایمیـلContract@Kanganpd-co.comاقـدامنماینـد.دریافـتفـرمارزیابـیکیفـیو

تکمیـلفـرمهـاوارائـهکلیـهمسـتنداتمـوردنیـازازطریـقآدرسایمیـلمذکـورانجـامخواهدشـد.
1- موضوع مزایده :فروشضایعاتکابلسایتتوسعهپتروشیمیکنگان

KPDC-H-23/176: 2- شماره مزایده
3- نوع مزایده : عمومیویکمرحلهای
4- مدت انجام کار: 3(سه)ماهشمسی

5- تضمیـن شـرکت در مزایـده : ضمانـتنامـهبانکـیبـهمیـزان1,500,000,000ریال(بـهحـروف:یـکمیلیـاردوپانصـدمیلیـونریـال)وبه
نفـعشـرکتتوسـعهپتروشـیمیکنـگانمـیباشـدکـهمـیبایسـتبـرایمـدتزمـان3مـاهشمسـیقابـلاعتبـاروهمچنیـنقابلیـتتمدیدبرای

یـکدورهسـهماهـهدیگـرنیزداراباشـد.
6- محل اجرا :بوشهر،کنگان،شرقکارخانهسیمان،سایتواحدالفینشرکتتوسعهپتروشیمیکنگان

7- بازدیـد میدانـى و مهلـت دریافـت اسـناد :درمحـلسـایتتوسـعهپتروشـیمیکنـگاندرتاریـخ5و6آذرمـاه1402ودرسـاعت11:00
صبـحانجـامخواهـدپذیرفت.

8-شرکتتوسعهپتروشیمیکنگاندرردیاقبولهریکازپیشنهاداتمختاراست.
9-بدیهیاستهزینهچاپآگهیبهعهدهبرندهمزایدهمیباشد.

لازمبـهتوضیـحاینکـهپـسازبررسـیهـایلازم،پاکـتهـایپیشـنهادیمتقاضیانـیکـهواجـدشـرایطشـناختهشوند(کسـبحداقلامتیـازلازماز
فـرمارزیابـیکیفـیپیمانـکاران)گشـایشخواهـدیافـتوارسـالمـداركهیـچگونـهحقـیجهـتشـرکتدرمزایـدهایجـادنخواهدکرد.

متقاضیـانمـیتواننـددرصـورتنیـازبـهکسـباطلاعـاتبیشـتربـاشـمارهتلفـن88052950-021واحـدامـورحقوقـیوقراردادهـاداخلـی313
(آقـایمهنـدسصالحـی)تمـاسحاصـلنمایند.

آگهي مزایده عمومي

روابط عمومى شرکت فولاد هرمزگان جنوب

شـرکت فـولاد هرمـزگان جنـوبدرنظـردارداقـلاممـازادخـودراازطریـقمزایـدهعمومـیمطابقجدولذیـلبهفروش
برسـاند.اشـخاصحقوقـیمـیتواننـدمطابـقجـدولزمانـیانجـاممزایـده(بـهاسـتثنایایـامپنجشـنبهوتعطیـلرسـمی)
پـسازواریـزمبلـغ500/000ریـالبـهشـمارهحسـاب0111111100008نـزدبانـکملـیشـعبهگمـركبندرعبـاسبـه
نـامشـرکتفـولادهرمـزگانجنـوبوارسـالفیـشواریـزيبـهشـمارهفکـس33530055-076ویـاپسـتالکترونیـک

soleimani.m@hosco.irنسـبتبـهخریـداوراقوهماهنگـیجهـتبازدیـداقـدامنماینـد.
بازدیدازموضوعمزایدهالزامیمیباشدوحداقل48ساعتقبلازحضوربایدهماهنگیهایلازمصورتپذیرد.

متقاضـیبایسـتیدرفیـشواریـزیمشـخصاتکامـلخـود،شـمارهتمـاسوشـمارهمزایـدهراجهـتدریافـتاسـنادمربوطه
قیـدنماید.

مبلغ ضمانت (ریال)مقدار (تن)شرح کالاشماره مزایده
21،00022،986،120،000 غبار نرمه آهن اسفنجى0204013

جدول زمانى انجام مزایده:
تاریخ گشایش پاکت هاآخرین مهلت تحویل پاکت تاریخ پایان فروش اسنادتاریخ شروع فروش اسناد

1402/09/121402/09/14 تا ساعت 1402/08/271402/09/0612:00

محل تحویل پاکت ها و هماهنگى جهت بازدید:
بندرعباس،کیلومتـر13جـادهاسـکلهشـهیدرجایـی،شـرکتفـولادهرمـزگانجنـوب،سـاختمانهرمـز1-اتـاق109-واحد

فـروشخدمـاتواقـلاممازاد.
همچنیـنمتقاضیـانمحتـرمبـرايآگاهـیبیشـترمیتواننـددرسـاعاتاداريبـاشـمارهتلفـن31888567-076ویـا
33530003-076داخلـی8567تمـاسحاصـلفرماینـدویـابـهسـایتفـولادهرمـزگانwww.hosco.irمراجعهنمایند.

موضوع مزایده: فروش  21،000 تن غبار نرمه آهن اسفنجى – 6 هکتارى

شرکت پتروشیمی اصفهاندرنظرداردبیمهتکمیلدرمانخودراوفقشرایطاولیهذیلوطبقشرایطمندرجدراسنادمناقصه،ازطریقبرگزاريمناقصه
عمومیدومرحلهایبهبیمهگرواجدشرایطکهدارايسوابقاجراییمفیدباشندواگذارنماید.

لذاازکلیهشرکتهایبیمهایذیصلاحدعوتمیگرددازتاریخدوشنبه1402/08/29لغایتپنجشنبه1402/09/02درطولساعاتاداريجهتدریافتاسنادمناقصه
بهنشانیاصفهان،کیلومتر5بزرگراهآزادگان،روبهرويشهركمنتظري،بلواراختصاصیپتروشیمی،مجتمعپتروشیمیاصفهان،امورحقوقیوقراردادهامراجعهنمایند.

شرایط اولیه مناقصه
1-بیمهنامهتکمیلدرمان(حدود1800نفر)

2-تامینیکفقرهضمانتنامهبانکییاچکبانکیتضمینیشرکتدرمناقصهبهمبلغ1،401،000،000(یکمیلیاردوچهارصدویکمیلیون)ریال.
3-سایرشرایطانجامتعهداتوپوششهادراسنادمناقصهدرجگردیدهاست.

4-شمارهتلفن38و33922728–031جهتکسباطلاعاتبیشتردرنظرگرفتهشدهاست.
روابط عمومی شرکت پتروشیمی اصفهان

آگهي فراخوان شرکت های بیمه ای جهت مناقصه بیمه تکمیل درمان 
شماره مناقصه ۴۰۲۱۹
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ممنوعیت صادرات زباله پلاستیکی از 2026
دنیای اقتصاد: اتحادیه اروپا با ممنوعیت صادرات زباله پلاستیکی 
به کشورهای فقیر موافقت کرد. قوانین جدیدی که هنوز مشمول 
تصویب رسمی هستند، صادرات زباله   های پلاستیکی به کشورهای 
غیر OECD را ممنوع کرده و اتحادیه اروپا باید مسوولیت زباله   های 

خود را بر عهده بگیرد.
اتحادیه اروپا توافقی را برای جلوگیری از تخلیه بار کشتی   های 
پلاســتیکی زبالــه در بنادر کشــورهای فقیر منعقد کرده اســت. 
قانون گذاران اروپایی و کشورهای عضو توافق کردند که از اواسط 
ســال 2۰26 صادرات زباله   های پلاســتیکی به کشورهای خارج 
از گروه کشــورهای عمدتا ثروتمنــد OECD را ممنــوع کنند. این 
توافق در حالی انجام شــد که دیپلمات   ها در نایروبی کنیا، برای 
امضای یک معاهده جهانی در مورد آلودگی پلاســتیکی ملاقات 
کردند. سازمان همکاری و توسعه اقتصادی، سازمانی بین المللی 
متشکل از ۳۷ عضو است که تصمیم گیرنده عمده مسائل اقتصادی 
است. کشورهای عضو، زمینه فعالیت خود را بسیار گسترده تعریف 
کرده   اند. از جمله ماموریت   های OECD می توان به کمک به ثبات 
اقتصادی، زمینه   سازی برای رشد اقتصادی و دموکراسی و ارتقای 
رفاه اجتماعی در کشورهای عضو اشاره کرد. پرنیل وایس، نماینده 
دانمارکی پارلمان اروپا به گروه راســت میانه EPP که مسوول این 
پیشنهاد بود، گفت: »اتحادیه اروپا سرانجام با ممنوعیت صادرات 
زباله به کشــورهای غیر OECD مســوولیت زباله   های پلاستیکی 
خود را بر عهده خواهد گرفت. ما روی دیدگاه خود تاکید داریم که 
زباله زمانی یک منبع است که به درستی مدیریت شود، اما در هر 
صورت نباید به محیط زیست یا سلامت انسان آسیب برساند.« این 
قوانین که قبل از اجرایی شدن باید به طور رسمی توسط شورای 
اروپا و پارلمان تصویب شود، کنترل   های سخت   تری را بر صادرات 
زباله   های پلاستیکی به کشــورهای ثروتمند وضع و صادرات را به 
طور کامل به کشــورهای غیر OECD  متوقف می کند. پس از پنج 
سال، کشورهایی که مایل به واردات زباله   های پلاستیکی اتحادیه 
اروپا هستند، در صورتی که ثابت کنند توان استفاده و بازیافت این 
زباله   ها را دارند، می توانند از کمیســیون درخواست کنند که این 
ممنوعیت را برای آنها لغو کند. بیشــتر پلاستیک های دور ریخته 
شده در اروپا سوزانده شده و کمتر از یک سوم بازیافت می   شوند. 
کمپین   های تبلیغاتــی نگرانی هایی را مطــرح کرده   اند که برخی 
زباله   های پلاســتیکی که برای بازیافت به خارج از کشــور ارسال 
می   شــوند، به محل   های دفن زباله و آبراه   ها ختم می   شوند. لورن 
ویر، یکی از مبارزان آژانس تحقیقات محیطی، گفت: »در حالی که 
این بهبود تعهدات فعلی است، شواهد مضرات و ضرورت ممنوعیت 
کامل زباله   های پلاستیکی واضح است. این سیگنالی است مبنی 
بر اینکه اتحادیه اروپا بالاخره شروع به پذیرفن مسوولیت نقش خود 
در اضطرار جهانی آلودگی پلاســتیک کرده است.« این قوانین به 
این معنی است که برخی از اشکال زباله   های غیر   پلاستیکی ممکن 
است همچنان به کشورهای غیر OECD  ارسال شوند، در صورتی 
که معیارهای اجتماعی و زیست محیطی خاصی را رعایت کنند. 
این قانون همچنین می تواند منجر به افزایش زباله   های ارسالی به 

کشورهای OECD مانند ترکیه شود.

ارزیابی مراقبتی استاندارد ISO17025 فولاد 
هرمزگان با موفقیت انجام شد

دنیای اقتصاد: با حضــور ارزیابــان شرکــت TURKAK ترکیه، 
ارزیابی مراقبتی استاندارد ISO17025 در شرکت فولاد هرمزگان 

با موفقیت انجام شد.
به گزارش روابط عمومی شرکت فولاد هرمزگان، رضا باران پویان، 
مدیر کنترل کیفی و آزمایشگاه   های شرکت فولاد هرمزگان با اعلام 
این خبر گفته است: نتایج آزمون   ها مبنایی هستند که تصمیمات 
اقتصادی، اکولوژیکی و قانونی بر مبنای آنها اتخاذ می   شــوند؛ از 
این رو، نتایج باید دارای یک کیفیت مشخص باشند. هدف کلی 
از پیاده سازی استانداردها، حصول اطمینان از این موضوع است 
که نتایج دارای دقت و درستی کافی هستند که نه تنها تجهیزات 
مورد استفاده در اندازه   گیری، بلکه کلیه پارامترهای تاثیرگذار بر 
این فرآیند مانند اپراتورها، تغییرات محیط و... تحت کنترل بوده و 

همواره پایش می شود.
مدیر کنترل کیفــی و آزمایشــگاه   های شرکت فــولاد هرمزگان 
گفت: فرآیند اندازه   گیری، فرآیندی تولیدی است که محصول آن، 
ارقام است. قابلیت اطمینان از ارقام تولید شده در یک آزمایشگاه 
نقطه عطــف عملکرد یک آزمایشــگاه به شــمار مــی رود. یکی از 
استانداردهای مورد استفاده در این زمینه استاندارد بین المللی 
ISO17025 با عنوان الزامات عمومی برای صلاحیت آزمایشــگاه 
آزمون و کالیبراسیون است که همواره شــعار این استاندارد »یک 
استاندارد، یک تست و پذیرفته شــده همه جا« بوده است و نتایج 
آزمایشگاهی که این استاندارد را پیاده سازی کرده، در بیش از ۷۰ 
کشور دنیا قابل پذیرش و استفاده است. پیاده سازی این استاندارد 
در یک آزمایشگاه باعث ایجاد اطمینان در مشتری و جلوگیری از 
موازی   کاری و دوباره   کاری در آنالیز محصول تولیدی یا مبادله شده 
می شود. رضا باران پویان گفت: فولاد هرمزگان با توجه به رویکرد 
صادرات   محور در راستای افزایش اطمینان به مشتریان داخلی و 
خارجی، در سال 2۰15 اقدام به پیاده ســازی الزامات و دریافت 
گواهی   نامه استاندارد ISO/IEC17025 ویرایش 2۰۰5 از مرجع 
بین المللی اعتباردهی کشــور ترکیه TURKAK کرد. دریافت این 
گواهی   نامه موجب افزایش اطمینان از کیفیت محصولات تولیدی 
فولاد هرمزگان و همچنین کمک به حل اختلافات ایجاد شده در 
خصوص آنالیزهای ارســالی به مشــتری در بازارهای بین المللی 
شده اســت. او در عین حال افزود: با توجه به بازنگری استاندارد 
ISO/IEC17025 در ســال 2۰1۷ و لــزوم پیاده ســازی الزامات 
جدید این استاندارد گواهی   نامه استاندارد الزامات عمومی برای 
ISO/ صلاحیت آزمایشگاه آزمون و کالیبراسیون بر اساس استاندارد

IEC17025ویرایش 2۰1۷ مجددا در ســال 2۰22 دریافت شد. 
با توجه به دوره چهار ســاله اعتبار این گواهی   نامه، طبق الزامات 
مرجع اعتباردهی در ایــن دوره زمانی چهار ســاله دو بار ارزیابی 
مراقبتی توســط مرجع صدور گواهی صــورت می گیرد که در این 
ارزیابی مدارک فنی و الزامات موردنیاز به مرجع اعتباردهی ارسال 
می شود. وی گفت: پس از بررســی مدارک ارسالی تاریخ ارزیابی 
حضوری تعیین می شود که در این ارزیابی به راستی   آزمایی مدارک 
ارســال شــده، مصاحبه حضوری با کارکنان و همچنین بازدید از 
آزمایشــگاه و مشــاهده نحوه انجام آزمون   ها پرداخته می شود. در 
 TURKAK مهر ماه سال جاری با حضور سه نفر از ارزیابان شرکت
ترکیه اولین دوره ارزیابی مراقبتی استاندارد ISO17025 در فولاد 

هرمزگان برگزار شد.

در هفت ماه 1402: 
بیش از 2۸ میلیون تن کنسانتره توسط 

شرکت های بزرگ تولید شد
شرکت های بزرگ سنگ   آهنی در کشور، بیش از 2۸ میلیون تن 

کنسانتره در ۷ماه سال جاری تولید کردند.
به گــزارش روابــط عمومــی ایمیــدرو، ۹ شرکــت تولیدکننده 
کنسانتره از ابتدای فروردین تا پایان آبان ، 2۸ میلیون و ۷۷۴ هزار 
و 1۷5 تن کنسانتره تولید کردند که در مقایسه با مدت مشابه سال 
قبل )2۸ میلیون و 55۷ هزار و 5۳ تن(، حدود یک درصد رشــد را 
نشان می   دهد. از این میزان شرکت های معدنی و صنعتی گل   گهر 
)6 میلیون و ۳25 هزار و ۷5۳ تن(، معدنی و صنعتی چادرملو )6 
میلیون و 11۷ هزار و ۹۴۹ تن(، سنگ آهن گهرزمین )5میلیون و 
۳5۷ هزار و 16۰ تن(، توســعه معادن و صنایع معدنی خاورمیانه 
)2میلیون و 616 هزار و ۹۹۳ تن(، صنایع معدنی فولاد سنگان )2 
میلیون و 216 هزار و 216 تن(، سنگ آهن مرکزی ایران )2میلیون 
و 1۸۳ هزار و ۸۸۳ تن(، صنعتی و معدنی توســعه فراگیر سناباد 
)یک میلیون و 52۳ هزار و ۸۹1 تن(، اپال پارسیان سنگان )یک 
میلیون و ۳۹5 هزار و ۸۷۸ تن(، توسعه معدنی و صنعتی صبانور 
)۸۰۴ هزار و ۹۰6تن( و معدنی جلال   آباد )2۳1 هزار و 5۴6 تن( 

کنسانتره تولید کردند.
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پس از  یک سال از ورشکستگی صرافی FTX، شرایط قانون گذاری بازار ارزهای دیجیتال تغییری نداشته است

عقب ماندگی قانون گذار از کریپتوها

اضافه یا حذف شدن ارزهای دیجیتال در صرافی     های بزرگ جهانی از جمله دلایل نوسانات شدید قیمتی است

لیستسرنوشتساز

دنیای اقتصاد: افزایــش و کاهش های قیمتی 
بخشی جدانشدنی از بازار ارز های دیجیتال است 
و سرمایه گذاران این بازار تا به امروز بار ها نوسانات 
شــدید قیمتی را تجربــه کرده اند. بــا این حال 
برخی زمان ها کاهش های قیمتی طولانی مدت 
اثرات مخربــی را به همراه دارد که بــازار ارز های 
دیجیتال را برای همیشه تغییر می دهد. دورانی 
که به زمستان ارز های دیجیتال شناخته می شود 
و علاوه بــر ســقوط های قیمتی، ورشکســتگی 

شرکت ها و صرافی ها را به دنبال دارد.
با وجود ماهیــت غیرمتمرکز ارز های دیجیتال 
و تلاش فعالان بلاک چینی برای ارائه جایگزین 
برای خدمات ســنتی طی ســال های گذشته، 
این بــازار همچنــان تا حــد زیادی بــه خدمات 
متمرکــز و ســنتی وابســته اســت. اســتفاده از 
خدمات غیرمتمرکز با توجــه به پیچیدگی هایی 
که دارند مناسب تمام کاربران نیست و به همین 
دلیل خدمات سنتی با محیط آشــنا و ابزار های 
کاربرپســند خود میزبان حجم قابــل توجهی از 
معاملات و دارایی های سرمایه گــذاران ارز های 

دیجیتال هستند.
شرایطی که به خودی خود بد نیست، سرمایه 
عظیم جهانی در اختیار شرکت ها و سرمایه گذاران 
نهادی است و ورود این شرکت و سازمان ها به بازار 
ارز های دیجیتال می تواند منجر به رشد، گسترش 
و پیشرفت خدمات بلاک چینی شود و فرصتی را 

برای ورود میلیون ها کاربر جدید فراهم کند.
اما این شرکت ها همچنان در معرض مشکلاتی 
از جمله کلاه برداری، هک و ورشکستگی هستند. 
اتفاقی که طی ســال2022 و با سقوط قیمتی 
شــدید ارزهای دیجیتــال رخ داد و شرکت های 
مختلفی از جمله FTX اعلام ورشکستگی کردند.

این ورشکســتگی شــوکی بزرگ را در دنیای 
ارز های دیجیتــال ایجاد و ســقوط های قیمتی 
را تشــدید کرد. با این حال و به عقیــده برخی از 
تحلیلگران ورشکستگی صرافی FTX تنها به دلیل 
نوســانات غیرقابل پیش بینی ارزهای دیجیتال 
نبود و عدم نظارت قانون گذاران نقش مهمی در 

رخ دادن این فاجعه ایفا کرد.
با گذشت یک سال از ورشکستگی این شرکت، 
وضعیت قانون گذاری ارزهای دیجیتال همچنان 
در بســیاری از کشــورهای جهانی در هاله ای از 
ابهام است. شرایطی که برخی نگرانی ها را از تکرار 

اتفاقات تلخ2022 به همراه دارد.

بازنده بزرگ �
FTX از جملــه صرافی های معتــر و محبوب 
بازار ارز های دیجیتال به شمار می رفت و ارتباط 

نزدیکی را با برخی قانون گذاران آمریکایی داشت؛ 
شرایطی که منجر به افزایش اعتبار این صرافی و 

مدیر آن یعنی سم بنکمن فراید شده بود.
اما درحالی که این صرافی تحت نظارت به نظر 
می رسید، مدیران آن فســاد و در حال لابی گری 
با مقامات آمریکایی بودند. فسادی که درنهایت 
در شرایط سخت زمســتان ارز های دیجیتال در 
11نوامر2022 نمایان و به نابودی این شرکت 
منجر شد. امروزه ضعف در مدیریت و نظارت این 
صرافی با توجه به دریافت وام های کلان و خیانت 

در امانت به خوبی واضح است.
درحالی کــه بررســی چرایــی و چگونگی رخ 
دادن ورشکســتگی این شرکت اهمیت دارد، اما 
درس های گرفته شــده از این اتفــاق و اقدامات 
انجام شده برای جلوگیری از تکرار آن مهم تر است.

در تقریبا تمام کشــور های جهان، ســازمان و 
شرکت های فعال در امور مالی و تجارت نیازمند 
پیش نیاز هایی از جمله مجوز و ارائه گزارش های 
دقیق و واضحــی از فعالیت های خود هســتند. 
شرایطی کــه در بــازار ارز های دیجیتــال دیده 
نمی شود و حتی در برخی کشور ها از جمله ایران، 
مجوزی برای صدور فعالیت صرافی و شرکت های 

فعال در بازار ارز های دیجیتال وجود ندارد.
در ایــن خــأ  قانونــی و نظارتــی، پــس از 
ورشکســتگی صرافی FTX فعالان بازار دست به 
کار شده اند و برخی از صرافی های بزرگ جهانی 
از جملــه بایننس با ارائــه گزارش هــای دقیق و 
قابل استناد از موجودی و ذخایر خود، قدم های 
مثبتــی را برای ایجاد شــفافیت بیشــتر در بازار 
پرنوسان ارز های دیجیتال و جلب دوباره اعتماد 

سرمایه گذاران برداشتند.
با این حال، این اقدامات کافی نیستند و نبود 
نظارت و چارچوب قانونی بــرای فعالیت در بازار 
ارز های دیجیتال به یک معضل بزرگ تبدیل شده 

است. در این روزها که دوباره توجه سرمایه گذاران 
خرد و نهادی به بازار ارزهای دیجیتال جلب شده 
اســت و بیت کوین روندی صعــودی دارد، توجه 
به بهبود این شرایط اهمیت بیشــتری پیدا کرده 
است تا سرمایه گذاران دوباره شاهد تکرار اتفاقات 

سال2022 نباشند.
بازار ارز های دیجیتال در ســال2022، بیش 
از 2تریلیون دلار را از دســت داد و ورشکستگی 
صرافی FTX منجر به مسدودی سرمایه کاربران 
و ضرر میلیون هــا دلار شــد. درحالی کــه امروزه 
ســم بنکمن فراید محکوم شــده اســت، اما این 
محکومیــت نمی تواند پــول و اعتــماد کاربران 
را برگردانــد. بــه همیــن دلیــل مهم اســت که 
قانون گــذاران و فعالان بازار تمام تــلاش خود را 

کنند تا از تکرار چنین اتفاقی جلوگیری کنند.
شرایطی که در ایران نیز اهمیت بسیاری دارد 
و همان طور که تجربه صرافی کریپتولند نشــان 
داد، سرمایه گذاران داخلی نیز از حمایت قانونی 
خوبی برای فعالیت در این بازار دیجیتال بهره مند 
نیســتند. درحالی که افزایش نظارت دولت ها و 
قانون گذاران در بــازار ارز های دیجیتال با آرمان 
این دارایی  ها و فناوری بلاک چین در تضاد است، 
اما غیرقابل انکار اســت که تمام بازار های مالی 

جهانی نیازمند قانون گذاری حداقلی هستند.
در این بین توجه بــه این نکته نیز مهم اســت 
که برنامه هــای غیرمتمرکز ارز هــای دیجیتال تا 
به امروز عملکرد مناسبی از خود نشان نداده اند 
و با وجود شــعارهای جذاب، فضای غیرمتمرکز 
ارزهای دیجیتال هنوز فاصله زیادی تا رسیدن به 
اهداف خود و جایگزینــی خدمات متمرکز دارد. 
در این بین فضای متمرکز ارز های دیجیتال نیز 
از نبود قانون گــذاری رنج می برد کــه فعالیت را 
برای شرکت ها و هم برای سرمایه گذاران دشــوار 
کرده اســت. ورشکســتگی FTX به خوبی ثابت 

کرد که حتی شرکت های متمرکز و تحت نظارت 
نیز می توانند تخلفاتی داشته باشند و با سرمایه 
کاربران خــود قمار کنند. ســقوط ایــن صرافی 
منجر به افزایــش واکنش و اقدامــات دولت ها و 
قانون گــذاران در بــازار ارزهای دیجیتال شــده 
اســت؛ درحالی که این اقدامات کافی نیستند، 
اما پیشرفت هایی به ویژه در اروپــا و آمریکا دیده 
می شــود. هرچنــد به نظر می رســد کــه برخی 
قانون گــذاران بیش از حد نســبت بــه ارز های 
دیجیتال متخاصم شده اند و نمونه آن در اقدامات 
سختگیرانه پیرامون اســتیبل کوین ها در آمریکا 
دیده می شود. موضوعی که برخی گمانه زنی ها 
نسبت به تلاش برای محدودسازی شدید ارز های 
دیجیتال در برخی کشور ها را افزایش داده است.

بنابراین افزایش قانون گذاری ها مزایا و معایب 
خــود را دارد. درحالی که فعــالان موافق اعمال 
محدودیت و ســخت گیری ها در بازار نیســتند، 
اما افزایــش نظارت می تواند بــه کاهش جرایم و 
جلوگیــری از رخ دادن ورشکســتگی های آینده 

کمک کند.
مخالفت چشم بسته با قانون گذاران فایده ای 
برای ارز های دیجیتــال ندارد و تنهــا به ناامنی 
بیشتر در این بازار منجر می شود. صنعت ارزهای 
دیجیتال نباید پشت این روایت که قانون گذاران 
فاقد دانش و درک بلاک چین هستند پنهان شود، 
این موضوع دیگر بــرای بســیاری از مقامات در 
سراسر جهان صدق نمی کند و اطلاعات عمومی 
پیرامون ارزهای دیجیتال طی چند ســال اخیر 

به شدت افزایش یافته است.
همچنین امــروزه با ارائــه راهــکار و ابزارهای 
مختلف حوزه دیفای و برنامه هــای غیرمتمرکز، 
افزایش قانون گذاری و نظارت دیگر به معنی نقض 
حریم خصوصــی و کنترل کامل بــر دارایی های 
کاربران نیســت. قانون گذاران راه های مختلفی 
دارند تا با حفــظ ماهیت ارز هــای دیجیتال و با 
کمترین دخالت، نظارت خود را در این بازار بیشتر 

کرده و از سرمایه کاربران محافظت کنند.
توجه به این نکته مهم اســت که بازار ارز های 
دیجیتال جهانی است. بنابراین ورشکستگی های 
بزرگ و روند قانون گذاری ها در کشورهای مختلف 
در تمام بــازار منعکس می شــود. در نتیجه پیدا 
کردن پاســخ برای چالش قانون گذاری در بازار 
ارز های دیجیتال یک مساله جهانی است و امید 
است که مقامات دولت ها همراه با کمک فعالان 
بازار، راه حــل مناســبی را بــرای آن ارائه دهند. 
راه حلی که مســیر را برای رشد بیشــتر این بازار 
 FTX هموار و از رخ دادن اتفاقات مشــابه صرافی 

جلوگیری کند.

دنیای اقتصاد: ارزهای دیجیتال با تمام خطرات و ریسک های خود 
به بازار محبوبی برای سرمایه گذاران و معامله گران در سراسر جهان 
تبدیل شده اند. افرادی که با استفاده از نوسانات شدید قیمتی این 

دارایی ها، در حال ترید و تلاش برای کسب سود هستند.
ترید تعریف ســاده     ای در بازار     های مالی دارد و می توان آن را در 
خرید دارایی ها با قیمت کمتر و فروش با قیمت بیشتر خلاصه کرد؛ 
اما با وجود این تعریف ساده، ترید موفق در بازار ارز     های دیجیتال 
فرآیند بسیار دشواری اســت. اکثر ارزهای دیجیتال به طور مداوم 
نوســانات قیمتی دارند، نوســاناتی که پیش بینی روند آینده آنها 
آســان نیســت و معاملات این دارایی های بلاک چینــی می تواند 
منجــر به ثبــت ضرر و ازبین رفتن سرمایــه کاربران شــود.  عوامل 
مختلفی بر این نوسانات قیمتی تاثیر     گذار هستند و صرافی     های 
ارز دیجیتال یکی از این موارد به شــمار می روند. با وجود ماهیت 
غیرمتمرکز ارز     های دیجیتال و فضــای بلاک چین، اکثر معاملات 
این دارایی های دیجیتال در صرافی     های متمرکز انجام می شوند و 
به همین دلیل، این صرافی     ها قدرت زیادی در بازار پیدا کرده     اند. 
با وجود میلیون ها کاربر فعال در صرافی     هــای بزرگ جهانی، این 
صرافی     ها از معاملات تمام ارزهای دیجیتال پشتیبانی نمی کنند که 
دلایل خود را دارد. هر صرافی لیست مشخصی از ارزهای دیجیتال 
دارد که کاربران امکان معامله یا نگهداری آنها در صرافی را دارند، 
این لیســت به طور مداوم در حال تغییر اســت و ارزهای جدیدی 
به آن اضافه و ارزهای دیگری از آن حذف می      شــوند. این اضافه یا 
حذف شــدن ارزهای دیجیتال از لیســت معاملاتی صرافی     های 
بزرگ جهانــی، می تواند تاثیر مســتقیمی بر رونــد قیمتی ارز     ها 
داشته باشــد، به همین دلیل این روند از اهمیت زیادی برخوردار 
است و معامله گران با افزایش توجه به اخبار پیرامون این موضوع، 
تلاش می کنند تا از فرصت های جدید ایجادشده بازار برای کسب 

سود و جلوگیری از ضرر غافل نشوند.

اضافه شدن ارز به لیست �
صرافی     های ارز دیجیتال با تسهیل خرید، فروش و تجارت ارز     های 
دیجیتال هم اکنون به دروازه ورود و معاملات این دارایی های دیجیتال 
برای کاربران در سراسر جهان تبدیل شده اند و به همین دلیل نقش 

محوری را در بازار ارز     های دیجیتال ایفا می کنند. 
به نحوی کــه موفقیت و رشــد این صرافی     هــا تاثیــرات مثبتی و 
ورشکســتگی آنها نتایج مخربی را در صنعت بلاک چین، روندهای 
قیمتی و اعتماد کاربران به همراه دارد. در چنین شرایطی، اهمیت 
زیاد اضافــه یا حذف شــدن ارزهای دیجیتال از لیســت معاملاتی 
صرافی     های بــزرگ جهانی قابل درک اســت و می تواند پیامد     های 

قابل توجهی به ویژه برای معامله گران داشته باشد.
لیست شدن ارز دیجیتال در صرافی     های معتر جهانی به عنوان 
یک گام بزرگ رو به جلو برای آن ارز دیجیتال به شمار می رود و چنین 

رویدادی اغلب توسط سرمایه گذاران اولیه و توسعه     دهندگان پروژه 
جشن گرفته می شود؛  زیرا صرافی     های ارز دیجیتال به عنوان راه حلی 
برای گسترش سرمایه گذاران پروژه و افزایش نقدینگی عمل می کنند. 
زمانی که یک ارز دیجیتال در یک صرافی معتر فهرست می شود، 
در دسترس مخاطبان بیشتری از سرمایه گذاران و معامله گران قرار 
می گیرد. این افزایش مواجهه می تواند منجر به افزایش تقاضا شود و 
در نتیجه بر ارزش دارایی تاثیر مثبت بگذارد. روندی که سود خود را 
برای سرمایه گذاران قدیمی پروژه نیز به همراه دارد و منجر به وفاداری 

آنها به پروژه می شود. 
علاوه بر این، اضافه شــدن ارز     های دیجیتال به لیست معاملاتی 
صرافی     ها می تواند اعتباری برای این پروژه های بلاک چینی فراهم 
کند؛ زیرا نشان می دهد که صرافی ارز دیجیتال لیست شده را معتر، 
قابل اعتماد و مطابق با استاندارد     های خود تلقی کرده است. این مهر 
تایید می تواند اعتماد سرمایه گذاران بازار را جلب و به مشروعیت پروژه 
کمک کند. یکی از اثرات سریع لیست شــدن یک ارز دیجیتال در 
صرافی، افزایش نقدینگی و حجم معاملات است. افزایش نقدینگی 
و حجم معاملات همراه با فراهم شدن محیطی امن برای معاملات، 
بازاری کارآمدتری را برای ارز دیجیتال ایجاد می کنند. علاوه بر این، 
افزایش حجم معامــلات اغلب به معنای افزایش نوســانات قیمتی 
است که هر دو معامله گران کوتاه و بلندمدت را به خرید و فروش ارز 

دیجیتال جذب می کند.
این تاثیرات قیمتی به ویژه برای ارز     های دیجیتال جدیدتر یا کمتر 
شناخته شــده قابل توجه اســت؛ ارزهایی که به دنبــال جلب توجه 
و افزایش سرمایه گذاران خود هســتند. لیست شــدن این ارزها در 
صرافی     های بزرگ جهانی به ناگهان منجر به افزایش تقاضا و در نتیجه 
رشد     های قیمتی می شــود. روندی که در کوتاه مدت می تواند سود 

هنگفتی را نصیب سرمایه گذاران اولیه و قدیمی پروژه کند. 
علاوه بر افزایش نوسانات قیمتی که ارز دیجیتال تجربه می کند، 
لیست شدن ارز دیجیتال در صرافی     های معتر همچنین می تواند 
بر روند رشد و توسعه پروژه نیز تغییراتی ایجاد کند. توسعه     دهندگان 
پروژه های بلاک چینی پس از اضافه شــدن ارز در لیست معاملاتی 
صرافی     های معتر، علاوه بــر افزایش توجه     هــا می توانند به منابع 
بیشتری دسترســی داشــته باشــند. شرایطی که ممکن است به 

گسترش تیم توسعه و اعمال سریع تر بهبود و تغییرات منجر شود.
البته معامله گران مهم است توجه داشته باشند که اضافه شدن 
یک ارز دیجیتــال در صرافی     های معتر تنهــا می تواند شروعی 
موفق باشد و همچنان خطرات مختلفی در زمان خرید و فروش 
آن وجود دارد، بنابراین درحالی که افزایش ناگهانی قیمت و حجم 
معاملات یک ارز دیجیتال می تواند در کوتاه مدت توجهات را به 
خود جلب کند، اما عوامــل مختلفی در میزان رشــد و موفقیت 
بلندمدت ارزهای دیجیتال تاثیر     گذار هســتند و سرمایه گذاران 

باید همواره به خطرات این مسیر توجه داشته باشند.

حذف شدن ارز از لیست �
همان طور که لیست شدن در صرافی     ها اثرات بزرگی را برای روند 
قیمتی و جامعه ارز دیجیتال به همراه دارد، حذف شــدن از لیست 
معاملاتی صرافی     ها نیز می تواند اثرات منفی قابل توجهی بر ارزش 
بازار و شهرت پروژه داشته باشــد.  حذف یک ارز دیجیتال از لیست 
معاملاتی صرافی می تواند دلایل مختلفی داشته باشد، صرافی     ها 
اغلب به دلیل سختگیری     های نظارتی، کمبود حجم معاملات، مسائل 
امنیتی یا عدم رعایت استاندارد     های صرافی ارزهای دیجیتال را از 
لیست خود حذف می کنند. حذف یک ارز دیجیتال از صرافی معتر 
و بزرگ جهانی به هر دلیلی که باشد، منجر به کاهش اعتماد کاربران، 
خروج سرمایه و افزایش فشار فروش می شود. شرایطی که به نفع ادامه 
فعالیت ارز دیجیتال نیست و با کاهش شدید قیمتی، سرمایه گذاران 
قدیمی و حتی وفادار نیز ممکن است پروژه را ترک کنند.  حذف از 
لیست ارز     های صرافی همچنین بر اعتبار و مشروعیت پروژه نیز تاثیر 
می گذارد. این اتفاق می تواند نشــان دهنده عدم اعتماد صرافی به 
توانایی ارز دیجیتال برای ادامه فعالیت، رشــد و حفظ منافع بازار و 
سرمایه گذاران باشد.  در نتیجه سایر صرافی     ها نیز ممکن است از این 
روند پیروی کنند که منجر به ایجاد یک دومینو می شود و بر حضور ارز 
دیجیتال در پلتفرم های مختلف جهانی تاثیر می گذارد. در نهایت به 
مرور زمان این مسیر می تواند توقف فعالیت یا نابودی آن ارز دیجیتال 

را به همراه داشته باشد. 

تاثیر بر معاملات �
اضافه شــدن ارز     هــای دیجیتال جدیــد به صرافی     هــا می تواند 
فرصت های طلایی را برای استفاده از نوسانات قیمتی و کسب سود 
نشــان دهد، به همین دلیل بســیاری از معامله گران بازار ارز     های 
دیجیتال به دقت این اخبــار را زیرنظر دارند. از طــرف دیگر، خروج 
از فهرســت معاملاتی صرافی می تواند باعث ایجاد عدم اطمینان و 
نگرانی در بین دارندگان فعلی ارز دیجیتال حذف شــده و منجر به 

افزایش فشار فروش و ضرر     های مالی بالقوه شود. 
با این حال لیست شدن ارزهای دیجیتال همواره به معنای فرصت 
خرید و حذف شدن همواره به معنای فرصت فروش نیست. به عنوان 
مثال، اضافه شدن یک ارز دیجیتال به لیست معاملاتی صرافی معتر 
و بزرگ جهانی در بسیاری از مواقع اوج     های قیمتی را ایجاد می کند، 
بنابراین بسیاری از سرمایه گذاران فریب افزایش     های قیمتی را خورده 

و در زمان نامناسبی ارز دیجیتال را خریداری می کنند. 
معاملات ارز     های دیجیتال پیچیده هستند، در هر دو حالت نقاط 
مناســبی برای ورود و خروج وجود دارد و خریداران و فروشــندگان 
می توانند در لیســت برندگان یــا بازندگان معاملات باشــند. طی 
ســال های آینده با بلوغ بازار ارزهای دیجیتال و گسترش پذیرش و 
اســتفاده از ارزهای دیجیتال، پیش بینی می شود اهمیت اضافه و 

حذف شدن ارزهای دیجیتال از فهرست صرافی     ها بیشتر شود.

خبرخبر

 :OpenAI اخراج سم آلتمن از شرکت
 قیمت ورلد کوین بیش از ۱۲درصد 

سقوط کرد
میهن بلاک چین: هیات مدیــره شرکت هــوش مصنوعی اوپن  
 ،)ChatGPT( توســعه دهنده چت جی پی تی ،)OpenAI( ای آی
روز جمعه اعلام کرد سم آلتمن )Sam Altman( را از سمت مدیر 
عاملی و همچنین از هیات مدیره این شرکت اخراج کرده است. به 
نقل از کوین دسک و کوین تلگراف، این شرکت در پلتفرم X )توییتر( 
اعلام کرد: خروج آقای آلتمن بعد از بررسی های اعضای هیات مدیره 
صورت گرفته اســت. اعضای هیات مدیره بعد از مشورت با هم به 
این نتیجه رسیدند که او در ارتباطات و تعاملات خود با هیات مدیره 
صادق نبود و به آنها اجازه نمی داد که مسوولیت های خود را انجام 
 دهند. هیات مدیره دیگر بــه توانایی او برای رهــری اوپن ای آی 
اعتــماد نــدارد. قیمــت WLD، توکــن بومــی پــروژه ورلدکوین 
)WorldCoin(، بلافاصله پس از اعلام این خر 12درصد سقوط 
کرد. در حال حاضر، مدیر ارشــد فناوری اوپــن  ای آی یعنی میرا 
موراتی )Mira Murati( به عنوان مدیرعامل موقت آن منصوب شده 
تا جانشین دائمی سم آلتمن مشخص شود. اعضای هیات مدیره 
اوپن ای آی تاکید کرده اند: از کمک های فراوان سم در تاسیس و 
رشــد اوپن ای آی ممنونیم؛ اما برای پیشرفت این شرکت، انتخاب 
یک رهر جدید ضروری است. اوپن ای آی برای پیشرد ماموریت 
ما ساخته شــده و اطمینان از اینکه هوش مصنوعی به نفع تمام 
بشریت است. هیات مدیره اوپن ای آی به تلاش خود برای اجرای این 
ماموریت ادامه می دهد. میرا صلاحیت کامل برای برعهده گرفتن 
نقش مدیرعامل موقت را دارد. ما بــه توانایی های او برای رهری 

اوپن ای آی در این دوره انتقال، اطمینان داریم.
علاوه بر ایــن، گــرگ براکمــن )Greg Brockman( که یکی 
از بنیان گــذاران اوپن ای آی اســت، از ریاســت هیات مدیره کنار 
گذاشته شد. او قرار است به عنوان رئیس شرکت به کار خود ادامه 
و به موراتی گزارش دهد. هیات مدیره اوپن ای آی از آدام دی آنجلو، 
تاشا مک کاولی، هلن تونر و ایلیا سوتسکور تشکیل شده است. اکثر 
اعضای هیات مدیره این شرکت مدیران مســتقلی هستند که در 
شرکت اوپن ای آی سهامدار نیستند. همچنین، آلتمن بنیان گذار 
شرکت تولز فور هیومنیتی )Tools for Humanity(، توسعه دهنده 
پروژه کریپتــو ورلدکوین )Worldcoin( اســت. این شرکت هنوز 

درباره این خر اظهار نظری نکرده است.

هاسکینسون در پی جذب مدیرعامل  سابق 
ChatGPT

رمزارز نیوز: در اقدامــی غیرمنتظره، چارلز هاسکینســون، 
بنیان گذار کاردانو )ADA(، از سم آلتمن، مدیرعامل برکنارشده 
اوپن ای آی )OpenAI( دعوت کرد تا در ساخت یک مدل زبانی 
بزرگ )LLM( غیرمتمرکز در کاردانو همکاری کند. هاسکینسون 
به صورت علنی از طریق پلتفرم X به آلتمن پیشنهاد همکاری در 
یک پروژه نوآورانه را ارائه داده است. این پیشنهاد همکاری پس 
از اخراج سم آلتمن از OpenAI مطرح شد که دلیل این اخراج، 
مسائل مربوط به شفافیت بیان شده است. آلتمن نقش کلیدی 
در موفقیت OpenAI، به ویژه در پــروژه روبات هوش مصنوعی 
ChatGPT  داشــت که به سرعــت بیــش از 100 میلیون کاربر 
جذب کرد. در این میان، کاردانــو که به خاطر تعهد به فناوری و 
برنامه های غیرمتمرکز در حوزه بلاک چین شــناخته می شود، 
قصــد دارد مرزهای نــوآوری خود را گســترش دهــد. دعوت از 
ســم آلتمن با اصول کاردانو برای ایجــاد راهکارهــای پایدار و 
 مقیاس پذیر هماهنگ است که به حوزه هوش مصنوعی )AI( نیز 
گسترش می یابد. پیشنهاد برای راه اندازی یک مدل زبانی بزرگ 
غیرمتمرکز نشــان دهنده یک تغییر اساســی در توسعه هوش 
مصنوعی اســت که از فناوری بلاک چین برای افزایش امنیت، 
شفافیت و دسترسی بهره می برد. همکاری احتمالی بین کاردانو 
و آلتمن ممکن اســت به ایجاد یک پلتفرم نوآورانه خارق العاده، 
فراتــر از مدل هــای معمــول و متمرکز هــوش مصنوعی منجر 
شــود. با این حال، این احتمال هم وجود دارد که آلتمن پس از 
خروج از OpenAI، بیشــتر روی پــروژه ارز دیجیتال ورلدکوین 
)Worldcoin( خــود متمرکز شــود و به چالش هــای نظارتی 
که این اســتارت آپ در کشــورهای مختلف با آن مواجه اســت، 

رسیدگی کند.

رکورد جدید  موجودی نهنگ های بیت کوین

رمزارز نیوز: طبق گزارش IntoTheBlock مقدار بیت کوین 
نگهداری شده توسط آدرس های با بیش از هزار عدد بیت کوین 
به بالاترین حد خود در ســال202۳ رســیده است. موجودی 
آدرس هایی با بیش از 1000بیت کوین در این هفته به بالاترین 
 Alameda میزان سالانه خود رسیده اســت. پس از فروپاشی
و Genesis، مقدار بیت کوین در اختیــار این دارندگان بزرگ 
به شــدت کاهش یافت. بــا این حــال، در طول ســال202۳ 
رشــد کرده و در مجموع بــه 7.67 میلیون بیت کویــن در این 
هفته رسیده اســت. علاوه بر این، مقدار بیت کوین در اختیار 
سرمایه گذاران بلندمــدت در این هفته بــه بالاترین حد خود 

رسیده است.
طبق نظر IntoTheBlock، افزایش تراز سهامداران ممکن 
است نشــان دهنده این باشــد که سرمایه گذاران به طور کلی 

انتظار دارند بیت کوین صعود کند.

بررسی ۳فاکتور اقتصاد کلان که از رشد 
بیشتر قیمت بیت کوین حکایت می کنند

میهن بلاک چیــن: قیمــت بیت کویــن در ســال جاری 
120درصــد افزایــش یافته و اکــثر تحلیلگــران پیش بینی 
می کنند با توجه به تایید شدن احتمالی ETF اسپات توسط 
کمیســیون بورس و اوراق بهادار آمریــکا )SEC( و همچنین 

هاوینگ آتی، بیش از این در کوتاه مدت افزایش یابد.
به نقل از کوین دســک، فاکتورهای اقتصــاد کلان نیز از 
چشــم انداز صعودی بیت کوین حمایت می کنند و بسیاری 
از عواملی که سال گذشــته در سقوط شــدید قیمت نقش 
داشتند، این بار تغییر کرده اند. در این مطلب ۳فاکتور کلان 
کلیدی را که می تواند به رشد بیشتر قیمت بیت کوین کمک 

کند، بررسی می کنیم.

چرخه سیاست بانک مرکزی جهانی �
سیاســت انبســاطی بیانگر افزایــش نقدینگی اســت و 
مشــابه با دوره 1۸ماهه ای که پس از ریــزش بازارها در ماه 
مارس2020 ناشی از شیوع کرونا رخ داد، بانک های مرکزی 
از طریق کاهش نرخ بهره و اقدامات دیگر، پول بیشتری را به 

سیستم مالی تزریق می کند. 
در ســمت دیگر، سیاســت انقباضــی به معنــای کاهش 
نقدینگی در دسترس بازار است و بانک های مرکزی مشابه 
ســال گذشــته، با هدف مهار تورم، نرخ بهــره را افزایش و با 
بهره گیری از ســایر ابزارها پول موجود در سیســتم مالی را 
کاهــش می دهد. به دنبــال سیاســت های انقباضی اغلب 

»ریسک پذیری« در بازارهای مالی کاهش می یابد.
حالا به نظــر می رســد باید شــاهد تغییر سیاســت های 
انقباضی به انبســاطی باشیم. سال گذشــته سیاست های 
انقباضی بانک های مرکزی به ریزش گسترده بازارهای مالی 

پرریسک از جمله رمزارزها منجر شده بود.
با کاهش نرخ تــورم در سرتــاسر جهان، حــالا بانک های 
مرکــزی می توانند پاهــای خــود را از روی پدال سیاســت 
انقباضی بردارند. به این ترتیب، پول بیشــتری می تواند به 
بازار رمزارزها وارد شود و در نتیجه احتمالا شاهد رونق بازار 

خواهیم بود. 
بیت کوین حساسیت زیادی به تغییرات نقدینگی جهانی 
دارد و زمانی که پول بیشــتری در دســترس سرمایه گذاران 

است، افزایش می یابد.

بهبود شاخص شرایط اقتصادی آمریکا �
FCI( کــه  شــاخص شرایــط اقتصــادی آمریــکا را )
منعکس کننده در دسترس بودن منابع مالی در یک اقتصاد 
است، از ماه ژانویه سال جاری از اوج 100.74واحدی چند 

هفته پیش به کمتر از 100واحد کاهش یافته است.
این کاهش در مقابل موضع فدرال رزرو برای افزایش نرخ 
بهره و بالا نگه داشــتن آن اســت و به اقتصــاد انعطاف پذیر 

آمریکا در ماه های پیش رو اشاره می کند. 
این اتفاقــی مثبت بــرای دارایی های پرریســک از جمله 
ارزهای دیجیتال است. بهتر شدن وضعیت اقتصادی آمریکا 
یعنی پول بیشــتری از جانــب سرمایه گــذاران آمریکایی به 
بازار تزریق می شــود و از ابتدای ســال تاکنون بیشتر سود 

بیت کوین در ساعات معاملاتی آمریکا اتفاق افتاده است. 
یک درصد ریزش در این شاخص باعث افزایش یک درصد 
شاخص تولید ناخالص داخلی )GDP( در سه تا چهار سه ماه 

آتی می شود.
به گفته تحلیلگران فدرال رزرو، شاخص شرایط اقتصادی 
آمریکا مجموعه ای از قیمت دارایی ها و نرخ های بهره اســت 
که با توجه به ســلامت اقتصادی و سیاست های پولی تغییر 

می کند و پتانسیل تاثیرگذاری روی اقتصاد را دارد.

کاهش بازدهی اوراق 10ساله خزانه داری آمریکا �
یکی دیگــر از فاکتورهــای کلان اقتصادی کــه از صعود 
احتمالی بیت کوین خــر می دهد، کاهــش بازدهی اوراق 
10ساله خزانه داری آمریکاست. بازدهی این اوراق از ابتدای 
ماه که وزارت خزانه داری اعلام کرد سرعت خرید اوراق قرضه 
را کاهش می دهــد، 0.5درصد ریــزش را تجربه کــرده و به 

4.4۳درصد رسیده است. 
کاهش بازدهی اوراق 10ســاله که به نرخ بدون ریســک 
)risk-free rate( نیز معروف است، اغلب سرمایه گذاران را 
مجبور می کند در دارایی های دیگری مثل ســهام و ارزهای 

دیجیتال به دنبال سود بیشتر باشند.
علاوه بر این، الگوی سروشــانه در نمودار اوراق 10ســاله 
تشکیل شــده که یک الگوی نزولی اســت و از ریزش بیشتر 

بازدهی این اوراق خر می دهد.
بانکEFG  ایــن هفته در گزارشــی خطاب به مشــتریان 
خود نوشت: بازدهی اوراق 10ساله طبق انتظار یک سقف 
پایین تر ثبت کرد و کاهش یافت. در حال حاضر هدف الگو 
)سر و شانه( ۳.9۳درصد است. اما سطوح فعلی )خط روند 
صعودی( و 4.4۳درصد )محل تقاطع خط گردن( ســطوح 

حمایتی احتمالی هستند.

بررسی ریسک های احتمالی �
معکوس شــدن شــاخص مالی آمریکا که توسط شاخص 
FCI بانک گلدمن ساکس نشان داده شده است، می تواند به 
تشدید موضع هاوکیش فدرال رزرو منجر شود و باعث شود 
بازارها دوباره احتمال افزایش نرخ بهره در ماه های آتی را در 
قیمت ها لحاظ کنند. چنین اتفاقی ممکن است سرعت رالی 

کنونی بیت کوین را کاهش دهد. 
علاوه بر این، سرمایه گذاران باید تغییر در سیاســت های 
پولی ژاپــن، مســائل ژئوپلیتیکــی، نگرانی هــا در رابطه با 
دارایی های تجاری آمریــکا و افزایش احتمالــی تورم را هم 
به عنوان فاکتورهــای تاثیرگــذار بر دارایی های پرریســک 

مدنظر قرار دهند.
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اخبار خارجیاخبار داخلی

حمايت هيات مديره از يحيي
دنیاي اقتصــاد: هيات مديــره باشــگاه پرســپوليس از يحيي 
گل محمدي، سرمربي اين تيم حمايت کرد. سايت رسمي باشگاه 
پرسپوليس در اين مورد نوشته: »هيات  مديره باشگاه پرسپوليس 
به اتفاق آرا حمايت همه جانبه خــود را از رضا درويش، مديرعامل 
باشگاه اعلام داشــت که با قدرت به کارش ادامه دهد و در ادامه، 
حمايت خــود را از کادر فني و بازيکنان اعــلام کرد. هيات مديره 
باشگاه پرسپوليس در خصوص شــايعات و اخبار منتشر شده در 
مورد کادر فني، اعلام کــرد کادر فني با تلاشي مضاعف و همتي 
بيش از پيش به کارش ادامه دهد تا تيم در بازي هاي پيش رو، نتايج 
در خور باشگاه را کسب کند.« طی چند روز اخیر شایعاتی مبنی بر 

تغییرات مدیریتی هم در پرسپولیس شنیده می شد. 

تاريخ نقل وانتقالات زمستاني
دنیاي اقتصاد: ســازمان ليــگ فدراســيون فوتبــال تاريخ 
نقل وانتقالات زمســتاني را اعلام کرد. بر اين اســاس تيم هاي 
ليگ برتري مي توانند بين دهم بهمن تا هفتم اســفند بازيکن 
بگيرند. البته ســازمان لیگ هنوز تاریخ تعطیلی لیگ برتر در 
خلال رقابت های جام ملت های آسیا را اعلام نکرده ولی مشخصا 

در بازه زمانی نقل و انتقالات بازی های لیگ پیگیری می شود.

بازگشت مهاجم استقلال
دنیاي اقتصــاد: پيــمان بابايي، مهاجــم اســتقلال که در 
اين فصل به دليل مصدوميــت در بازي هاي ايــن تيم حضور 
نداشت چند روزي است در تمرينات اين تيم شرکت مي کند. 
مشکل آسيب ديدگي بابايي حل شده و اين بازيکن در صورت 
صلاحديد کادرفنــي مي تواند اســتقلال را در ديــدار مقابل 
ذوب آهن همراهي کند. اســتقلال در هفته يازدهم ليگ برتر 

روز شنبه چهارم آذر به مصاف ذوب آهن اصفهان خواهد رفت.

گران ترين بازيکن ملوان کيست؟
فارس: باشــگاه ملوان انزلي که در حال حــاضر با 16 امتياز 
در رده چهارم جدول ليگ برتر ايســتاده يکي از کم هزينه ترين 
باشگاه هاي اين فصل است. رقم قرارداد گران قيمت ترين بازيکن 
اين باشگاه 7 ميليارد تومان اســت و ارزان ترين بازيکن تيم نيز 
دستمزدي 2 ميليارد و 500 ميليون توماني دريافت مي کند. اين 
در حالي است که ملوان نسبت به برخي باشگاه هاي پرهزينه از 
جمله تراکتور و گل گهر سيرجان در رده هاي بهتري قرار گرفته 

است. ملوان در هفته يازدهم ليگ برتر ميهمان تيم هوادار در 
تهران است که اين مسابقه روز جمعه برگزار مي شود.

مرد سال آسيا به نساجي نمي رسد
دنیاي اقتصاد: نشريه الرياضيه عربســتان خبر داد ســالم 
الدوسري، بهترين بازيکن ســال آسيا به دليل مصدوميت يک 
ماه خانه نشين شده اســت. الهلال يکي از رقباي نساجي در 
ليگ قهرمانان آسيا به شمار مي آيد. بازي برگشت دو تيم قرار 
است 13 آذر در رياض برگزار شود. به اين ترتيب سالم الدوسري 
در بازي با نساجي غايب خواهد بود. بازي رفت اين دو تيم در 
ورزشــگاه آزادي با نتيجه 3برصفر به نفع تيم سعودي به پايان 
رسيد. نساجي با کسب 3 امتياز در پايان هفته چهارم از صعود 
به مرحله بعد بازماند. الهلال و نوبهار ازبکســتان با 10 امتياز 

تيم هاي اول و دوم جدول گروهي هستند.

دوش آب همراه با لجن!
دنیاي اقتصاد: شيلي با کسب 5 امتياز از 5 بازي، در رده هشتم 
انتخابي جام جهاني 2026 در قاره آمريکاي جنوبي قرار گرفته و 
پس از تســاوي بدون گل مقابل پاراگوئه، ادواردو بريتزو از هدايت 
شيليايي ها کناره گيري کرد. وضعيت بد تدارکات اين تيم، صداي 
الکسيس سانچز مهاجم اينتر را درآورده و او به انتقاد از فدراسيون 
فوتبال کشورش پرداخت: »در حال انجام تمرينات کششي بودم که 
ديدم از دوش به جاي آب، لجن مي آيد! با خودم گفتم اين تيم ملي 
است يا يک تيم دسته سومي؟ ما در حال حاضر سه دوش داريم که 
فقط يکي از آنها کار مي کند. براي دوش گرفتن بايد صبر کنيم کار 
نفر قبلي تمام شود. يک تيم نمي تواند با چنين شرايطي کار کند.« 

چلسي عجله ندارد
دنیاي اقتصاد: چلــي عجله اي براي بازگشــت کريســتوفر 
انکونکو به ترکيب مائوريســيو پوچتينو ندارد. مهاجم فرانسوي به 
تمرينات چلي اضافه شده و تمايل دارد با حضور در ديدار هفته 
آينده مقابل نيوکاسل آمادگي بدني خود را اثبات کند. با اين حال 
در استمفوردبريج ماه دســامبر به عنوان تاريخ بازگشت انکونکو 
تعيين شده و آنها ترجيح مي دهند در هفته اي که چلي به مصاف 
برايتون، منچستريونايتد و نيوکاسل خواهد رفت، اين بازيکن براي 
کمک به تيم پوچتينو اضافه شود. انکونکو در آستانه شروع فصل 
جديد ليگ برتر در بازي دوســتانه مقابل دورتموند مصدوم شد و 

تا به امروز فرصت انجام بازي رسمي براي آبي ها را نداشته است.

دو غايب بزرگ يورو
دنیاي اقتصاد: تيم ملي نروژ در جايگاه ســوم گروه A مقدماتي 
يورو 2024 قرار دارد و بــا توجه به فاصله 6 امتيازي با تيم دوم اين 
گروه يعني اسکاتلند، آنها هيچ شاني براي صعود به يورو 2024 
در فاصله يک بازي مانده به پايان بازي هاي اين گروه ندارند. تنها 
اميد ارلينگ هالند، مارتين اودگارد و بقیه بازيکنان نروژ، رسيدن به 
مرحله پــلي آف يورو 2024 بود تــا بتوانند آخرين شــانس خود را 
 I امتحان کنند که با توجه به پيروزي روماني برابر اسرائيل در گروه

اين رقابت ها، نروژ حتي نمي تواند به پلي آف راه پيدا کند. 

دليل عدم حضور در عربستان
دنیاي اقتصاد: قرارداد دخيا با منچســتريونايتد در پايان فصل 
گذشته به اتمام رسيد و او از آن زمان تا به حال هنوز قرارداد جديدي 
را با باشگاهي به امضا نرسانده و به  صورت انفرادي مشغول تمرين 
است. روزنامه سان خبر داد که گويا باشگاه النصر حاضر بود اين 
دروازه بان اسپانيايي را با دستمزد هفتگي 620 هزار يورو به خدمت 
بگيرند که حتي از مبلغ دريافتي او در منچستريونايتد هم بيشتر 
بود. با اين حــال، مخالفت همسر دخيا با زندگي در عربســتان و 
نارضايتي او از اين شرايط باعث شد که اين بازيکن فرصت همبازي 

شدن دوباره با کريستيانو رونالدو را از دست بدهد.

آگهی نوبت اول 
فروش ۳ دستگاه اتومبیل

اتـاق بازرگانـى آبـادانقصددارد3دسـتگاهاتومبیلسـواری(کیـااپتیما،
کیـاسـورنتو،سـمند)خـودراازطریـقانجـاممزایـدهبهفروشبرسـاند.

متقاضیـانمـیتواننـدبـهمنظـورکسـباطلاعـاتلازم(مشـاهدهاتومبیلها
واسـتعلامازکـموکیفیـتاوراقمزایده)بـهواحـدامـوراداریایـناتـاقبـه
نشـانیآبـادانخیابـانطالقانـیحـدفاصلچهـارراهامیرکبیروخیابانحافظ
سـاختماناتـاقبازرگانـیآبـادانکـدپسـتی6316887491مراجعهنمایند.
زمـانمراجعـهوپاسـخگوییازتاریـخ6آذر1402الـی20آذر1402در

سـاعاتاداریروزهـایکاریصـورتخواهـدپذیرفـت.
درمقابـلفـروش،وجـهآننقـدادریافـتوهرگونـههزینـهحـراج،مالیـات،

عـوارضوهزینـهآگهـیروزنامـهبـهعهـدهخریدارمیباشـد.
اتاقدرردیاقبولیکیاکلیهپیشنهاداتمختاراست.

اتاق بازرگانى صنايع، معادن و کشاورزى آبادان

شرکت پتروشیمى بوعلى سینا 
(سهامى عام)

KBS-0243004 وKBS-0243003درخواستهایخریدشمارهHANDOLشرکت پتروشيمى بوعلى سينادرنظرداردتامینقطعاتیدکیپمپهای
مجتمـعخـودراواقـعدرماهشـهر،منطقـهویـژهاقتصـادیپتروشـیمیبنـدرامـامخمینـیسـایت4ازطریـقمناقصـهعمومـیدومرحلـهایبهاشـخاصتوانمند

وواجـدشـرایطدرایـنزمینـهواگـذارنماید.
1-مهلتدریافتاسنادمناقصه،دهروزپسازانتشارنوبتدومآگهیودرجاسنادبهنشانیمندرجدربند5

2-آخرینمهلتتسلیمپاکتهایمناقصه(الف،ب،ج)دهروزپسازخاتمهمهلتدریافتاسنادمناقصهبهنشانیمندرجدربند5
3-مبلـغتضمیـنشـرکتدرمناقصـه:9,466,309,712(نـهمیلیـاردوچهارصـدوشـصتوشـشمیلیـونوسـیصدونـههـزاروهفتصـدودوازده)ریـال

بهصورتضمانتنامهبانکیمعتبریاسپردهنقدیدروجهشرکتپتروشیمیبوعلیسینامیباشد.
4-زمانگشایشپاکتهایمناقصه:زمانگشایشیکهفتهبعدازارزیابیپیشنهادهامیباشد.

5-متقاضیانبرایکسـباطلاعاتبیشـترودریافتاسـنادمناقصهبعدازانتشـارآگهینوبتدومبهنشـانیسـایتاینترنتیشـرکتپتروشـیمیبوعلیسـینا
بـهنشـانیWWW.BSPC.IRمراجعـهنماینـد.

روابط عمومى شرکت پتروشيمى بوعلى سينا

مناقصه عمومی

آگهى مناقصه شماره ب - 41 - 1402

مناقصه گذار: صنایع شهید چمران 
قطعـه  ماشـینکاری  خدمـات  خریـد  دارد  نظـر  در  چمـران  شـهید  صنایـع  موضـوع: 

برسـاند. انجـام  بـه  شـرایط  واجـد  کننـدگان  تامیـن  از  را  ذیـل  شـرح  بـه 

مهلت تحویل اسناد مناقصه: طی دو هفته از انتشار آگهی.
اوقات تحویل اسناد مناقصه: روزهای شنبه الی چهارشنبه از ساعت ۸ الی ۱۶ 

صـورت  بـه  و  پیشـنهادی  قیمـت   ٪  ۵ معـادل  مناقصـه  در  شـرکت  تضمیـن 

ضمانت نامه بانکی، چک تضمین شده بانکی و یا واریز نقدی.

هزینه آگهی به عهده برنده/برندگان مناقصه می باشد.

کننـدگان  شـرکت  جهـت  فعالیـت  حـوزه  بـا  مرتبـط  سـمتای  گواهینامـه  داشـتن 

اسـت. الزامـی  مناقصـه  در 

مناقصه گذار در رد یا قبول تمام و یا هر یک از پیشنهادها مختار می باشد.

مشخصات دقیق تکمیلی طبق اسنادتحویلی می باشد.

 ۰۹۱۲۵۰۴۲۹۵۶ موبایـل  ۷۷۰۰۶۴۲۰ و   تلفـن  شـماره  بـا  بیشـتر  اطلاعـات  کسـب  جهـت 

فرماییـد.  حاصـل  تمـاس 

تعدادکد قطعهردیف
1000 عدد115-00-02

آگهى مناقصه شماره ب - 39 - 1402

مناقصه گذار: صنایع شهید چمران 
جـدول  شـرح  بـه  مجموعـه  خریـد  دارد  نظـر  در  چمـران  شـهید  صنایـع  موضـوع: 

برسـاند. انجـام  بـه  شـرایط  واجـد  کننـدگان  تامیـن  طریـق  از  را  ذیـل 

مهلت تحویل اسناد مناقصه: طی دو هفته از انتشار آگهی.
اوقات تحویل اسناد مناقصه: روزهای شنبه الی چهارشنبه از ساعت ۸ الی ۱۶ 

صـورت  بـه  و  پیشـنهادی  قیمـت   ٪  ۵ معـادل  مناقصـه  در  شـرکت  تضمیـن 

ضمانت نامه بانکی، چک تضمین شده بانکی و یا واریز نقدی.

هزینه آگهی به عهده برنده/برندگان مناقصه می باشد.

کننـدگان  شـرکت  جهـت  فعالیـت  حـوزه  بـا  مرتبـط  سـمتای  گواهینامـه  داشـتن 

اسـت. الزامـی  مناقصـه  در 

مناقصه گذار در رد یا قبول تمام و یا هر یک از پیشنهادها مختار می باشد.

مشخصات دقیق تکمیلی طبق اسناد تحویلی می باشد.

 ۰۹۱۲۵۰۴۲۹۵۶ موبایـل  ۷۷۰۰۶۴۲۰ و   تلفـن  شـماره  بـا  بیشـتر  اطلاعـات  کسـب  جهـت 

فرماییـد. حاصـل  تمـاس 

تعدادکد قطعهردیف
1Cb-07500 عدد

آگهى مناقصه شماره ب - 40 - 1402

مناقصه گذار: صنایع شهید چمران 
از  را  برنجـی  بـوش  مـدل   ۲ خریـد  دارد  نظـر  در  چمـران  شـهید  صنایـع  موضـوع: 

تامین کنندگان واجد شرایط تامین نماید.

مهلت تحویل اسناد مناقصه: طی دو هفته از انتشار آگهی.
اوقات تحویل اسناد مناقصه: روزهای شنبه الی چهارشنبه از ساعت ۸ الی ۱۶ 

نامـه  ضمانـت  صـورت  بـه  و  پیشـنهادی  قیمـت   ٪  ۵ معـادل  مناقصـه  در  شـرکت  تضمیـن 

نقـدی. واریـز  یـا  و  بانکـی  شـده  تضمیـن  چـک  بانکـی، 

هزینه آگهی به عهده برنده/برندگان مناقصه می باشد.

مناقصـه  در  کننـدگان  شـرکت  جهـت  فعالیـت  حـوزه  بـا  مرتبـط  سـمتای  گواهینامـه  داشـتن 

اسـت. الزامـی 

مناقصه گذار در رد یا قبول تمام و یا هر یک از پیشنهادها مختار می باشد.

مشخصات دقیق تکمیلی طبق اسناد تحویلی می باشد.

 ۰۹۱۲۵۰۴۲۹۵۶ موبایـل  ۷۷۰۰۶۴۲۰ و   تلفـن  شـماره  بـا  بیشـتر  اطلاعـات  کسـب  جهـت 

فرماییـد.  حاصـل  تمـاس 

تعدادکد قطعهردیف
1000 عدد04-256     1
2000 عدد204-131

شرکت پالایش نفت تبریز 
(سهامى عام)

آگهى مناقصه عمومى
RZS-00411809  :شماره تقاضا

موضوع آگهى: تأمین کالاى
شرح کالامقدارواحدآیتم

01NO10

PARTS FOR “ANDERSON GREENWOOD” SAFETY
RELIEF VALVE

STYLE 25316L46/S1, SIZE 4L6
FLANGED INLEY 1500 OUTLET 300 RF. SET

PRESSURE 185 KG/CM2 G, BODY MAT. 216 WCB SER. 
NO. M06313, TRIM SS 316, TEMP. 259 DEG C MAIN 

VALVE REPAIR KIT
صرفاً قطعات اورجینال برند ANDERSON GREENWOOD با ارائه گواهینامه مورد تأیید 

خواهد بود.

آخریـنمهلـتاعـلامآمادگـیوارسـالرزومـهپایـانوقـتاداریروزپنجشـنبهمـورخ
1402/09/09میباشـد.برایکسـباطلاعاتبیشـترومبلغتضمینشـرکتدرمناقصه
بـهسـایتشـرکتwww.tzorc.irبخـشتأمینکننـدگان-فراخوانهـامراجعـهنمایید.

روابط عمومى و امور بين الملل شرکت پالايش نفت تبريز

آگهی دعوت به مجمع عمومی عادی به طور فوق العاده
شرکت زیباوش پیام (سهامی خاص) 

به شماره ثبت ۴۰۷۸۶۲ و شناسه ملی ۱۰۳۲۰۵۸۴۵۸۷
بدینوسـیلهازکلیـهصاحبـانمحتـرمسـهامشـرکتویـانماینـدگانقانونـی
آنـاندعـوتبهعمـلمیآیـدتـادرجلسـهمجمـععمومـیعـادیبهطـور
فوقالعادهصاحبانسـهامشـرکتکهازسـاعت10صبحروزیکشـنبهمورخ
1402/09/12درمحلقانونیشـرکتتشـکیلمیگرددحضوربههمرسـانند.

دستور جلسه:
1-تصویبترازنامهوحسابسودوزیاندورهمالیمنتهیبه1401/12/29

2-تعیینحسابرسوبازرسقانونیشرکت
3-تعییناعضایهیأتمدیره

4-تعیینروزنامهکثیرالانتشارجهتدرجآگهیهایشرکت
5-رسـیدگیبـههـرموضـوعدیگـریکـهدرصلاحیـتمجمـععمومـیعادی

بهطـورفوقالعـادهباشـد.
هيأت مديره شرکت زيباوش پيام (سهامى خاص)

شـرکت صنعـت فـولاد شـادگاندرنظـرداردازطریـقفراخـوانعمومـیارزیابـیکیفـینسـبتبـهشناسـاییشـرکتهایدارایرزومـهکاریمناسـببهمنظور
«پـروژه احـداث جنـگل و شـبکه آبيـارى و زهکشـى فضـاى سـبز شـرکت صنعت فولاد شـادگان قطعه C (بـه روش EPC)»طبـقشـرحکارتدوین

شـدهازطریـقمناقصـهعمومـیاقـدامنماید.
بنابرایـنازکلیـهشـرکتهایواجـدشـرایطودارایسـوابقکاریمفیـدومرتبـطبـاموضـوعمناقصـهودارایتوانایـیلازمجهـتانجـامموضـوعمناقصـهوارائـه
ضمانتنامـهبانکـیمعتبـرکـهمایـلبـهشـرکتدرایـنارزیابـیهسـتند،دعـوتمیگـرددپـسازتاریـخنشـرآگهـیدومبـامراجعـهبهسـایتاینترنتیاینشـرکت
بـهنشـانیhttps://ssico.irودریافـتاسـنادمربـوطبـهارزیابـیکیفـیپـروژهاحـداثجنـگلوشـبکهآبیـاریوزهکشـیفضـایسـبزشـرکتصنعـتفـولاد
شـادگانقطعـهC(بـهروشEPC)،پـسازمطالعـهوتکمیـلآن،حداکثـرتـاتاریـخ1402/09/12نسـبتبـهارسـالاسـنادمذکـور(صرفـاًدفترچـهاسـنادارزیابـی

کیفـیبههمـراهCDکلاسـهبنـدیشـدهمسـتندات)بهصـورتحضـوریویـاازطریـقپسـتپیشـتازاقـدامنماینـد.
بدیهـیاسـتشـرکتصنعـتفـولادشـادگانپـسازبررسـیاسـنادومـداركواصلـهواطلاعـاتمنـدرجدرفرمهـایارزیابـیدرچارچـوبضوابـطومقرراتنسـبت
بـهارزیابـیکیفـیشـرکتکننـدگاناقـداموازشـرکتهایواجـدشـرایطجهـتدریافـتاسـنادمناقصـهازطریـقارسـالدعـوتنامـه،دعوتبهعمـلخواهدآورد.

مبلغ ضمانت نامه شرکت در موضوع مناقصهشماره مناقصهردیف
مناقصه(ریال)  

حداقل امتیاز کیفى جهت دعوت 
به مناقصه
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«سال  مهار تورم و رشد تولید»
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دنیاي اقتصاد: از جمله اخبار جالب توجه فوتبال اروپا، پيروزي خيره   کننده 
و حيرت انگيز فرانسه با 14 گل در برابر جبل   الطارق بود. اين بازي در چارچوب 
مسابقات انتخابي يورو 2024 برگزار شد و فرانسه پوست رقيب ضعيفش را 
کند. کیليان امباپه در اين ديدار هت   تريک کرد و زائر امري 17 ساله با گشودن 
دروازه جبل   الطارق به جوان   ترين گلزن تاريخ تيم ملي فرانســه تبدیل شد. 
امباپه که انصافا فوتباليست بسيار خوبي هم هست، با اين هت   تريک تعداد 
گل   هاي زده   اش براي فرانسه را به عدد 46 رساند. آنچه اين داستان را براي 
ما جالب مي   کند، اتفاقا همين ضعف مفرط تيمي مثل جبل   الطارق است؛ 
کشوري با فقط 32 هزار نفر جمعيت که اصلا همين که تيم ملي فوتبال دارد، 
خودش به شعبده   بازي شباهت دارد! با اين حال جبل   الطارق و امثال آن در 
تمام مسابقات رسمي شرکت مي   کنند و ســتارگان بزرگ دنيا اين فرصت را 

دارند که با گشودن دروازه آنها، رکوردهاي خود را بهبود ببخشند.
براي سال هاي طولاني، رکورد بيشترين گل زده در رده ملي در اختيار 
علي دايي ايراني بود، اما خيلي از عامه مردم و حتي برخي کارشناسان و 
منتقدان عقيده داشتند اين رکورد واجد ارزش خاصي نيست. چرا؟ چون 
دايي همه گل   هايش را به مالديو و گوام زده است! اولا که اين فرضيه هرگز 
صحيح نبود و بررسي گل   هاي زده دايي نشــان مي دهد بيش از نيمي از 
گل   هاي او برابر رقباي مهم آسيايي به ثمر رسيده است. هنوز 4 گلي که 
شهريار وارد دروازه کره   جنوبي کرد را از ياد نبرده   ايم و همين طور مي   دانيم 
که او گل   هاي زيادي به امثال ژاپن، عربستان، عراق، بحرين، کويت، قطر 
و ... زده اســت. به   طور دقيق   تر اگر قرار باشــد گل   هاي شهريار به رقباي 
ضعيف   تر را محاســبه کنيم، به عدد 34 گل از 109 گل مي   رسيم. دايي 

8گل به مالديو، 10گل به سريلانکا و نپــال )هر کدام 5گل(، 12گل به 
تايوان، لائوس، گوام )هر کدام 4گل(، 3گل به تاجيکستان و يک گل به 

قرقيزستان زده است. به اين ترتيب دايي 31درصد گل   هايش را مقابل 
رقباي گمنام و سطح پايين به ثمر رسانده، درحالي   که اين نسبت براي 

کريس رونالدو که هم   اکنون رکورددار گل   هاي زده در مسابقات ملي 
است به چيزي حدود 40 درصد مي   رسد. 

اگر آســيا مالديو و گوام و سريلانکا دارد، در اروپا هم انبوهي 
از تيم   هاي ضعيــف وجود دارند که ســتاره هاي فوتبال مثل 

نقل   ونبات به آنها گل مي   زنند و آمارشان را بهبود مي   بخشند. 
از جمله اين تيم   ها، غير از جبل   الطارق که شنبه   شب هر 

شش   ونيم دقيقه يک گل از فرانسه خورد، مي توان به امثال 
ليتواني، لتوني، ارمنســتان، آندورا، جزاير فارو، استوني، 
لوکزامبورگ، قبرس، قزاقســتان و ... اشــاره کرد. امثال 
رونالدو و امباپه و هالند فرصت گلزني به چنين تيم   هايي 
را دارند و هيچ   کس هــم دستاوردهاي   شــان را تحقير 
نمي   کند، اما خيلي   ها در ايران سال ها به جاي حمايت 
از علي دايي و افتخار به رکورد طلايي او، توي سر مال 
زدند و گفتند ضعيف   کشي کرده است. ضعيف   کش، 

ستاره هاي ده ها ميليون دلاري اروپا هستند که اتفاقا از 
سوي بازيکنان بهتري هم تغذيه مي شوند، اما حتي تا زدن گل   هاي ششم و 
هفتم و دهم به رقبايي مثل جبل   الطارق هم کوتاه نمي   آيند و بعد از گلزني 

نصف استاديوم را مي   دوند!

ما به علي دايي ظلم کرديم
حالا فهميديد اروپا هم مالديو دارد؟

دنیاي اقتصاد: تيم مــلي فردا مهيــاي بازي حســاس برابر 
ازبکســتان در مقدماتي جام جهاني 2026 مي شــود و بايد با 
تمام قوا به مصاف حريف برود. هرچند هميشه و در همه دوره ها 
فراخواندن برخــي بازيکنان و عدم دعــوت از عده اي 
ديگر باعث ايجاد حواشي در اردوهاي تيم هاي ملي 
شده که بايد پيش از هر چيز با سليقه سرمربي آن را 
توجيه کرد. فهرست فعلي تيم ملي پس از خط 
زدن چند جوان و جا گذاشــتن آنها در تهران 
را فراموش کنيــد تا درباره يــک مهره خاص 
صحبت کنيــم. کي که فصل قبل ســتاره 
استقلال بود و امسال ستاره فرهاد مجيدي، اما 
انگار قرار نيست طعم ملي پوش شدن را بچشد. 
بازهم با تکرار لزوم احترام به ســليقه سرمربي 
تيم ملي، يادآور مي شويم که قرار نيست بابت 

عدم دعوت از برخي بازيکنان يا بيرون نشســتن بعضي ديگر به 
امير قلعه نويي افترا وارد شود، چرا که نتايج خود در آينده درستي 
تصميمات را نشان مي دهند. اکنون به بهانه درخشش مهدي 
قائدي در فوتبال امارات که شــنبه شــب با گلزني وي الاتحاد 
کلبا توانســت 2بريک از سد شــارجه عبور کند و به نيمه نهايي 
برسد، صحبت مي کنيم. تيم ملي اکنون بازيکنان آماده اي را در 
ترکيب دارد، اما نه به آن صورت که به هيچ عنوان به قائدي حتي 
فرصت عرض اندام در تمرينات هم نرسد. درست است که برخي 
تصميمات حرفه اي اين ستاره بوشهري باعث شد تا او نتواند تمام 
پتانسيل عظيمي که از آن بهره مي برد را نشان دهد، اما فراموش 
نکنيد که حداقل با احتساب آمار، قائدي فصل گذشته بهترين 
بازيکن ليگ برتر بود. او امسال هم برخلاف فصل اول حضورش 
در فوتبال امارات، روزهاي خــوبي را مي گذراند و به جز نمايش 
دلپذير اخيرش، در ليگ هم در 7 مسابقه آمار 4 گل و يک پاس 

گل را در تيم نه چندان آماده مجيدي به جا گذاشته است. پس 
آيا حق اين بازيکن نيست که حداقل در دو اردوي متوالي حضور 
پيدا کند تا خودش را به کادرفني پرتعداد تيم ملي تحميل کند؟ 
يعني قائدي از کريم انصاري فرد که در آستانه 34 سالگی تنها 
يک گل در ليگ قبرس به ثمر رســانده هم ضعيف تر اســت؟ يا 
زماني که عليرضا جهانبخش به دليل مصدوميــت از اردو کنار 
مي رود هم وقت آن نيست که شماره 10 سابق استقلال حتي به 
عنوان نفر تمريني اضافه شود؟ برخي شايعات مي گويند که دليل 
اصلي بيرون ماندن قائدي، بــازي کردن زيرنظر فرهاد مجيدي 
است. درواقع اين وينگر تکنيکي جزئي از تيم امير قلعه نويي در 
رقابت هاي کافا بود که قهرماني را به دست آورد و حتي به ميدان 
هم فرستاده شــد. اما دقيقا يک ماه پس از اين اتفاق که قائدي 
تصميم گرفت تا شاگرد يکي از دشمنان قديمي ژنرال - که کينه 
طرفين هم شــهره خاص و عام است - شــود، ديگر رنگ پيراهن 
تيم ملي را نديد. ما اين فرضيــه را تاييد نمي کنيم، اما  اي کاش 
اميرخان طوري تصميم نگيرد که اين شــايعه بعــدا به حقيقت 

بپيوندد و دودش به چشم تيم ملي برود. 

                              غیبت عجیب 
ان شاءالله که کينه اي در کار نيست!یکي از لژیونرهاي آماده
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عکس روز 

دنیای اقتصاد: پیکر اســتاد محمدعلی اســامی ندوشن، 
چهره مطرح فرهنگ و ادب ایران که ســال گذشته در کانادا 
از دنیا رفت، صبح دیروز به فرودگاه امام خمینی رسید و مورد 
استقبال قرار گرفت. هواپیمای حامل پیکر اسامی ندوشن 
با ساعتی تاخیر به تهران رسید و تابوت او پس از طی مراحل 
گمرکی و بدرقه و تشــییع روی دوش حــاضران، با آمبولانس 
راهی بهشت زهرا شد تا پیکرش پس از انجام مراحل قانونی 
در تهران تشــییع شــود. روی تابوت نامش نقش بسته بود، 

امضایش و عنوان »فرزند ایران«.
در مراسم استقبال از محمدعلی اسامی ندوشن، عاوه بر 

نمایندگان  خانواده او و محمدجواد حق شناس به عنوان وکیل 
خانواده، محمود شالویی رئیس انجمن آثار و مفاخر فرهنگی، 
نیکنام حسینی پور فعال فرهنگی و نمایندگانی از سوی مردم 

یزد، ندوشن و نیشابور نیز حضور داشتند.
محمدعلی اسامی ندوشن، شــاعر، نویسنده، پژوهشگر 
و مترجم، چند ســال پیش برای دیدار با فرزندانش به کانادا 
رفت امــا  به خاطر عوارض کهولت ســن و ابتا بــه کرونا آنجا 
ماندگار شد و در نهایت پنجم اردیبهشت سال گذشته چشم 
از دنیا فروبست. خانواده پیکرش را همان جا به امانت به خاک 
سپردند تا در فرصت مناســب، طبق وصیت خودش به ایران 

برگردد و در نیشــابور در جوار آرامگاه عطار و خیام آرام گیرد؛ 
هرچند زادگاهش یزد بود و از ندوشن برخاسته بود. حالا البته 
قرار است هم با ندوشن و یزد وداع کند، هم با خانه پدری که 
آن را وقف کرده و دبیرستان محل تحصیلش، هم با تهران که 
سال ها در آن زندگی و کار کرد، از دانشگاه تهران تا موسسه 
اطاعات. قرار اســت فردا سه شــنبه ســاعت ٨ صبح، پیکر 
اسامی ندوشن از محل دانشکده ادبیات تا دانشکده حقوق 
تشییع شود. ســپس برای اقامه نماز و سخنرانی چهره های 
فرهنگی به موسسه اطاعات انتقال داده خواهد شد. مراسم 

خاکسپاری نیز در نیشابور برگزار می شود.

بازگشت »فرزند ایران« به وطن 

کارشناسان از عوامل تاثیرگذار بر کمیت و کیفیت تئاتر می گویند

تب تئاتر در دماسنج گیشه
دنیای اقتصاد: فروش چند میلیــارد تومانی 
برخــی نمایش هــا در هفته هــای اخیــر از 
رونق دوباره این هــنر و ظهور نســلی جدید از 
مخاطبان حکایت دارد؛ رونــدی که با احداث 
تماشــاخانه های خصوصی از یــک دهه پیش 
آغاز شــده و اکنون دامنه آن با رقابت بیشــتر و 
اجراهای متنوع به سالن های دولتی نیز کشیده 
شده است. عاوه بر افزایش تعداد تئاترها، تنوع 
بیشــتر در موضوعات و ســبک های نمایشی، 
بازنمایــی فعالیت هــای تئاتــری و اجراهــای 
مختلف از طریق رسانه ها و شبکه های اجتماعی 
و افزایش آگاهی عمومــی و فرهنگ هنری در 
قشر متوسط جامعه و همچنین جذب بازیگران 
مطرح ســینما به صحنه های نمایش را باید از 

عوامل مهم این شکوفایی دانست. 
بااین حال برخی هنــوز در ارزشــمند بودن 
افزایش مخاطب تردید دارند و بر این باورند گاه 
این افزایش کمی به کاهش کیفی می انجامد. 
اما در این زمینه فرشــید ابراهیمیان، نویسنده 
و بازیگــر پیشکســوت تئاتــر، معتقد اســت: 
»فروش زیاد بلیت، باعث به ابتذال کشیدن اثر 
نمی شود. در ضمن کســی پولی بابت ابتذال 
نمی دهد، بلکه پول را بابت چیزی می پردازد که 

از جنبه های معرفتی برخوردار باشد.«
 نصرالله قادری، عضــو کانون ملی منتقدان 
تئاتــر، درباره اهمیــت مخاطب و تفــاوت بین 
انواع نمایش هــا تاکید می کنــد: »از منظر من 
مخاطب در سالن تئاتر دو شــکل دارد. ما یک 
مخاطب منفعل و کمّــی و یک مخاطب فعال و 
کیفی داریم. تئاتر تنها هنری است که منهای 
مخاطب، نــام هنر را بــه آن نمی دهیــم. تئاتر 
تنها هنری اســت که مخاطــب در آن می تواند 
در اجرا تاثیــر بگــذارد؛ یعنی اجرا را یــا ویران 
کند یــا موفق تر پیش بــرد. برخــاف دنیای 
سینماست که مخاطب با فیلم نمی تواند هیچ 
کاری کند. اما نوع نفس کشــیدن مخاطب در 
ســالن تئاتر، نگاه کردن به سالن و حرکتش بر 
حرکت بازیگر تاثیر می گــذارد. در دنیای تئاتر 
تاثیر مخاطب و هنرمند، یک تاثیر مغناطیسی 
یا فیزیکی یا بیرونی است که قابل رویت است 
و تاثیر دیگر متافیزیکی اســت که شما در روح 
مخاطب تاثیر می گذارید و او در روح شما تاثیر 
 می گذارد. این در ماهیت صورت می گیرد، نه در 

شکل یا بیرون.«

مخاطب به چه قیمتی؟ �
 اما چگونه می تــوان با حفــظ کیفیت تعداد 
مخاطبان را نیز افزایش داد؟ ســوالی ساده که 
پاسخ به آن چندان ساده نیست. چیستا یثربی، 
دیگر عضو کانون ملی منتقدان تئاتر، بر این باور 
است که برای رسیدن به کیفیت توامان با کمیت 
مخاطب راهکارهای زیادی وجود دارد. او بر این 
باور است: اول از همه اینکه آثار خیلی بهتر را به 
روی صحنه بریم تا عاوه بر داشــن لایه های 
پنهان، مخاطب عام را نیز جذب خود کنند؛ البته 
کارها نباید به گونه ای باشــند که مخاطب عام 
فکر کند که به علت روشنفکری آثار، نمی تواند 
با آنها ارتباط برقرار کند و احســاس کم شعوری 
کند. در ضمن کارها باید مانند کارهای جهانی 
در زیربافت، متفکران و در روبافت، تماشاگر عام 
را به خود جذب کنند. از دیگــر راهکارها اینکه 
ما هفته های مختلف تئاتری داشته باشیم تا به 
بهانه های مختلف، مــردم را جذب تئاتر کنیم. 
صداوسیما هم نقش بســیار مهمی در این امر 
دارد و تنها به یک بیلبــورد نمی توان اکتفا کرد.  
دکتر محمد حســین ناصربخت، از دیگر اهالی 
تئاتر، نیز بر این اعتقاد اســت کــه برای جذب 
مخاطب به تئاتر ابتدا بایــد پایگاه های اجرای 
نمایشی را گسترش داد. او می گوید: امکانات 
فعلی تئاتر کشــور مربوط به ده ها ســال پیش 
اســت، یعنی دورانی که جمعیت کشور نصف 
جمعیت حاضر بود. در این سال ها نیز سالن ها 
و فضای تئاتری مناســبی ســاخته شــده اند. 
ضمنا تئاتر را باید به مدارس برد و تماشاگر آن را 
بدین گونه تربیت کرد. اما این اقدامات لازم برای 

جذب مخاطب تنها هنگامی موثر خواهد بود که 
امکان اجرای انواع نمایش ها نیز به وجود آید و 
بدین ترتیب یک مدیر تئاتری بتواند برنامه های 
سالن خود را با توجه به خواست های گوناگون 
مخاطبان طراحی کند، یعنی جــا برای عرضه 
هرگونه نظر و عملی در عرصه تئاتر فراهم باشد. 

ضرورت فرهنگ سازی �
بدیهی اســت هر قدر هم نمایش های فاخر 
در سالن های مناسب اجرا شوند اما مخاطبان 
برای دیدن آنها اشتیاقی نداشته باشند،  کاری 
از پیش نخواهد رفت. افشین خورشید باختری، 
بازیگر و منتقد تئاتر، نقش آموزش در این زمینه 
را بســیار مهم می داند و می گویــد: »تئاتر باید 
تبدیل به نیاز شــود. تاکنون که این طور نشده 
و مردم زمانی را صرف تئاتــر نمی کنند و کمتر 
کاری در جهت گسترش تئاتر کشور انجام نشده 
است. باید در ابتدا فرهنگ تئاتر نشر پیدا کند 
و بعد کارها متنوع تر شوند تا هرکس متناسب با 
سلیقه خود از کارها دیدن کند. هر تئاتری که 
انجام می شود باید عناصر آن در جای خودش 
قرار گیرد.« اما حسن پارســایی، منتقد تئاتر، 
بر جنبه های اقتصادی این هنر تاکید دارد. او 
می گوید: »بودجه و اقتصاد عامل اصلی رونق 
تئاتر اســت و در صورت فقدان آن امکان کاری 
نداریم. این قضیه مســتقیما با گیشــه ارتباط 
پیدا می کند که جنبه کمی در آن مطرح است. 
از نظر کیفی بســته به هنرمند است و مقداری 
از آن به گیشــه بر می گردد. گاهــی اوقات این 
موضوع کمی و کیفی هم زمان می شــود و این 

در صورتی اســت که ما در جامعه ای با فرهنگ 
زندگی می کنیم و مردم تئاتر را می شناســند. 
در نتیجه هنرمند نمی تواند هنر غیرراســتینی 
را به مردم ارائه دهد. گاهی اوقات هم موضوع 
کمی و کیفی از هم جداست، مانند اینکه ما در 
جامعه ای زندگی کنیم که مردم زیاد بافرهنگ 
نباشــند که در این صورت به کارهای بازاری و 
مدرسه ای رو می آورند. علل بیرونی مساله کمی 
و کیفی در جامعه اســت که تا چه حد به لحاظ 
سیاســی، فرهنگی و اجتماعی ارتقا پیدا کرده 
اســت و گرنه صرفا گیشــه نمی تواند به لحاظ 
کیفی تضمین محسوب شود اما به لحاظ کمی 

جوابگوست.

پرفروش های گیشه �
با وجود معیارهایــی که کارشناســان درباره 
ویژگی های نمایش مطلوب عنوان می کنند اما 
سرانجام سخن نهایی با مردم است؛ کسانی که 
مقابل صحنه و بازیگران می نشینند و با معرفی 
آثار بــه دیگران سرنوشــت هــنری و اقتصادی 
یک تئاتر را رقم می زنند. در روزهای گذشــته، 
استقبال از برخی نمایش ها و تعداد مخاطبان 
نشان از موفقیت چند نمایش جدید دارد که در 
ادامه به برخی از آنها اشــاره می کنیم. نمایش 
»پدر« به کارگردانی آروند دشــت آرای که از روز 
۱۷ مهرماه در تالار اصلی تئاتر شــهر آغاز شد، 
با مجموع ۳۵ اجرا و میزبانی از ۱۵هزار و ۱۱۴ 
مخاطــب، فــروش ۲میلیــارد و ۴۶۸میلیونی 
را تجربــه کــرد. نمایــش »آواز عاشــقانه دختر 
دیوانه« از همین کارگــردان نیز که اجرای خود 
را از هفتــم آبان مــاه در تالار اصلی تئاتر شــهر 
 شروع کرد، با مجمــوع ۱۸اجرا و جذب ۷هزار و 
۸۳۲ تماشــاگر، توانســت بــه فــروش معادل 
یک میلیارد و ۶۳۴میلیــون و ۴۱۵ هزار تومان 
دســت پیدا کند. از دیگر نمایش های پرفروش 
این روزهــا که اگرچــه هنوز فــروش میلیاردی 
پیــدا نکــرده، ولــی از نظــر گیشــه وضعیــت 
امیدوار کننده ای دارد، می توان به نمایش »این 
دنیا یه کنسرت به من بدهــکاره« به کارگردانی 
سهند خیرآبادی اشــاره کرد که از ۹ آبان ماه در 
 تالار کار خود را آغاز کــرده و تا کنون با مجموع 
۱۶ اجرا و جذب ۲هزار و ۶۵ تماشاگر، توانسته 
بــه فــروش معــادل ۳۱۷میلیــون و ۵۹۲هزار 

تومانی دست پیدا کند.

چهره ها

اکران

رویداد

موسیقی

حاشیه

کوتاه از فرهنگ وهنر

خاطره تاج از سلطان آواز

دنیای اقتصاد: وحید تاج، در برنامه »شــبی با موســیقی« به 
بیان یک خاطره از محمدرضا شجریان پرداخت و درباره یکی از 
بزرگ ترین ریسک های زندگی اش، یعنی خواندن آواز ابوعطای 

قمرالملوک وزیری مقابل شجریان صحبت کرد. 
او گفت: بزرگ ترین ریسک زندگی ام را روز امتحان نزد استاد 
شجریان انجام دادم. ۲۶ســاله بودم و آن روزها چند ماهی بود 
روی آواز ابوعطــای قمرالملوک وزیری تمریــن می کردم. روزی 
که در حضور چهارصد نفر از رقیبان قصد داشــتم مقابل استاد 
شجریان امتحان دهم، در یک لحظه تصمیم گرفتم آواز ابوعطای 
قمرالملوک وزیری را بخوانم. این خواننده موسیقی ایرانی افزود: 
آن لحظه چنان تحت فشــار روحی قرار گرفتم که عضات بدنم 
درد گرفت ولی توانستم آن آواز را با تحریرهای پیچیده اش جلوی 
استاد شجریان بخوانم و خوشبختانه موفق بودم و این کلید ورودم 

به کارگاه استاد شجریان بود که حدود ۱۰ سال ادامه داشت.
این آوازخوان موسیقی ایرانی در پاسخ به سوالی در خصوص 
نقش آواز در کنسرت هایش گفت: آواز رکــن اصلی خوانندگی 
موسیقی ایرانی است. من همواره در کنسرت هایم سعی کرده ام 
بخش قابل توجهــی را به آواز اختصــاص دهم و بــرای آن وقت 

می گذارم و آواز آن را متناسب با حال و هوایم طراحی می کنم.
او افزود: این تصور پیش آمده که مخاطب حوصله آواز ندارد و فقط 
به دنبال شنیدن تصنیف است. چند سال پیش در یک کنسرت 
خارج از کشور فقط تصنیف اجرا کردم. جالب است چند مخاطب 
بعد از برنامه گفتند چرا آواز نخواندید چون آمده بودیم آواز شــما 
را بشنویم. از همانجا تصمیم گرفتم هرگز آواز را در کنسرت هایم 
حذف نکنم. وحید تاج در پاسخ به سوالی در خصوص چگونگی 
ماندگاری یک هنرمند در اذهان مردم گفت: نمی توان فقط به یک 
یا دو مولفه برای رمز و راز ماندگاری هنرمندان در ذهن مردم اشاره 
کرد. راه رفن در مسیر درست موسیقی، مردمداری، فروتنی و به 
قول حافظ »صد نکته غیر حسن« باید در کنار هم جمع شود تا یک 

هنرمند در ذهن ها ماندگار شود.
دومین نشست »شبی با موسیقی« به یادمان زنده یاد استاد لیلی 
افشار اختصاص دارد که روز جمعه ۱۷ آذرماه ساعت ۱۸ در کافه 

کتاب یافا توسط مجله تصویری همنوا برگزار می شود.

 اکران چهار فیلم جدید در »هنر و تجربه«
دنیــای اقتصــاد: چهــار فیلــم ســینمایی جدیــد بــه زودی 
در ســینماهای منتخب گــروه ســینمایی »هنر و تجربــه« اکران 
می شــوند. فیلــم ســینمایی »درب« بــه کارگردانــی هــادی 
محقق و تهیه کنندگــی رضا محقــق از اول آذر، فیلم ســینمایی 
»ســگ کش« به تهیه کنندگــی و کارگردانی حســین نصیری از 
دوم آذر، فیلم ســینمایی »تابســتان برفــی« بــه تهیه کنندگی و 
کارگردانــی ســتایش ساســانی نژاد و فیلــم مســتند »ابرمــرد 
ســینما« به تهیه کنندگی و کارگردانی نادر طریقت از هشتم آذر 
 در ســینماهای منتخب گــروه »هــنر و تجربه« اکران می شــوند.

فیلم سینمایی »درب« به کارگردانی هادی محقق و تهیه کنندگی 
رضا محقق روایتی از یک ماجرای ساده و سلیس است که با ورود یک 
مامور برق به روستا و پیگیری وصل کردن برق برای آن محیط آغاز 
می شود. فیلم »درب« در دهدشت، سوق و مناطق استان کهگیلویه 
و بویراحمد فیلم برداری شده است و هادی محقق و محمد اقبالی 
بازیگران این فیلم هستند. فیلم »درب« تاکنون در جشنواره های 
مختلف داخلی و خارجی و ســینماهای فرانسه به نمایش درآمده 
اســت. اکران این فیلم در گروه ســینمایی »هنر و تجربــه« از اول 
آذر آغاز می شود. فیلم سینمایی »ســگ کش« به تهیه کنندگی و 
کارگردانی حسین نصیری و با حضور بازیگرانی همچون حسین 
عابدینی، رحیم نوروزی، ولایت خوبدل، جعفر خدابنده لو و جال 
محمدلو ساخته شــده اســت. اکران این فیلم از ۸ آذر در »سینما 
انقاب« شــهر اردبیل آغاز می شــود. همچنین مراســم رونمایی 
این فیلم روز پنج شنبه ۲ آذر در شهر اردبیل برگزار می شود. فیلم 
سینمایی »تابستان برفی« به تهیه کنندگی و کارگردانی ستایش 
ساسانی نژاد درباره یک کودک ســندروم  دان است که پدر و مادر 
خود را از دست داده و در حال حاضر با خواهر و شوهرخواهر خود 
زندگی می کند. خواهر و شوهرخواهر کودک به یکباره تصمیم به 
مهاجرت از ایران می گیرند و کودک را به بهزیســتی می ســپارند. 
فرج الله گل سفیدی، روناک پوریادگار، حسین غیابی، فریبا طالبی، 
مژگان رفیعی، یوسف ترابی، ســیدهادی مجیدی، پگاه طبیبی، 
شــهریار حائریان، امید شیروانی، رســول صدری، محمدحنیف 
مداحی و نازنین ذاکر از جمله بازیگران این فیلم هستند. مراسم 
رونمایی فیلم سینمایی »تابستان برفی« روز ۸ آذر در اصفهان برگزار 
می شود و اکران این فیلم نیز از همان روز در سینماهای »ساحل« و 

»سوره« شهر اصفهان آغاز خواهد شد.

 درس گفتار جامی 
با سخنرانی بهرام پروین گنابادی

دنیای اقتصــاد: دهمین نشســت 
از مجموعــه درس گفتارهایــی درباره  
جامی با سخنرانی دکتر بهرام پروین 
گنابــادی برگــزار می شــود. در خر 
برگزاری این نشســت آمده است: در 
میان آثــار جامــی، نفحات الانس به 
عنوان مأخذی دســت  اول و موثق در 
شرح  حــال بــزرگان تصــوف و به ویژه 

سلســله  نقشــبندیه جایگاه خاصی دارد به شــکلی که مأخذ 
عمده  تالیف تذکره های بعدی و کتبِ مرجع اهل تصوف شد. 
این نشســت در روز چهارشــنبه اول آذر ســاعت ۱۶ با عنوان 
»نفحات الانــس و تذکره الاولیاء؛ دو شــیوه در تذکره نویســی 
صوفیان« در مرکز فرهنگی شــهر کتاب واقع در خیابان شهید 
بهشتی، خیابان شــهید احمد قصیر )بخارست(، نبش کوچه  

سوم برگزار می شود و ورود برای عاقه مندان آزاد است.

بازگشت روزبه نعمت اللهی به صحنه کنسرت
دنیــای اقتصــاد: روزبــه 
خواننــده  نعمت اللهــی، 
باسابقه، موســیقی پاپ در 
ایران پس از سه سال دوری 
از صحنه، از برگزاری کنسرت 
جدیــدش در تاریخ ۹ آذر در 

تهران خــر داد. نعمت اللهی دربــاره جزئیات ایــن کنسرت و 
برنامه ریزی های خود نیــز توضیح داد: با گلچینــی از آثار این 
سال ها به دیدار مردم عزیز خواهم رفت و در تاشم شبی ویژه را 
برای مخاطبانم بسازم. کنسرت برای من همیشه نوعی تقسیم 
انرژی با مخاطبانم اســت و ســعی دارم اجرایی متفاوت را روی 
صحنه برم. البته آذر امســال و پس از کنسرت تهران، اجرایی 
ویژه در قونیه و در سالگرد درگذشــت حضرت مولانا در مزارش 
خواهم داشت. پس از چند سال بار دیگر از من دعوت شده که 
در این رویداد و فستیوال به اجرای برنامه بپردازم که قطعا اجرایی 

مهم برای من است. 
وی مدتی پیش کنسرت-نمایش »شــمس و مولانا« را با بیش 
از ۲۰۰ بازیگــر پیش از ایام کرونــا در تهــران روی صحنه برد؛ 
اجرایی که با اســتقبال مخاطبان این ســبک روبه رو شده و به 
نوعی نخســتین برنامه ای بود که در ســالن خالی برگزار شد و 
اولین اجرای آنایــن آن دوران لقب گرفت. نعمت اللهی درباره 
آن اجرا هــم توضیح داد: در مواجهه نخســت بــا صندلی های 
خالی بغض کردم و فضای عجیبی بود. آن برنامه را باید دوباره در 
تهران روی صحنه بریم و بی شک جزو بهترین تجربه های من 
بود. تاریخ دقیقش هم یادم مانده. ۲۴ اسفند ۱۳۹۸. تلخ ترین 
تجربه همه این ســال های من که بیشتر از قبل باعث شد برای 
تمدید آن برنامه، مصمم تر شوم. این خواننده درباره جدیدترین 
فعالیت های حرفه ای خــود نیز گفت: تیتراژ یــک سریال را در 
همکاری با بهروز صفاریان خوانده ام که بســیار دوستش دارم. 
این سریال به زودی در شبکه نمایش خانگی منتشر خواهد شد 

و بهروز صفاریان به خوبی توانسته اثری زیبا را بسازد.

هانیه توسلی به ۶ ماه زندان محکوم شد
فــرارو: هانیــه توســلی، 
بازیگــر ســینما بــه اتهــام 
تبلیغ علیه نظــام به حبس 
تعزیری و پرداخــت جریمه 
نقــدی محکوم شــد. مریم 
کیان ارثــی، وکیــل هانیــه 

توسلی، در حســاب خود در شــبکه اجتماعی ایکس )توییتر( 
نوشت: »رای شــعبه ۲۶ دادگاه انقاب مربوط به موکل خانم 
هانیه توسلی اباغ شــد.« به نوشــته کیان ارثی بر اساس این 
رای، هانیه توسلی »بابت انتشــار مطالب خاف واقع به قصد 
تشویش اذهان عمومی به تحمل ۶ ماه حبس تعزیری و پرداخت 
۱۵میلیون تومان جزای نقدی محکوم شد که اجرای حبس به 
مدت ۳ سال معلق شــد«. پیش از این نیز گزارش هایی مبنی 
بر اعام جرم دادســتان تهران علیه هفت سلریتی و خرنگار 
منتشر شده بود. بر اساس گزارش های منتشرشده، پرونده های 
قضایی این چهره های شناخته شده از اوایل آبان ماه در فرآیند 

دادرسی قرار گرفته است.

دنیای اقتصاد: بازدید از نمایشــگاه آثار کارتــون و کاریکاتور 
هنرمندان مطــرح آمریکای لاتین تا پایان روز ســوم دی ماه در 
موزه هنرهای معاصر تهران تمدید شــد. در نمایشگاه کارتون 
 و کاریکاتور آمریــکای لاتین نزدیک به ۴۰۰ اثــر از هنرمندان 
۱۵ کشور همچون آرژانتین، اکوادور، هندوراس، مکزیک، کوبا، 
شیلی، کاستاریکا، کلمبیا، جمهوری دومینیکن، پرو، اروگوئه، 
ونزوئا، نیکاراگوئه، برزیل و گواتمالا به نمایش درآمده اســت. 
عاقه مندان می توانند تا سوم دی ماه به جز دوشنبه ها از ساعت 
۹ صبح تا ۶ عصر از نمایشــگاه »کارتون و کاریکاتور هنرمندان 

آمریکای لاتین« در موزه هنرهای معاصر تهران دیدن کنند.
  

دنیای اقتصاد: پنجمین نمایشگاه تخصصی سفال و سرامیک 
با آثار هنرمنــدان حرفه ای، از اول تا ســوم آذر در گالری زرنا به 
کیوریتوری زهرا رســول زاده نمین، هنرمند تجســمی، برگزار 
می شــود. این نمایشــگاه همراه با فروش آثار هنری در معرض 
بازدیدکنندگان قرار می گیرد. گالری زرنا هر سال نمایشگاهی 
برای فروش آثار تخصصی ســفال و سرامیک در حمایت از هنر 
خاموش و ســاکت ســفالگری برگزار می کند. عاقه مندان به 
هنرهای تجسمی می توانند از روز چهارشنبه یکم تا جمعه سوم 
آذر ۱۴۰۲ از ساعت ۱۶ تا ۲۱ به گالری زرنا در نشانی خیابان 
انقاب، بین خیابان وصال و دانشگاه، کوی اسکو، پاک ۱۰، 

طبقه ۲ مراجعه کنند.
  

دنیای اقتصاد: فیلم کوتاه »ابوالهول« بــه کارگردانی حمید 
یوســفی موفق به دریافت جایزه بهترین کارگردانی از دومین 
جشنواره ســالانه کیپ تاون در آفریقای جنوبی شد. در مراسم 
پایانی این جشنواره که روز ۱۱ نوامر )بیستم آبان ماه جاری( 
در هتل گراند بوتیک در شهر کیپ تاون پایتخت آفریقای جنوبی 
برگزار شــد، هیات داوران این رویداد، ناتاشــا مایــت بازیگر و 
تهیه کننده، مونیک مــورا بازیگردان، داریون دانژو نویســنده 
و کارگردان و جــردن لی گاربوت کارگردان، حمید یوســفی را 
شایسته دریافت جایزه بهترین کارگردانی دانسته و جایزه این 
جشنواره را به وی اهدا کردند. »ابوالهول« در هفتاد و هفتمین 
جشنواره سالرنو ایتالیا حضور یافته و در یک جشنواره آمریکایی 

در دو رشته نامزد دریافت جایزه شده است. 
  

دنیای اقتصــاد: روابــط عمومــی جشــنواره فیلــم فجر در 
اطاعیــه ای خر داد کــه ثبت نام بخش بین الملل جشــنواره 
چهل و دوم تا پایان سه  شــنبه ۳۰ آبان ماه فراهم اســت و این 
زمان تمدید نخواهد شــد. طبق فراخوان منتشرشده این دوره 
از جشنواره در ۲۱ شهریور، فیلم های بلند داستانی که دارای 
پروانه ساخت یا نمایش سینمایی از ســازمان امور سینمایی و 
سمعی بصری باشــند و تا قبل از بهمن ۱۴۰۲ اکران عمومی 
نشده و در ســامانه های نمایش درخواستی به صورت آناین و 
رسانه ملی به نمایش درنیامده باشــند و در دوره های گذشته 
جشــنواره فیلم فجر مورد بازبینی هیات انتخــاب قرار نگرفته 

باشند، مجاز به حضور در بخش سودای سیمرغ خواهند بود.

دنیای اقتصاد: مجسمه عنکبوت ۱۰ متری 
اثر »لوئیز بورژوآ« به زودی در نمایشــگاهی 
واقــع در ســیدنی بــه نمایــش گذاشــته 
می شود. عنکبوت ۱۰ تُنی لوئیز بورژوآ حالا 
 بر فراز پله های ماســه سنگی گالری هنری 
»نیو ســاوت ولز« به نمایش گذاشــته شده 
اســت. این مجســمه که »مامان« نام دارد، 
یکی از مشهورترین و بزرگ ترین آثار هنرمند 
فرانسوی ـ آمریکایی فقید لوئیز بورژوآ است 
که در بلندترین نقطه خــود تقریبا ۱۰ متر 
ارتفاع دارد. این مجســمه نگین نمایشگاه 
تابســتانی »AGNSW« اســت که در اواخر 
این ماه افتتاح می شــود. این نمایشگاه در 
حقیقت جامع ترین نمایشگاه برای بررسی 
هفت دهه  فعالیت بورژوآ  اســت که تاکنون 
در آسیا اقیانوسیه برگزار شــده است و »آیا 
روز به شــب هجوم بُرده یا شب به روز هجوم 
بُرده اســت؟«  نام دارد. »مامان« که در این 
نمایشــگاه به نمایش گذاشته خواهد شد، 
عنکبوتی اســت کــه از برنز، فــولاد و مرمر 
ساخته شــده اســت و در عین حال آن قدر 

ظریف به نظر می رســد که در کمال تعجب 
روی پاهایی باریک تعــادل برقرار می کند. 
هر پای این مجسمه با کمک فلزکاری شبیه 
ماهیچه  به نظر می رســد و کیسه ای از تخم 
عنکبوت در مرکز آن وجود دارد که گویی هر 
لحظه امکان ترکیدن آن وجــود دارد. لوئیز 
بورژوآ که در ســال ۲۰۱۰ و در ۹۸سالگی 
درگذشت، نخستین بار خلق مجموعه  آثار 
هنری با موضوع عنکبوت را در دهه هشتم 
زندگی خود آغاز کرد، اما این مجسمه های 
عظیم به مشــهورترین آثار هنری کارنامه او 
تبدیل شدند. امسال یک مجسمه غول پیکر 
برنزی »عنکبوت « اثر لوئیــز بورژوآ به قیمت 

۳۲.۸میلیون دلار فروخته شد.

دنیای اقتصاد: مسوولان موزه »لوور« اعام 
کردند که یک نقاشی متعلق به قرن سیزدهم 
میادی که پیش از این در آشپزخانه یک خانه 
نگهداری می شد و در آستانه انداخته شدن 
در سطل زباله بود، به این موزه منتقل شده و 
به عنوان گل سرسبد این موزه در سال ۲۰۲۵ 
میادی در معرض نمایش قرار می گیرد. این 
نقاشی که مســیح )ع( را به تصویر کشیده 
است،  توســط »چیمابوئه« نقاش فلورانسی 
در حوالی ۱۲۸۰ میادی خلق شده است. 
گمان می رود که این نقاشی یکی از هشت 
بوم نقاشــی چندگانه بزرگ  باشــد که پنج 
مورد از آنها هنوز پیدا نشده اند. این نقاشی 
پیش تر نزدیک بــود در جریــان فروش یک 
خانه از ســطل زباله سر دربیــاورد، اما پس 
از اینکه صاحبــان خانه از یک کارشــناس 
برای قیمت گذاری خانه کمک خواســتند، 
سرنوشــت آن تغییر کــرد. کارشناســی که 
ارزش این نقاشــی را حــدود ۴۰۰هزار یورو 
برآورد کــرده بود، آن را برای یک کارشــناس 
هنری در پاریــس فرســتاد و در نهایت این 

نقاشی به عنوان یکی از آثار اصل چیمابوئه 
 شناسایی شد. زمانی که این نقاشی در سال 
۲۰۱۹ در یک حراجی بــا قیمت تخمینی 
چهــار الی شــش میلیون یــورو ارائه شــد، 
مسوولان موزه لوور امیدوار بودند که بتوانند 
این نقاشــی را به مجموعه اضافه کنند. اما 
زمانی که این نقاشــی در نهایــت به قیمت 
۱۹.۵میلیون یورو فروخته شد و موزه لوور  از 
به  دست آوردن این اثر هنری باز ماند، وزارت 
فرهنگ فرانسه بافاصله این نقاشی را یک 
گنجینه ملــی خواند و خروج آن از کشــور را 
به طور موقت ممنوع اعام کرد تا لوور برای 
 جمع آوری بودجه مورد نیاز بــرای خرید آن 

۳۰ ماه زمان داشته باشد. 

تابلویی که از یک آشپزخانه به »لوور« رسید عنکبوت ۱۰ تُنی به سیدنی رسید


